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تحلیل قیمت بیت کوین 
و اتریوم 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس سهم هزینه های مسکن در سبد خانوارهای شهری ایران را 
بین ۶۰ تا ۷۰ درصد خواند و تاکید کرد: این در حالی است که میانگین این شاخص در جهان 

۱۸ درصد است و در دامنه نوسانات حدودا ۱۵ تا ۲۵ درصد است.
 بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی در همایش الزامات و 
سازوکارهای فنی، اجتماعی و اقتصادی تحقق نهضت ملی مسکن گفت: صنعت تولید مسکن 

موتور رشد اقتصادی و تاثیرگذار بر صنایع مادر است.
نگاهداری با اشــاره به برخی از عوامل مشــکلات مسکن و اقدامات پژوهشگران این مرکز 
در راستای بهبود بخشی به وضعیت کنونی، بیان داشت: تاثیر حوزه مسکن بر رشد و توسعه 

اقتصادی کشور غیر قابل انکار است.
وی افزود: صنعت تولید مسکن علاوه بر تاثیرات ژرف اجتماعی و فرهنگی به لحاظ اقتصادی 
نیز دارای اهمیت ویژه ای است چرا که همچون موتور رشد و توسعه اقتصاد کشور عمل می کند.

رییس مرکز پژوهش های مجلس خاطرنشان کرد: بخش مسکن با ایجاد رشد اقتصادی و 
اشتغال آفرینی در بخش ساختمان و بخش های وابسته از طریق تاثیر بر مخارج مصرفی، سرمایه 
گذاری و تغییرات در تولید ناخالص داخلی، نوسانات اقتصادی را به شدت تحت تاثیر خود قرار 

می دهد، بنابراین تاثیرات ناشی از آن نیز محدود به بخش مسکن نیست.
وی ادامه داد: در کشــور ما باتوجه به ابعاد نیاز به مســکن در دوره های مختلف، قوانین و 
سیاست های متعددی وضع شده است اما مقطعی بودن سیاست ها و نبود برنامه مشخص و 
دورنمای بلند برای چگونگی رفع مشــکل مسکن، نبود اطلاعات و آمار شفاف و دقیق، نحوه 
اجرای سیاست ها و میزان کارایی آنها و موانع احتمالی که بر سر اجرای آنها وجود دارد مانند 
کمبود مالی، فقدان دانش لازم و همچنین سیســتم نهادی ناقص و کج کارکرد، موجب شده 
است تا رویکردهای حقوقی و برنامه ای مصوبات همواره از خلاءهای متعددی برخوردار باشند.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس سهم هزینه های مسکن در سبد خانوارهای شهری ایران را 
بین ۶۰ تا ۷۰ درصد خواند و تاکید کرد: این در حالی است که میانگین این شاخص در جهان 

۱۸ درصد است و در دامنه نوسانات حدودا ۱۵ تا ۲۵ درصد است.
وی با بررسی مطالعات بخش مسکن در ۶ برنامه توسعه قبلی گفت: دربررسی بخش مسکن 
در ۶ برنامه قبلی توســعه کشور، مهمترین مســئله ای را که می توان در عدم توفیق موثر در 
بخش مســکن جمع بندی کرد مسئله عدم وجود یک بسته جامع، با ابعاد مختلف برای رفع 
نیازهای مختلف آحاد جامعه ایرانی با نگاه به حل مشکلات حوزه مسکن همچون بدمسکنی، 

بی مسکنی و نظایر آن است.

وی افزود: برخوردهای موضعی و محدود برای حل مسئله مسکن بدون استفاده از ابزارهای 
حاکمیتی، حقوقی و قانونی سبب گردیده مسئله مسکن، به شکل پایدار و مضمن از مسائل 

اصلی حوزه شهری و اجتماعی کشور باقی بماند.
نگاهداری تاکید کرد: قانون جهش تولید مســکن نیز در پی راهکاری عملیاتی برای برون 
رفت بخش مســکن از وضعیت کنونی و تبعات آن بوده اما این قانون نیز صرفا تمرکز خود را 
بر بخشی محدود از ابعاد گسترده مسکن که شامل سرمایه گذاری تولید و عرضه مسکن است 

محدود می شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس در خصوص فعالیت ها و اثر گذاری این مرکز برای بهبود 
وضعیت فعلی مسکن، گفت: مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در راستای وظایف ذاتی 
خود ضمن همکاری در تدوین قانون جهش تولید مسکن با پایش مستمر طرح های گذشته 
و وضعیت فعلی بازار مسکن همواره ضمن حفظ جایگاه مشورتی خود و با ارائه جایگزین های 
مختلف با نگاهی چند بعدی شامل اجاره به شرط تملیک، ساخت تدریجی، پیش خرید، مالکیت 
مشترک، مسکن اســتیجاری در قالب سازمانی نهادی و اجاره داری حرفه ای مالکیت سهام 
مشترک و تشویق به ارائه طیف وسیعی از واحدها با مساحت ها و ویژگی های مختلف از طرف 

سازندگان جهت ساماندهی به شرایط فعلی اقدام کرده است.
وی افزود: مرکز پژوهش های مجلس با درک نیازهای مختلف در بازار مسکن باتوجه به درآمدها 
و توانایی اقتصادی اقشار مختلف جامعه، پیشنهاد برنامه ای جامع را در راستای سرمایه گذاری، 
تولید و عرضه مســکن دارد تا ضمن تامین مســکن برای طبقات متوسط جامعه و گروه های 

کم درآمد، زمینه های خروج سرمایه از کشور و عدم پاسخگویی به نیازهای موجود رفع شود.
نگاهداری با اشاره به نقش دولت در بهبود وضعیت حاکم بر مسکن گفت: امید است دولت 
با درنظر گرفتن کلیه راهکارهای پیشنهادی و مشاوره کارشناسان امکان دسترسی همه آحاد 

جامعه و بخصوص اقشار با درآمد متوسط و کم را به مسکن فراهم آورد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلــس در پایان ابرازی امیدواری کرد که مجموعه گفتگوها و 
مباحث کارشناسی که در نشست امروز برگزار خواهد شد چند قدمی در راستای رفع مشکل 

تامین مسکن بتواند نقش ایفا کند.
همایش یک روزه الزامات و سازوکارهای فنی، اجتماعی و اقتصادی تحقق نهضت ملی مسکن 
توســط دفتر زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی و با حضور کارشناسان این 
مرکز و جمعی از مسئولان وزارت راه و شهرسازی و دیگر نهادهای مرتبط و همچنین بخش 

خصوصی برگزار شد.
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هفته نامه سراسری 
اقتصادی اجتماعی

MARZEEGHTESAD.IR

ن 
لای

 آن
ش

ری
تج

س: 
عک

 

زنجیره معدن و چالش های 
سیاست گذاری

علاقه سیاستمداران ایرانی به افزایش شدید درآمدهای عمومی 
و تصور وجود ثروت هنگفت و سهل الحصول در حوزه معادن سبب 
علاقه و توجه روزافزون دولت ها و سیاستگذاران به این حوزه شده و 
این علاقه طی سالهای اخیر و با افزایش فشار بر درآمدهای نفتی 
کشــور افزایش نیز یافته است. این روزها که فشار زنجیره تأمین 
قیمت ها را در بازار کامودیتی از چاه به ماه رسانده و بیش از هر زمان 
دیگری »بوی خوش پول« در فضای فعالیت های معدنی پیچیده؛ 
طبعاً سیاستمداران و البته »ابن الوقتها« در بخش خصوصی، حال 
روز فیلشان در هوای »هندوســتان معدن«، دیگر احوال »لوک 
مســت سرقطار« اســت و ذکر »معدن معدن« از لبهایشان جدا 
شــدنی نیست؛ اما متاسفانه وجود اختلال ها و انقطاع های جدی 
در زنجیره ارزش فعالیت های معدنی کشــور سبب شده است تا 
سرمایه گذاران مسئول و متعهد به ارزش آفرینی مولد و خبرگان 
فنی و صنعتی این حوزه، هر روز بیشتر از روز قبل نسبت به آینده 
این فعالیت ها دچار تردید شده و از آن رویگردان شوند. برخی از 
مهم ترین انقطاعات و اختلالات زنجیره ارزش فعالیت های معدنی 

در کشور عبارت اند از:
۱- آشفتگی نظام تعیین بهره مالکانه:

در ساختار حقوق اساســی ایران )و البته اکثر قریب به اتفاق 
کشــورهای جهان(، بخش معدن بواسطه مفهوم »بهره مالکانه« 
پیوندی جداناشــدنی با حقوق و مالیه عمومی دارد. نبود ابزارها و 
مکانیزمهای مالی و حقوقی کارآمد، قابل اتکا و شفاف برای تعریف 
و محاسبه و اخذ بهره مالکانه در حوزه فعالیت های معدنی کشور 
سبب شده است تا این موضوع تبدیل به یک کشمکش تمام ناشدنی 
میان دولت و فعالان اقتصادی شود. در دوره هایی تحمیل »بیش 
قیمتــی« )Over Rating( در بحث بهره مالکانه، صرفه اقتصادی 
فعالیت های معدنی را با ابهام و چالش مواجه ساخته و در دوره هایی 
نیز بروز پدیده »کم قیمتی« )Under Rating( در محاسبه رویالتی، 
موجب شکل گیری فضا و فرصت رانت جویی شده و ساحت فعالیت 
اقتصادی در این حوزه را به لوث زد و بندهای سیاسی فسادآمیز 
آلوده کرده و موجب فراری شــدن فعالان اقتصادی واقعی بخش 

خصوصی از این عرصه گشته است.
 ۲-عدم اتصال مؤثر بخش معدن به صنعت مالی:

فعالیت های معدنی مانند هر حوزه دیگر عرضه کننده کالاهای 
همگن و شبه همگن، وابستگی شدیدی به خدمات مالی در معاملات 
محصــولات خود دارند. در واقع بخش معدن در اکثر نقاط جهان 
نیروی محرکه اصلی خود را از بازارهای مالی مســتقیم و مشتقه 
کامودیتی، در قالب گواهی سپرده کالایی، سهام صندوق های مبتنی 
بر دارایی فیزیکی و ... می گیرد. ضعف بازارها و ابزارهای این حوزه 
در ایران، نگرانی فعالان اقتصادی از دخالت بی محابای دولت ها در 
این بازار و البته عدم اتصال این بازارها به شبکه بین المللی بازارهای 
مالی سبب شده تا فعالیت های معدنی در ایران از مهم ترین نیروی 

محرکه بالقوه خود محروم بمانند.
 ۳-ضعف ابزارهای مالی و حقوقی برای توزیع و معامله کارآمد 

ریسک فعالیت های اکتشافی
هر فعالیت معدنی طبیعتاً از اکتشاف آغاز می شود و اکتشاف 
یکی از ریسکی ترین حلقه های زنجیره ارزش فعالیت معدنی است. 
در فقدان ابزارهای مالی و حقوقی کارآمد برای توزیع و معامله این 
ریسک طبیعتاً کارایی و اثربخشی فعالیت های اکتشافی در کشور 
با مشکلات جدی مواجه است و به تبع آن افق روشنی پیش روی 

گسترش فعالیت های معدنی وجود ندارد. 
۴- ضعف در خلق »برند عرضه کننده« به دلیل شرایط خاص 

اقتصاد سیاسی
هر چند محصولات معدنی بعنوان کالاهای همگن و شبه همگن، 
خود وابستگی چندانی به برند ندارند؛ اما معاملات B۲B سنگین در 
بالادست زنجیره ارزش که طبیعت ثانویه فعالیت معدنی محسوب 
می شــود سبب شده است تا موضوع »برند عرضه کننده« در این 
بخش دارای اهمیت و حساسیت بسیار شود. بدلیل شرایط تحریمی 
اما متاسفانه فعالان اقتصادی حوزه معدن در کشور نه به صورت 
مستقل و نه در قالب تعریف مشارکت با برندهای چندملیتی امکان 
تقویت »برند عرضه کننده« را برای فعالیت های خود ندارند و بهای 
این ضعف و نقص را با ارزان فروشــی محصولات و محرومیت از 

دسترسی به بخش های ارزشمند بازار می پردازند.
 ۵-ضعف دسترسی به فناوری کارآمد

در فعالیت های معدنی، مانند تولید و عرضه هر کالای همگن 
و شــبه همگن دیگر، »سود اقتصادی« وابستگی بسیار شدیدی 
بــه کارایی فرآیند تولید و عرضه دارد و موضوع اخیر نیز در گرو 
دسترســی به فناوری روزآمد و خدمات فنی با کیفیت اســت. از 
آنجا که بدلیل تحریم ها دسترســی فعالان اقتصادی به فناوری و 
خدمات فنی با کیفیت )در مقیاس جهانی( بسیار محدود است؛ 
بهای سنگین ناکارایی در فعالیت های معدنی کشور، گاهی از جیب 
فعالان اقتصادی این حوزه و گاه از کیســه جمهور ملت و »بهره 
مالکانه« پرداخت شــده و می شود؛ اما به هر حال بخش معدنی 
اقتصاد ایران هم در حوزه فروش محصول با قیمت منصفانه وهم 
در حوزه استحصال سود اقتصادی مناسب از فروش با چالش های 

جدی مواجه است.
 ۶-بروز خطر ایجاد شکاف تکنولوژیک

کاربرد اتوماسیون مبتنی بر هوش مصنوعی در فرآیند استخراج 
و استحصال، کاربرد نانو تکنولوژی در کنستانتره سازی و پالایش، 
تلفیق لجســتیک و بخش هایی از فرآیندهای پردازشی از طریق 
سرمایه گذاری در ابرزیرساختها و ابرماشینهای لجستیک معدنی، 
بخش معدن در اقتصاد ایران را با خطر ایجاد یک شکاف تکنولوژیک 
مواجه ساخته که یک »تهدید وجودی« برای این حوزه محسوب 
می شود و فراتر از بحث کم و زیاد سود در دراز مدت می تواند حضور 

ایران در بازارهای معدنی را بلاموضوع کند. 
این مســئله در کنار عدم امکان تعریف همکاری های پایدار و 
درازمدت با شرکت های چند ملیتی حوزه معدن در سطح جهان 
سبب شده است تا ســرمایه گذار ایرانی رغبت چندانی برای جا 
دادن بخش معدن در قسمت های درازمدت سبد سرمایه گذاری 

خود نداشته باشد.

هر چه دولتی بر حق مالکیت خصوصی پافشــاری نشان دهد و 
به مردم ثابت شــود که دولت حقوق مالکیــت و آزادی فردی را 
محترم می شمرد، آن گاه اعتماد به شرایط کشور و دولت افزون، 

سرمایه گذاری بیشتر و رشد حاصل می شود.
در سال ۲۰۰۹، دولت کره شمالی در زمان کیم جونگ ایل، اعلام 
کرد ۲ صفر از پول ملی حذف می شود. هر اسکناس ۱۰۰۰وونی 
باید به یک اسکناس ۱۰وونی جدید تبدیل می شد. شاید به نظرتان 
برسد که این اصلاح پولی، مساله خاصی برای مردم کره شمالی 
به همراه نداشته و خیلی راحت می شد سپرده ها و پول نقد را به 
اسکناس تازه تبدیل کرد. باید گفت سخت در اشتباهید! دولت 
اعلام کرد هر فرد حق دارد ۱۰۰هــزار وون قدیم را تبدیل کند! 
به عبارت دیگر، دولت خیلی شــفاف می گفت قبول ندارد کسی 
بیش از ۱۰۰هزار وون داشته باشد. البته با اعتراض هایی که شکل 
و شمایلش برای جهانیان از این کشور منزوی، نامشخص است، 
دولت سقف را به ۱۵۰هزار وون نقد و ۳۰۰هزار وون سپرده بانکی 

افزایش داد. چقدر سخاوتمندانه!
چرا دولت کره شمالی باید برای دارایی افراد سقف تعیین می کرد؟ 
آیا این قانون، افراد دست بالای حزب کارگر و معتمدان سیستم 
را دچار دردسر نمی کرد؟ پاسخ مشــخص است: همه چیز برای 
معتمدان و قانون برای بقیه مردم. هرچند معتمد بودن در چنین 
سیستمی که با تغییر مزاج شخص حاکم، یک نفر ممکن است از 
عرش به فرش برسد، چنان ساده هم نیست و بندبازی همیشگی 
است.بنابراین دولت با یک ضربه توانست همه کسانی را که خارج 
از حیطه قدرت و با کسب وکارهای غیررسمی به زندگی کمی بهتر 
از بخور و نمیر مرسوم رسیده بودند، دوباره زیر یوغ خود آورد. اصولا 
چرا نباید این قانون اجرا می شد؟ مگر اینها در بازارهایی فعال نبودند 
که دولت قبول نداشت؟ پس چرا نباید آنها را مجازات می کرد؟ آنها 
دست به معاملاتی می زدند که دولت قیمت کالایش را تعیین نکرده 
بود. چه گناه بزرگی! اصولا کالایی را معامله می کردند که دولت 
مبادله آزادانه آن را ممنوع کــرده بود. چه گناهی از این بزرگ تر! 
مردم کره شمالی همان طور که از زندگی معمول مانند دیگر مردمان 
محرومند، از خرید و فروش معمول مثل همه جای دنیا محرومند 
و اگر چنین کنند، مجرم هستند و اگر هم دولت نتواند مانع کار 
آنها شود، با چنین اقدامی در تعریف پول ملی تازه، دارایی آنان را از 
بین می برد. البته مشخص است که سپرده های مازاد در بانک های 

دولتی از آن چه کسی خواهد شد؟
شاید تصور کنید تنها در کره شمالی است که حقوق مردم، حقوق 
مالکیت آنان و دادوستد آزادانه شــان به این شکل هولناک مورد 
غضب دولت قرار می گیرد؛ اما واقعیت آن اســت که هرگاه افراد 
جامعه حق نداشته باشند برای کالا و خدماتی که مالک آن هستند 
و آن را در اختیار دارند، تعیین تکلیف کنند، نتوانند آن را به قیمتی 
که می خواهند به متقاضی ارائه دهند - البته متقاضی نیز می تواند 
آزادانه قیمت مورد پسندش را روی میز بگذارد - نتوانند آن را به 
شرایطی در آینده بفروشند یا آن گونه که می خواهند استفاده از آن 
را به دیگری واگذارند، حق مالکیت آنان نادیده انگاشته شده است. 

مجتبی مراد حاصلی  
کارشناس  اقتصادی

حق مالکیت و رابطه آن با 
توسعه

پایگاه خبری 
ofoghemroz.irofoghemroz.ir اقتصادی - اجتماعی 
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معاون هماهنگی و امور کسب و کار وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه وزارت صمت 
به دنبال خام فروشی نیست، گفت: سیاست و برنامه وزارت صمت، توسعه ارزش افزوده در 

حلقه های مختلف و افزایش صادرات این محصولات است.
سید مهدی نیازی اظهار داشــت: تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت افزایش تعامل با 
انجمن ها و تشکل های بخش خصوصی است و همواره بیشترین حمایت ها را داشته است، 
وزارت صمت، تشــکل ها را ذینفع و همکار خود می داند و تأکید دارد تشــکل ها به یاری و 

همکاری بپردازند که همواره نیز همین طور بوده است.
او خاطرنشان کرد: ما به دنبال آن  نیستیم که همچون مدل های کمونیستی یک برنامه دولتی 
تهیه شود و آن را ابلاغ کنیم، بلکه برعکس کسب و کارها باید به ارائه برنامه های خود بپردازند 
و ما نیز حمایت خواهیم کرد؛ در همین راستا اصلاحات انجام شده در ساختار وزارتخانه نیز 

مبنی بر همین موضوع بوده است.
نیازی یادآور شــد: سال گذشته در زمینه حذف مالیات تشــویقی کالاهای صادراتی خام 
فهرستی تهیه و برخی کالاها از معافیت مالیاتی حذف شدند که از آن جمله فولاد خام و شمش 

فولادی قابل ذکر است، بر این اساس وزارت صمت به دنبال خام فروشی نیست.
 او خاطرنشان کرد: حتی در حوزه محصولات عریض فولادی مثل ورق ها نیز به دنبال صادرات 
نیستیم، بلکه صادرات محصولات نهایی همچون خودرو و لوازم خانگی و غیره دنبال می شود.

معاون هماهنگی و امور کسب و کار وزارت صمت ادامه داد: با توجه به اینکه دولت سیزدهم 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی در مدت چهار سال را دنبال می کند و تأمین مصالح آن بر 
عهده وزارت صمت قرار داده شده است که بازار بسیار بزرگی برای محصولات فولادی خواهد 

بود و بر این اساس نگران رکود در این بخش نیستیم.او گفت: در این راستا مذاکراتی با وزارت 
راه و شهرسازی برای پیش خرید های ۶ ماهه یا یک ساله محصولات فولادی و سایر مصالح 

ساختمانی انجام شده که مدل جدیدی در حوزه تنظیم بازار است.
نیازی اضافه کرد: در سیاست های کلی وزارت صمت در زنجیره فولاد معتقدیم سرمایه گذاری 

در حوزه پایین دست از جمله ورق های آلیاژی و میلگردهای آلیاژی ناقص است.
او گفت: در حوزه معدن، برنامه اکتشافات گســترده ای ارائه شده است و با توجه به بودجه 
تصویب شده و همچنین رقم ۴۰ هزار میلیارد تومانی برای وصول حقوق دولتی که پیش بینی 

شده، به دنبال توازن بیشتر در این بخش هستیم.
معاون وزیر صمت خاطرنشان کرد: فقط بخشی از حقوق دولتی برای توسعه معدنی باز خواهد 
گشت ، همچنین نتایج اکتشافات اولیه خوب بوده که بزودی اطلاع رسانی می شود. همچنین 
در دیپلماسی معدنی وزارت صمت در کشورهای همسایه ورود خوبی داشته و با این اتفاقات 

امید می رود مسأله مواد اولیه و مواد معدنی حل شود.
او در خصوص قطعی  برق گفت: در مقایسه با سال گذشته محدودیت های تأمین برق صنایع 

کمتر شده و مطابق تفاهمنامه با وزارت نیرو قطعی ها مطابق برنامه و اعلام قبلی خواهد بود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برای تأمین سرمایه در گردش واحدها در 
سال  جاری به حدود ۹۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه نیاز است، اما شاید نتوان با منابع بانکی 
همه آن را تأمین کرد. سال گذشته تأمین مالی زنجیره ای به عنوان یک مدل پیشرفته با امضای 
موافقتنامه بین وزارت صمت و ۱۲ بانک عامل اجرایی شده و مطابق برنامه ریزی ها مقرر شده 

امسال ۲۰ درصد تسهیلات کل حوزه صنعت از همین طریق باشد.

وزارت صمت به دنبال خام فروشی نیست

رونمایی  از اولین شیائومی  نمونه رونمایی  از اولین شیائومی  نمونه 
خودرو برقیخودرو برقی
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M A R Z E E G H T E S A S D

اقتصاد کلان 
 هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۱۱۹   شنبه  ۱۸ تیر   ۱۴۰۱

 مختــار ربیعی   -  مرز اقتصاد  | هم 
اکنون بــا تلاش دولت ســیزدهم، ایران در 
کشورهایی همچون عراق، ارمنستان، پاکستان، 
عمان، قطر، روسیه و چین رایزن بازرگانی دارد.

در حــال حاضر ایران رایــزن بازرگانی به 
کشورهای عراق، ارمنستان، پاکستان، عمان، 
قطر، روسیه، چین و جمهوری آذربایجان اعزام 
کرده و قرار اســت بزودی ۳ رایزن به ترکیه، 
افغانستان و هند نیز بروند، اما هدف گذاری این 
است که ایران در ۱۲۰ کشور رایزن بازرگانی 
داشته باشــد. برای آنکه صادرات یک کشور 
روند مثبت و صعودی داشته باشد و تجار به 
صورت سیستماتیک و منظم در کشور هدف 
فعالیت کنند، به رایزن بازرگانی نیاز است؛ چرا 
که این گروه با آگاهی از کشور هدف می  توانند 
مشاوره های دقیق به فعالان اقتصادی و تجار 
بدهند. در دولت گذشــته، ســازمان توسعه 
تجارت به دلیل نداشتن بودجه از اعزام رایزنان 
بازرگانی جلوگیــری کرد و فعالان اقتصادی 
مجبور شــدند بدون حامی و هدایت کننده، 
در بازار کشورهای مختلف حضور پیدا کنند 
و همین امر ســبب شــد که روند صادرات 
کشور نزولی شــود و از سویی تجار جوان و 
تولیدکنندگانی که با هــدف صادرات تولید 
کرده بودند و می  خواستند وارد بازار صادراتی 
دنیا شوند، هیچ راهنمایی نداشتند و همین امر 

شکست هایی را به آنها تحمیل کرد.
اما در دولت سیزدهم تصمیم بر این گرفته 
شــد که طی مذاکره با سازمان مدیریت در 
زمینه اختصاص بودجه، موضوع اعزام رایزنان 
بازرگانی احیا شــود. این در حالی اســت که 
در دولت گذشــته، ســازمان توسعه تجارت 
هیــچ اقدامی برای اخذ بودجه با هدف حفظ 
رایزنان بازرگانی انجام نــداد. البته برخی از 
تجار و فعالان اتاق بازرگانی که از ســال های 
دور در زمینــه صادرات فعــال بودند، عنوان 
 کردند که در دولت گذشته رایزنان بازرگانی

 بر اساس رابطه انتخاب شده و حتی برخی از 
آنها با زبان انگلیســی بیگانه بودند، به همین 
دلیل وجــود و عدم وجود چنین رایزن هایی 
به هیچ صادرکننده ای کمک نمی کرد. نکته  
دیگر اینکــه رایزن های محدودی هم که در 
کشورهای مهم صادراتی ایران حضور داشتند، 
از وضعیت بازار و کشــوری که در آن مستقر 
بودند هیچ اطلاعی نداشتند چرا که آنها فقط 

پشت میزنشین بودند.

 30 رایزن تا 1402
چندی پیــش علیرضا پیمان پاک، رئیس 
سازمان توسعه تجارت به »ایران« گفته بود: 
رایزنــان بازرگانی نقش مهمــی در افزایش 
تجارت و بازارگشــایی دارند، از همین رو در 
تلاش هستیم تا ســال ۱۴۰۲ تعداد رایزنان 
تجاری را به ۳۰ نفر برسانیم اما هدف گذاری 
غایی ما برای سال ۱۴۰۴، داشتن ۱۲۰ رایزن 
تجاری اســت. او افزود: در کنار اعزام رایزنان 
تجاری به کشــورهای مختلف، ایجاد مراکز 
تجاری هم در دســتور کار قرار گرفته است 

و اکنون با همکاری اتــاق بازرگانی ایران، ۳ 
 مرکز فعال برای ارائه خدمات و توسعه بازار با 
کشورهای سوریه، امارات و قزاقستان در حال 

پیگیری است.
پیمان پاک تأکید کرده بود، سعی سازمان 
توســعه تجارت این است که در هر کشوری 
شــبکه رایزن تجــاری را فعــال کنیم تا در 
راســتای این امر، صادرات کشور رونق بگیرد 
و حضور پایدار در کشورهای هدف صادراتی 

داشته باشیم.

 آلمان 213 رایزن دارد
در حال حاضر تعداد رایزنان بازرگانی ایران 
بسیار کم و محدود است و این در حالی است 
که کشوری مانند چین ۲۲۱ نفر و آلمان ۲۱۳ 
رایزن بازرگانی  دارد که  دیپلماسی اقتصادی را 
دنبال می  کنند. همچنین  بر اساس مطالعات 
صورت گرفته، ســازمان های توسعه تجارت 
کشورهای توســعه یافته و پیشتاز در زمینه 
صــادرات حداقل ۴۰ و حداکثر ۶۱ درصد از 
نیروهــای خود را به عنوان رایزن بازرگانی یا 
کادر در اختیار آنان، به خارج از کشــور اعزام 

کرده اند.
احمد حسینی فرد، عضو هیأت مدیره اتاق 
صادرات و واردات اتاق ایران می  گوید: با وجود 
اینکه ظرفیت لازم برای توسعه روابط تجاری 
در منطقه بسیار بالا است، اما رایزنان بازرگانی 
ایران هنوز نتوانسته اند در این بخش کارنامه 
خوبی داشته باشند از همین رو ضروری است 
رایزنان در کمترین زمان به مشاورانی توانمند 

و حرفه ای تبدیل شوند.
 بــه گفته وی، رایزنان ایرانی در کشــور 
عــراق تنها دو نفر هســتند، ایــن درحالی 
اســت که تعــداد رایزنان ترکیــه ای در این 
 کشــور به ۲۱ نفر می رسد؛ لذا دولت و بخش

 خصوصی باید یــک برنامه راهبردی عملی 
را بــرای توســعه تجارت خارجــی تدوین و 

اجرایی کنند.
مطابق قانون برنامه ششم توسعه اقتصادی، 
داوطلبان رایزنی بازرگانی علاوه بر دارا بودن 

شرایط عمومی باید به زبان انگلیسی یا محلی 
تسلط داشته باشند و افراد واجد امتیاز لازم از 
آزمون تعیین سطح زبان انگلیسی وارد مراحل 
بعدی انتخاب شده و باید در آزمون تخصصی 
مطابق سرفصل های مندرج در دستورالعمل 
۲۰۰۳ وزارت صمت شرکت کنند. همچنین 
داوطلبان لازم اســت ۷۰ درصد نمره قبولی 
در مصاحبه داخلی ســازمان توسعه تجارت 
ایران و کمیته نهایی متشــکل از رئیس کل 
ســازمان توسعه تجارت ایران، معاون توسعه 
مدیریــت و منابع وزارت صمت، رئیس مرکز 
نوسازی و تحول اداری وزارت صمت، رئیس 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
و رئیس اتاق تعاون ایران را نیز کسب کنند.

 جبران خلأهای گذشته
محمد نیکفر، عضو اتــاق بازرگانی ایران 
به »ایران« گفت: ســازمان توســعه تجارت 
با داشــتن رایــزن بازرگانــی، می  تواند در 
عرصه بین الملل نقش آفرین باشــد؛ البته در 
دوره جدید )دولت ســیزدهم( این ســازمان 
در حــال آماده ســازی زیرســاخت و انجام 
مذاکره »بی تو بی« با کشــورهای همسایه 
 اســت تا حضور فعــالان اقتصــادی و تجار

 در کشــورها روان تر و بدون مشــکل باشد، 
این اتفاق بســیار خوبی است چرا که حذف 
مشکلات باعث علاقه مندی تجار به افزایش 

صادرات می  شود.
او ادامه داد: در دولت گذشته و زمانی که 
کمبود بودجه وجود داشــت، سازمان توسعه 
تجارت نســبت به حذف رایزنــان بازرگانی 
اقــدام کــرد و این در حالی اســت که تجار 
بــا تکیه بر رایزنان تجاری، می  توانند ســهم 
بیشــتری از بازار صادراتی داشــته باشــند. 
بسیار خوشــحال کننده اســت که سازمان 
توسعه تجارت به سمت افزایش تعداد رایزنان 
بازرگانی رفته اســت. امیدواریــم از افرادی 
اســتفاده شود که توانمند باشــند و بتوانند 
 مذاکرات اساســی انجام دهند. به هر ترتیب 
نمی توان انتظار داشــت که تمام مشــکلات 

صادراتــی ایران توســط ســازمان توســعه 
تجارت حل شــود، رایزنان تجاری می  توانند 
با ارتباط گیری مناسب، مشکلات و چالش ها 

را حل کنند.
عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: توان صادراتی 
ایران نسبت به گذشته بسیار بهبود پیدا کرده 
 است از این رو با همکاری بین سازمان توسعه 
تجارت و وزارت امــور خارجه می  توان روند 
صادراتی کشور را تقویت و خلأهای گذشته 

را جبران کرد.

 نقش 10 درصدی رایزنان در تجارت
در این باره احســان قمری، کارشــناس 
حوزه تجارت می  گوید: اهمیت حضور رایزنان 
بازرگانی در کشورهای مختلف به عنوان خط 
مقدم دیپلماسی اقتصادی و تجاری کشور ها 
به اندازه ای اســت که کشــورهای مختلف، 
ســرمایه گذاری های معتنابهی در این حوزه 
انجــام داده اند به نحوی که تعــداد رایزنان 
بازرگانی کره جنوبی در خارج از کشور ۱۴۱ 
نفر، چین ۲۲۱ نفر، آلمان ۲۱۳ نفر، فرانســه 
۱۵۶ نفر، ژاپن ۱۴۳ نفر و هند ۱۹۸ نفر است. 
هر رایزن بازرگانی در میان مدت قادر است بین 
۶ تا ۱۰  درصد حجم تجارت کشورش با کشور 

هدف را افزایش دهد.
او دربــاره در نظر نگرفتــن بودجه برای 
رایزنــان تجــاری گفت: لازم اســت دیدگاه 
هزینه ای وجود رایزنــان بازرگانی به دیدگاه 
ســرمایه گذاری و اثــر بر تجــارت خارجی 
کشــور تغییر کرده و ضمن توجه به الزامات 
تجارت خارجی کشــور، ســازمان برنامه و 
 بودجه هــم نگاه خاصی به ایــن موضوع به

 عنــوان یکی از متغیرهای اثرگذار در اجرای 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی داشته باشد. 
در حوزه مدیریتی نیز به نظر می  رسد لازم است 
 در تدوین نقشه  راه توسعه صادرات کشور، ضمن 
مطالعه و بررســی تجارب ســایر کشــورها، 
شــاخص های انتخاب کشورهای هدف برای 
اعزام رایزنان، مــورد بازنگری و ویرایش قرار 

گیرد.

افزایش تعاملات اقتصادی با کشورهای همسایه

 خرید گندم در کشور حدود 30 درصد بیشتر از سال گذشته شده است
 معاون امور زراعت وزیر جهاد کشاورزی با اظهار این که درحال حاضر چهار میلیون و ۲۸۷ تن گندم 
از کشاورزان کشور خریداری شده است، گفت : این مقدا نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۹ درصد بیشتر 
شده است.علیرضا مهاجر در حاشیه بازدید میدانی از  اجرای طرح جهش تولید در دیم زارها مازندران گفت 

: حدود ۷۰ درصد از وجه خرید گندم نیز به کشاورزان پرداخت شده است.
وی با بیان این که  وضعیت عملکرد و تولید گندم در کشــور امســال مطلوب بوده اســت ، ادامه داد : 
خوشبختانه کشاورزان با قیمت تضمینی امسال گندم که ۲ برابر سال گذشته شده است، راضی هستند و 

در نتیجه شاهد افرایش استقبال فروش این محصول استراتژیک در کشور هستیم.
مهاجر با تاکید بر اهمیت اجرای طرح جهش تولید در دیم زارهای کشور ، گفت : ستاد اجرایی فرمان حضرت 
 امام )ره( از محل سهمیه قرض الحسنه تسهیلات قابل توجهی را در اختیار بانک قرار داد و کشاورزان در
  ۱۵ استان کشور با هماهنگی و نظارت جهاد کشاورزی از این تسهیلات برای جهش تولید بهره مند شده اند.

وی افزود : طبق برنامه امسال حدود ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار دیمزارهای گندمکاری شده کشور 
تحت پوشش این طرح رفته است که با توجه به حمایت های لازمی که در بخش تامین و توزیع ، بذر ، 
کودهای شیمیایی و از همه مهم تر ماشین آلات کشاورزی شده اند ، افزایش ۲۰ درصدی عملکرد تولید در 
این اراضی پیش بینی شده است.مهاجر دیم زارها را پایه تولید محصولات کشاورزی مهم در کشور دانست 
و گفت : با توجه به ارزش های ویژه دیم زارها از جمله عدم فشار به آب های زیرزمینی،  تلاش شده است تا 
با همکاری ستاد اجرایی حضرت امام طرح جهش تولید در دیم زارهای گندم کشور عملیاتی شود و مطمئنا 
این اقدام در حوزه تولید ملی اثرگذاری بالایی دارد.معاون وزیر جهاد کشــاورزی تصریح کرد: با توجه به 
مشکلات بین المللی که برای امنیت غذایی به وجود آمده است ، توسعه دیمزارها  برای کشور راه گشا است.

طبق آمار رسمی جهاد کشاورزی مازندران امسال ازمجموع ۵۴ هزار هکتار اراضی که زیر کشت گندم 
رفته است ، حدود ۲۸هزار هکتار از گندمزارها  در اراضی زراعی بالا دست و میان بند قرار دارند که به صورت 

دیم زیر کشت رفته اند و ۲۶ هزار هکتار از مزارع گندم استان هم در دشت و جلگه واقع است.

افزایش ۵۶.۶ درصدی قیمت خرید تضمینی کلزا
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی از افزایش ۵۶.۶ درصدی قیمت خرید تضمینی کلزا خبر داد.

 علی رخ افروز در جشن برداشت و کل گیری محصول کلزا در روستای ساتلو شهرستان تبریز، گفت: براساس مصوبه شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی، برای کلزاکارانی که محصول 
خود را به مراکز خرید دولتی تحویل بدهند، قیمت ۲۳ هزار تومان تعیین شده است.

وی افزود: قیمت خرید تضمینی کلزا اخیراً از ۱۵ هزار تومان به ۲۳ هزار تومان افزایش یافت، این تصمیم در پی اجرای طرح مردمی سازی یارانه انجام می شود که کشاورزان با انگیزه بیشتری 
کشت خود را در سال آینده آغاز کنند.

وی ادامه داد: از آنجایی که برداشت گندم در هر هکتار تقریباً دو برابر کلزا است، قیمت کلزا نیز معمولاً دو برابر گندم تعیین می شود تا تعادل ایجاد شود، از همین رو و با توجه به این که قیمت 
خرید تضمینی گندم ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان است، قیمت کلزا نیز حدود دو برابر این رقم، یعنی ۲۳ هزار تومان تعیین شده است.رخ افروز از کشت ۲۳۰۰ هکتار دانه های روغنی کلزا در استان 
در سالزراعی جاری خبر داد و گفت: پیش بینی می شود در حدود ۴۰۰۰ تن برداشت کلزا داشته باشیم.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی، هدف از برگزاری 
مراسم جشن برداشت کلزا را توجه به میزان عملکرد مزرعه کلزا نسبت به متوسط عملکرد بیان کرد و افزود: ما باید دلایل افزایش و یا کاهش عملکرد محصولات را بررسی کنیم تا بتوانیم برای 

سال های آینده برنامه ریزی اصولی داشته باشیم.
وی با اشاره به این که برنامه هایی برای استفاده بهینه از آب، خاک، نیروی انسانی به خصوص در حوزه دریاچه ارومیه از سوی وزارتخانه ابلاغ شده است، گفت: در منطقه ما یونجه که محصولی 
با نیاز آبی بالاست زیاد کاشت می شود، امسال با توجه به کاشت محصول سورگوم که محصولی کم آب بر با عملکرد بالاست می تواند جایگزین کشت یونجه شود و این نیازمند فعالیت های ترویجی 
است تا بهره برداران با این محصول جدید آشنا شده و آن را کشت کنند.وی به استفاده از طرح هایی که دارای توجیه فنی و اقتصادی هستند تاکید کرد و افزود: ما باید شرایط را فراهم کنیم تا 

کشاورزان از کاشت محصولات به سود دست یابند تا رغبت لازم برای کاشت را داشته باشند.

موسی غنی   نژاد
کارشناس اقتصادی

وعده های دولت سیزدهم و تبعات رویگردانی از علم 
اقتصاد

بررســی کارنامه نزدیک به یک سال دولت سیزدهم، نیازمند این است که مانند هر دولت دیگری، به 
وعده های کاندیدای ریاست دولت، پیش از سرکار آمدن و میزان تحقق آنها پس از آن پرداخت.

نگاهی به وعده های انتخاباتی رئیس دولت سیزدهم، نکات جالبی را آشکار می سازد که جدا از ارزیابی 
کارنامه دولت در این یک ســال، به خودی خود، بســیار مهم و قابل تامل اســت. در واقع، ضعف مبنای 
منطقی و نیز تناقض های موجود در این وعده ها به قدری زیاد است که عملا تحقق همزمان همه آنها را 

غیرممکن می کند.
در آغاز به وعده های ناظر بر رابطه میان دولت و بازار اشاره می کنیم که تناقض های آن بارز و در عین 
حال معنادار است. رئیس دولت در قامت کاندیدا وعده می دهد که دولت در بازار دخالت نکرده و آن را به 
مردم واگذار خواهد کرد؛ اما همزمان می گوید، دولت نظارت بر بازار را افزایش خواهد داد، گرانی کالاها 
در بازار را کنترل خواهد کرد و به اصلاح نظام قیمت گذاری خواهد پرداخت. ظاهرا همه این اقدامات، در 
چارچوب واگذار کردن بازار به مردم و عدم دخالت دولت در آن صورت خواهد گرفت. این تناقض، آشکارا 
نشان می دهد که کاندیدای آن زمان و رئیس جمهور فعلی و به طریق اولی، مشاوران اقتصادی وی، تصور 
روشــنی از نظام بازار و ســازوکار قیمت ها در آن نداشته اند و طرفه اینکه سخنانی از این دست، منحصر 
به زمان انتخابات نبوده و پس از بر ســر کار آمدن دولت سیزدهم، به تواتر از سوی رئیس دولت و وزرای 

اقتصادی تکرار شده است و می شود.
وعده دیگر، رفع وابســتگی کالاهای اساسی به نرخ ارز است؛ به طوری که با نوسانات نرخ ارز، قیمت 
کالاهای اساسی تحت تاثیر قرار نگیرد. واقعیت این است که قیمت بسیاری از کالاهای اساسی، متاثر از 
قیمت نهاده هایی است که از خارج وارد می شود و طبیعتا قیمت آنها تابعی از نرخ ارز است. حال پرسش 
این است که رفع وابستگی قیمت این کالاها به نرخ ارز چگونه ممکن است؟ آیا تمام نهاده های موردنیاز 
برای تولید کالاهای اساســی را می توان در داخل تولید کرد؟ تلاش در این جهت چه توجیهی به لحاظ 
صرفه اقتصادی دارد؟ کدام مطالعه جدی اقتصادی در این خصوص انجام شده است که بتوان بر مبنای 
آن سیاســتگذاری کرد؟ معضل نرخ ارز که در کشور ما بیش از چهار دهه  قدمت دارد، اساسا و نهایتا به 
سیاست های مالی و پولی، کسری بودجه و افزایش نقدینگی برمی گردد. با سرکوب بازار ارز نمی توان نرخ 
ارز را کنترل کرد؛ همچنان که با سرکوب قیمت ها در بازار کالاها و خدمات نمی توان با تورم مقابله کرد. 
یکی از وعده های معروف یک سال پیش کاندیدای ریاست جمهوری، نصف کردن نرخ تورم در وهله نخست 
و تک رقمی کردن آن در مرحله بعد بود. اما آنچه در این نزدیک به یک ســال در عمل می بینیم، تداوم و 
حتی افزایش نرخ تورم است که قدرت خرید اکثریت قریب به اتفاق مردم را به شدت کاهش داده و موجب 

افزایش فقر در سطح جامعه شده است.
از وعده های فاقد مبنای منطقی به جهت علمی و عملی، می توان به وعده تولید چهار میلیون واحد 
مسکونی در چهارسال و ایجاد یک میلیون شغل در هر سال اشاره کرد. این وعده ها در وضعیت فعلی کشور 
ما که تحت تحریم های کمرشکن است و به همین دلیل و همچنین به دلیل مداخلات بی رویه دولت در 
همه بازارها، ریسک سرمایه گذاری در فضای کسب وکار به شدت بالاست، چیزی جز شعار نمی توانست باشد 
و در مدت یک سال گذشته هم دیدیم که عملا چنین بود. مشکل بزرگ و اساسی دولت سیزدهم، مانند 
اغلب دولت های پیشین فقدان رویکرد منسجم و مبتنی بر نگاه کارشناسی بر مسائل است. این مشکل 
عمدتا از آنجا ناشی می شود که از صدر تا ذیل مسوولان این دولت، علنا اذعان دارند که به تعهد، اولویت 
می دهند و تخصص تحت الشعاع آن قرار دارد. اولویت دادن به تعهد، توجیه منطقی و عقلایی ندارد؛ چرا که 
پذیرفتن مسوولیت بدون داشتن تخصص لازم برای آن، به معنای واقعی کلمه، عین بی تعهدی اخلاقی است.

اما تعهد در نظام اداری و سیاسی، عملا به معنای وفاداری به مقامات بالادست است و سنجه عینی و 
مشخصی غیر از اعلام مواضع گفتاری برای آن وجود ندارد. بوده اند مسوولان بلندپایه ای که کوتاه زمانی 
پس از گرفتن مدال »تعهد«، متهم به اختلاس های میلیاردی شده و برای فرار از چنگ عدالت، از کشور 
گریخته به کانادا نزد آقازاده ها رفته اند. اما مقوله تخصص کاملا سنجش پذیر و قابل حقیقت آزمایی است. 
برای شناخت متخصصان نیازی به توصیه مقام های »مورد وثوق« و مراجع »ذی صلاح« نیست و نگاهی 
به رزومه تحصیلی، پژوهشی و تجربه کاری افراد کافی است. در کشور ما بیش از چهار دهه است که در 
همه دولت ها عملا معضل مقابل هم قرار دادن تعهد و تخصص، موجب غربالگری به نفع »متعهدان« و 
به زیان متخصصان شده است. متاسفانه در دولت سیزدهم، با اوج این غربال گری مواجهیم. علت اصلی 
فقدان رویکرد منسجم دولتی ها به مسائل و ناکارآمدی تصمیم گیری های آنها در این واقعیت نهفته است. 
امیدواریم متولیان دولت سیزدهم و در راس آنها رئیس جمهور، با درس گرفتن از تجربه یک سال گذشته و 
با در نظر گرفتن مصلحت ملی که در بر گیرنده مصلحت خود آنها هم هست، برای سپردن مسوولیت های 

اجرایی به دست اهل تخصص که خوشبختانه در کشور ما کم تعداد نیستند، چاره جویی کنند.
اما برای روشن شدن ذهن آن دسته از »متعهدان« غیور که ممکن است، این توصیه دلسوزانه را حمل 
بر غرب زدگی یا خودباختگی در برابر »تمدن منحط غربی« کنند، باید گفت که به هیچ وجه، ســخن 
از این نیســت که غرب کعبه آمال اســت و باید به سوی آن شتافت؛ سخن از پایبندی به منطق، خرد و 
رویکرد علمی در حل مســائل و دوری جستن از تعصب ایدئولوژیک، از هر قسم آن است. دست بر قضا 
بیشترین رویکرد خردورزانه و علمی به مسائل در جوامع توسعه یافته غربی یافت می شود که در سایه آن 
توانسته اند، به پیشرفت های بی سابقه ای دست یابند. در عین حال باید توجه کرد که غربی ها این فضائل را 
همیشه در جهت منافع مردم و ملل خود به خدمت گرفته اند و می گیرند. با این حساب، غرب گرا بودن 

برای یک ایرانی، نابخردانه و بی معناست.
البته ممکن است در برخی موارد، منافع ملی ایران با سیاست خارجی برخی کشورها، چه غربی و چه 
شرقی، همسو باشد که در این صورت، وظیفه حاکمان این است که از فرصت پیش آمده، به طور واقع بینانه 
بهره گیرند؛ بدون اینکه غرب گرا یا شــرق گرا شوند. مطابق آموزه های علم اقتصاد، تجارت آزاد در سطح 
بین المللی در درازمدت به سود همه کشورهاست. اما ازآنجا که به طور کلی، حاکمان سیاسی کشورها اعتقاد 
و پایبندی پایداری به آموزه های علم اقتصاد ندارند و ملاحظات و مصلحت های سیاسی را بر ملاحظات و 
مصلحت های اقتصادی ترجیح می دهند، صحنه روابط اقتصادی و سیاسی بین المللی، اغلب بسیار پیچیده تر 
از آن است که در ظاهر به نظر می رسد. در چنین شرایط پیچیده ای که دائم در معرض تغییر است، غرب گرا 

یا شرق گرا بودن، همان قدر نابخردانه است که غرب ستیزی یا شرق ستیزی.
آنچه روســیه بحران زده را در شرایط کنونی جنگ با اوکراین و تحریم های اقتصادی مهلک از سوی 
دولت های غربی، از گرفتار شدن در تله تورم پرمخاطره و کاهش ارزش پول ملی نجات داد، سیاست پولی 
عالمانه رئیس بانک مرکزی جمهوری فدرال روسیه، الویرا نابیولینا بود. نابیولینا متخصص برجسته علم 
اقتصاد است که سیاست هایش منطبق با آخرین یافته های علمی در دانشگاه های برتر دنیا به ویژه ایالات 
متحده آمریکاست. گمان نمی رود کسی بتواند، دست راست پوتین و مغز متفکر اقتصادی وی را متهم به 
غرب زدگی کند. در عین حال، هیچ چیز هم در روسیه مانع از این نیست که نابیولینا از آخرین دستاوردهای 
علم اقتصاد در محافل آکادمیک غرب به نفع کشور خود استفاده کند. به راستی سیاستگذاران اقتصادی ما 
در شرایطی که تورم دمار از روزگار مردم درآورده است، از سیاست پولی بانک مرکزی روسیه و راز موفقیت 

آن چه می دانند و درباره آن چه فکر می کنند؟
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  یادداشت

نفت ایران حدود ۱۰ دلار در هر بشــکه پایین تر از 
قیمت نفت برنت، قیمت گذاری شده است.

چین پس از تحریم های غربی علیه مســکو بر سر 
جنگ در اوکراین، به مقصد مهم نفت روسیه تبدیل 
شده است. تغییر جریان نفت روسیه به چین، رقابت با 
ایران را در یکی از بازارهای مهم برای نفت این کشور، 

افزایش داده است.
صادرات روســیه به چین در ماه مه افزایش یافت و 
این کشور از عربستان سعودی به عنوان بزرگترین 
صادرکننده نفت به چین سبقت گرفت. در حالی 
که ایران قیمت فروش نفت به چین را برای حفظ 
توان رقابتی، کاهش داده است اما جریان صادرات 
نفت ایران به چین همچنان قوی مانده که احتمالا تا 
حدودی به دلیل تقاضای رو به رشد پس از تسهیل 

قرنطینه های کووید در این کشور است.

 رقابت میان نفت ایران و روسیه
واندانا هری، موســس شــرکت واندا اینسایتس 
در ســنگاپور در ایــن باره گفــت: تنهــا رقابت 
میــان نفــت ایرانــی و روســی ممکن اســت 
به چین ختــم شــود که کامــلا به ســود پکن 
خواهد بود. این مســئله تولیدکننــدگان خلیج 
 فــارس که شــاهد تصــرف بازارهای ارزشــمند

 توسط نفت به شدت ارزان هســتند را ناخشنود 

خواهد کرد.
آمار رسمی چین تنها سه ماه واردات نفت از ایران از 
اواخر سال ۲۰۲۰ را نشان می دهد که شامل ژانویه و 
مه سال ۲۰۲۲ است اما آمارهای منابع دیگر جریان 
پایدار واردات نفت از ایران به چین را نشان می دهد. 
طبق آمار شــرکت تحقیقاتی کپلر، واردات پس از 
افت اندک در آوریل، در ماه های مه و ژوئن، بیش از 
۷۰۰ هزار بشکه در روز بوده است. شرکت مشاوره 

FGE می گوید نفت اورال روسیه تا حدودی بازار چین 
را تصرف کرده است.

 تخفیف چهار تا پنج دلاری نفت ایران
به گفته معامله گران، نفت ایــران حدود ۱۰ دلار 
در هر بشــکه پایین تر از قیمت نفت برنت، قیمت 
گذاری شده است تا با محموله های نفت اورال که 
قرار است در اوت به چین تحویل داده شوند، برابری 

کند. پیش از جنگ در اوکراین، نفت ایران با چهار 
تا پنج دلار تخفیف در هر بشــکه عرضه می شــد. 
گریدهای نفت ســبک ایران و نفت سنگین ایران 
با نفت اورال قابل مقایســه هستند.پالایشگاه های 
خصوصی چین، خریداران بزرگ نفت روســیه و 
ایران هســتند و عرضه ارزان مهم اســت تنها این 
 پالایشــگاه ها با مقرراتــی که پیرامــون صادرات 
سوخت ها وجود دارد، برخلاف پالایشگاه های دولتی، 
محدودیت دارند و سهمیه برای صادرات سوخت ها 
به بازارهای خارجی کــه قیمت ها به دلیل کمبود 
عرضه افزایش پیدا کرده اســت، ندارند. در عوض، 
این پالایشگاه ها بازار داخلی را تامین می کنند و در 
ماه های اخیر که قرنطینه هایی برای مقابله با شیوع 
کووید اجرا شده است، ضرر کرده اند.به گفته معامله 
گران، نفت اسپو )ESPO( که کیفیت بالا و سولفور 
کمی دارد و از بندر کازمینو در شرق روسیه صادر 
می شود، گرانتر از نفت ایران است اما در مقایسه با 
نفت خاورمیانه، همچنان ارزانتر محسوب می شود. 
تمایل چین برای خرید نفت ارزان بدون توجه به مبدا 
آن، عرضه از سوی صادرکنندگان دیگر را محدود 

کرده است. 
طبق گزارش کپلر، نفت غــرب آفریقا به خصوص 
نفت آنگولا، گابن و جمهــوری دموکراتیک کنگو 

شدیدترین آسیب را از این موضوع دیده است.

ترفند ایران برای رقابت با فروش نفت روسیه
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صدور 5 میلیون سند برای ساماندهی حاشیه نشینی

  مریــم لطفی  -   مرز اقتصاد  |  
همزمان با برنامه تولید مسکن، مهم ترین 
طرحی که در بخش مسکن پیش می رود 
نوسازی بافت های فرسوده و ساماندهی 
ســکونتگاه های حاشیه ای و غیررسمی 
اســت که عمدتاً در اطراف کلانشهرها 
و شــهرهای بزرگ واقع شده است. در 
بافت های فرسوده، عمده برنامه نوسازی 
واحدها و افزایش امنیت و پایداری آنها 
در برابر حوادثی مانند زلزله اســت. این 
مناطق خدمات زیربنایی و روبنایی دارند 
و با نوســازی نیاز به توسعه خدمات در 
این محلات وجود دارد. اما سکونتگاه های 
غیررســمی، علاوه بر ناپایداری و ایمن 
نبودن ســاختمان ها، معضلات بسیاری 
دارد که خدمــات زیربنایی و روبنایی، 
تأمین امنیت اجتماعی، تأمین شــغل، 
ارائه خدمات پایدار شــهری بخشی از 
آن اســت. از طرفی مهم ترین مشــکل 
این سکونتگاه ها ساخت و ساز غیرمجاز 
است و اغلب واحدها سند ندارد به همین 
دلیل ساکنان سکونتگاه های غیررسمی 
اقتصادی محروم  بســیاری خدمات  از 
هســتند که نمونه بارز آن مثلًا استفاده 

از تسهیلات بانکی است.
دولت در برنامه ای کــه در حال تدوین آن 
اســت، قصد دارد طرح صدور ســند برای 
واحدهای فاقد سند شــهری را اجرا کند 
که سکونتگاه های غیررســمی در اولویت 
این برنامه اســت. همزمان بــا این برنامه، 
چند طرح مهم دیگر مانند بهسازی معابر 
در محــلات هدف بازآفرینی شــهری نیز 
پیش می رود. در برنامه بازآفرینی شهری، 
۳ گروه از محلات، در هدف بازآفرینی است؛ 
بافت های فرسوده شهری با مساحت ۷۱هزار 
هکتار و ۱۱ میلیون نفر جمعیت ســاکن، 
سکونتگاه های غیررســمی و حاشیه ای با 
مساحت ۵۹ هزار هکتار و ۷ میلیون و ۲۰۰ 
هزار نفر جمعیت و بافت فرسوده تاریخی در 
محلات تاریخی با ۳۲ هزار هکتار مساحت 
و ۵ میلیون جمعیت، سه گروه هدف برای 
نوســازی و بازآفرینی هستند. این مناطق 
در مجموع ۱۶۲ هزار هکتار مساحت و ۲۳ 
میلیون نفر جمعیت دارد. وسعت و جمعیت 

این مناطق اهمیت تغییر رویکرد شهرسازی 
و زندگی را نشان می دهد.

محمد آیینی، معاون وزیر راه و شهرسازی و 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری، با اشاره 
به برنامه های دولت برای ســاماندهی بازار 
مسکن در کشور گفت: نوسازی بافت های 
فرســوده و ســاماندهی ســکونتگاه های 

غیررسمی در دولت در حال اجراست.
وی افزود: نوع مداخله و رویکرد نوســازی 
بافت فرسوده با ساماندهی سکونتگاه های 
غیررسمی متفاوت است؛ در نوسازی بافت 
فرســوده رویکرد نوســازی مسکن است. 
همچنین این محلات ظرفیت خوبی برای 
تولید مسکن دارد، به طور متوسط از هر یک 
واحد فرسوده ویلایی ۳ واحد آپارتمان تولید 
می شود. اما در ساماندهی سکونتگاه های 
غیررسمی علاوه بر نوسازی و رفع ناپایداری، 
چون مسکن در این مناطق خارج از برنامه 
رسمی ساخت و ساز و بدون نظارت و مجوز 
ساخته شده است، ۵۳ درصد مسکن این 
مناطق ناپایدار است. در این مناطق خدمات 
زیربنایی و روبنایی پایین تر از متوسط همان 
شهر اســت، این محلات باید برای سرانه 

خدماتی به متوسط سرانه آن شهر برسند.
به گفته آیینی رویکرد اولیه در ساماندهی 
سکونتگاه های غیررسمی، تأمین خدمات 
زیربنایی و روبنایی است تا نابرابری کاهش 
پیدا کند اگــر این محلات امــکان ادامه 
زیست انســانی را دارد رویکرد ساماندهی 
اســت اما اگر در مسیل ســیلاب، گسل، 
شیب تند، دکل های برق فشــار قوی و ... 
باشد آنجا باید جابه جایی صورت گیرد که 
درصد این محلات کم اســت و ۹۵ درصد 
محلات نیاز به جابه جایی نــدارد. آیینی 
گفت: عمده ســکونتگاه های حاشــیه ای 
در اطراف کلانشهرها شــکل گرفته است 
و ۱۱۰ شهر ســکونتگاه غیررسمی دارند. 
تاکنون ۲ هزار پــروژه روبنایی و زیربنایی 
برای ساماندهی ســکونتگاه های در قالب 
برنامه اقدام مشترک بازآفرینی محلات و 
۲ هزار پروژه هم توسط ســایر دستگاه ها 
انجام شــده و برای اینکه در این مناطق به 
 حد قابل قبولی از امکانات برسیم نیازمند ۱۳ 

هزار پروژه دیگر هستیم.

 صدور سند برای خانه های شهری
معاون وزیر راه و شهرسازی، مهم ترین مانع 
در ساماندهی ســکونتگاه های غیررسمی 
شهری را ساخت خانه های بدون سند در این 
مناطق دانست. او افزود: موضوع این است که 
در سکونتگاه های غیررسمی عمده اراضی، 
تصرفی یا قولنامه ای است و امکان استفاده از 

فضای رسمی اقتصاد کشور را ندارند.
وی خاطرنشان کرد: برای رفع این مشکل، 
در بحث خانه هایی که در زمین های تصرفی 
ساخته شده، اعطای سند مالکیت مشروط 
در برنامه است. این اولین اقدامی است که 
امسال برای صدور ســند واحدهای بدون 
سند، صورت گرفته است. در برخی محلات، 
اراضی دولتی به تصرف درآمده اســت، در 
برخی مناطق زمین تصرف شــده مالک 
خصوصی دارد، زمین های متعلق به اوقاف، 
بنیاد مستضعفان، آستان قدس رضوی و 
نهادهای دیگر نیز بعضاً به تصرف ساکنان 
حاشیه شهرها درآمده و در آن ساخت و ساز 
انجام گرفته است. شهرداری ها نتوانستند 
جلوی ساخت و ســاز بی رویه حاشیه ای را 
بگیرند. دولت به دنبال این است تا مشکل 
سند این واحدها را حل کند چون بدون سند 
کاری برای ســاماندهی مناطق حاشیه ای 
نمی توان انجام داد. بــه همین منظور در 
برنامه بودجه امســال برنامه ای به منظور 
صدور سند برای خانه هایی که قبل از سال 
۹۴ اراضی آن به تصــرف درآمده،  تدوین 
شده است. البته صدور سند شرایط خاصی 
دارد و ساخت و ساز باید مطابق با طرح جامع 

تفصیلی باشد.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: قانون 
بودجه صدور ســند بــرای خانه های فاقد 
سند، شامل همه مناطق شــهر و خارج از 
شهر و سکونتگاه های غیررسمی می شود، 
اما اولویت با ســکونتگاه های غیررســمی 
است. در حال حاضر بیشتر از ۵ میلیون خانه 
فاقد سند رسمی هست که بخش عمده ای 
از آن در اراضی دولتی ساخته شده است که 
مشکل صدور سند برای آن قابل حل است. 
در برخی شهرها مانند مشهد سازوکار صدور 
سند شروع شده است. در این شهر بیش از 
۴ هزار تقاضای صدور سند وجود دارد که تا 

کنون ۴۰۰ سند صادر شده است.
آیینی گفت: راهکار اصلی برای صدور سند، 
لایحه ای اســت که وزارت راه و شهرسازی 
تهیه کرده و در کمیسیون مربوطه در دولت 
در دست بررسی است. در این لایحه برای 
همه املاک فاقد سند، ســازوکار سنددار 

شدن تعیین شده است.
وی با اشــاره به برنامه نهضت ملی مسکن 
گفت: این برنامه روند حاشیه نشینی را کند 
می کند و   با توجه به ساخت مسکن برای 
اقشار هدف، امکان اســکان کم درآمدها را 
فراهم می کند. با توجه به اینکه مهم ترین 
معیار برای ساماندهی بازار مسکن شفافیت 
آماری در این بازار اســت، سیاست گذاری 
برای حل معضلات مربوط به بخش مسکن، 
به اطلاعات دقیقی از این بخش نیاز دارد که 
مهم ترین آن، تعداد مسکن موجود در برابر 
تعداد خانوار است. اطلاعات آماری بخش 
مســکن، مربوط به سرشماری های برنامه   
نفوس و مسکن است که آخرین آن در سال 

۹۵ جمع آوری شده است. 
ساخت و عرضه مســکن برای گروه های 
کم درآمدی که برای خانه دار شدن نیاز به 
حمایت های دولتی دارند، بــرآورد تعداد 
خانه های خالی، تأمین مســکن اقشــار 
متوسط، حمایت از مستأجران و بسیاری 
برنامه های دیگر برای ساماندهی بازار مسکن 
وابســته به اطلاعات آماری اســت. صدور 
سند نیز بخشی از شفافیت آماری در بازار 

مسکن است.

 بهسازی معابر
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به برنامه 
دیگر در جهت ساماندهی بخش مسکن، 
گفت: بیش از هــزار کیلومتر معابر خاکی 
سکونتگاه هایی که بیش از ۴۰ سال بهسازی 
نشده بودند، آسفالت می شود این معابر در 
مراکز اســتان ها و در بیشتر شهرها وجود 

دارد.
وی افزود: ظرف ۳ ســال آینده تا ۱۴۰۴، 
معابــر خاکــی در بافت های فرســوده و 
سکونتگاه های غیررسمی بهسازی می شود. 
از محل قیر رایگان، با هزینه ۶۰۰ میلیارد 
تومان، ۶۴ هزار تن قیر در ۵۶۵ شهر توزیع 
شده است و با همکاری شهرداری ها عملیات 
اجرایی آسفالت و بهسازی معابر شروع شده 
است. تا ۲ ماه آینده، بهسازی هزار کیلومتر 
به اتمام می رسد. شبکه فاضلاب، جمع آوری 
آب های ســطحی و بدنه سازی نیز در کنار 
آن شکل گرفته است. تا پایان سال ۱۴۰۴ 
تمامی معابر خاکی باقیمانده شناســایی 
می شود. برنامه این است که تا ۳ سال آینده 
معابر خاکی در محلات هدف باقی نماند. 
با این برنامه چهره محرومیت این مناطق 
کاهش می یابد. ۱۰ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان برای آســفالت هزار کیلومتر معابر، 
تأمین منابع نیاز است. برای اتمام بهسازی 
معابر در مجموع ۱۰ هزار میلیارد تومان در ۳ 
سال نیاز است که سالانه حدود ۳هزار و ۳۰۰ 

میلیارد تومان می شود.

آیفون خاموش هم هک می شود؟
از نظر تئوری، سرقت کلید مجازی از آیفون حتی اگر دستگاه خاموش باشد، امکان پذیر است و بدین ترتیب حتی می توان یک دستگاه خاموش را هک کرد.

 محققان آزمایشگاه شبکه های موبایل امن در دانشگاه Darmstadt آلمان مقاله ای را منتشر کرده اند که در آن روشی نظری برای هک کردن آیفون، حتی اگر دستگاه خاموش باشد، توضیح داده 
شده است. در این مقاله که در وب سایت کسپراسکای منتشر شده، عملکرد ماژول های بی سیم بررسی شده و راه هایی برای تجزیه و تحلیل سیستم عامل بلوتوث و در نتیجه معرفی بدافزارهایی 

که قادر به اجرای کاملا مستقل از iOS، سیستم عامل دستگاه آیفون هستند را کشف کردند.
با کمی تخیل، تصور سناریویی که در آن مهاجم یک گوشی آلوده را نزدیک دستگاه قربانی نگه می دارد و بدافزاری را به آن منتقل می کند و سپس اطلاعات کارت پرداخت یا حتی کلید ماشین 
مجازی را به سرقت می برد، دور از ذهن نیست. محققان کارهای زیادی را برای تجزیه و تحلیل عملکرد غیرمستند تلفن، مهندسی معکوس سیستم عامل بلوتوث آن و مدل سازی سناریوهای 

مختلف برای استفاده از ماژول های بی سیم انجام دادند.
طبق این تحقیقات، اگر دستگاهی خاموش است، اما تعامل با آن )مثلًا هک( هنوز ممکن است، پس به نظر می رسد که دستگاه کاملًا خاموش نیست. اما سوال پیش می آید که چگونه به این 
نتیجه رسیدیم که خاموش کردن چیزی لزوماً به معنای خاموش بودن آن نیست؟اپل در سال ۲۰۲۱، اعلام کرد که سرویس Find My که برای مکان یابی دستگاه گم شده استفاده می شود، حتی 
اگر دستگاه خاموش باشد، همچنان کار خواهد کرد. این ویژگی در تمام گوشی های هوشمند اپل از زمان آیفون ۱۱ در دسترس است. به عنوان مثال، اگر گوشی خود را در جایی گم کنید و باتری 
آن پس از مدتی تمام شود، به طور کامل خاموش نمی شود، بلکه به حالت Low Power Mode می رود که در آن تنها مجموعه بسیار محدودی از ماژول ها همچنان فعال خواهند ماند. اینها در درجه 
اول ماژول های بی سیم بلوتوث و  )Ultra WideBand  )UWB و همچنین NFC هستند.بلوتوث در حالت کم مصرف برای انتقال داده استفاده می شود، در حالی که از UWB برای تعیین مکان گوشی 
هوشمند استفاده می شود. در حالت کم مصرف، گوشی هوشمند اطلاعاتی را درباره خود ارسال می کند که آیفون های عابران می توانند آن ها را دریافت کنند. اگر صاحب یک تلفن گمشده به صورت 
آنلاین وارد حساب اپل خود شود و قسمت گوشی گمشده را علامت گذاری کند، از اطلاعات گوشی های هوشمند اطراف برای تعیین محل نگهداری دستگاه و پیدا شدن آن استفاده می شود.  
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بورس تهران از بازارهای رقیب عقب مانده و به شدت از ضعف تقاضای مؤثر رنج می برد. به نظر می رسد 
مســئولان اقتصادی دولت این بازار را فراموش کرده و ســهامداران در میــان انبوهی از عوامل داخلی و 

خارجی بلاتکلیف مانده اند.
بیش از دو ماه اســت که شــاخص بورس تهران از رقم ۱,۵ میلیون عبور کرده؛ اما هرگز نتوانســته از 
مقاومت محدوده ۱.۶ میلیون واحد عبور کند. ابهام در رونق و رکود اقتصاد جهانی، بلاتکلیفی مذاکرات، 
تثبیت مصنوعی نرخ ارز در سامانه نیما، نامشخص بودن واگذاری خودروسازی ها و از همه مهم تر، بی تفاوتی 
مســئولان اقتصادی دولت به سرنوشــت بورس ازجمله عوامل داخلی و خارجی است که باعث شده بازار 

سرمایه حتی از رقیب های سنتی مانند مسکن نیز عقب بماند.
 در معاملات امروز بورس تهران نیز مانند روزهای قبل، ارزش معاملات به شــدت پایین اســت و بازار 
به وضوح از ضعف خریدار و نبود تقاضای مؤثر برای خرید سهام رنج می برد. در لحظه تنظیم این گزارش، 
رقم شاخص بورس تهران یک میلیون و ۵۰۷ هزار واحد بود که ۶۴۲۶ واحد معادل ۰,۴۲ درصد کمتر از 

چهارشنبه گذشته است.
یک کارشــناس بازار سرمایه، شرایط فعلی بورس تهران را ناشی از اثرگذاری چند متغیر مهم می داند 
و می گوید: نخســتین عامل، ابهام در رونق و رکود بازار جهانی و سرنوشــت قیمت های جهانی است و در 
مقابل، در داخل کشور نیز موضوع نرخ ارز بر معادلات بازار سرمایه اثرگذار بوده؛ چراکه نرخ ارز آزاد رشد 
کرده، شــاخص قیمت مســکن و تورم نیز رو به بالا بوده اما ارز نیمایی مدت زیادی است که در محدوده 

۲۵ هزار تومان ثابت مانده و با دلار بازار آزاد فاصله پیدا کرده است.
ولید هلالات با تأکید بر اینکه این آیتم ها روی ذهن بازار اثر گذاشــته و باعث دور شــدن همه از بازار 

شــده است، در گفت وگو با ایســنا می افزاید: در ابعاد داخلی، بلوک خودرویی ها هم آیتم مهمی است که 
روی ذهن بازار اثر روانی دارد؛ چراکه هنوز اثری از تحقق آن نیست و هر بار وعده جدیدی برای واگذاری 

خودروسازی ها داده می شود که صحت وسقم آنها محل تردید است.
ایــن کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره به آغاز دوبــاره مذاکــرات، می گوید: مذاکــرات در قطر با 
ســرعت بالایی آغاز شــده اســت و امیدوارم به نتیجه برســد. زیرا گر به نتیجه برســد می تواند اثرات 
 بلندمدت و کوتاه مدتی روی بازار ســهام داشــته باشــد و فاصله بازدهی که بین بازار ســهام و بازارهای

 رقیب پیش آمده را کمتر کند.
هلالات ادامه می دهد: گزارش های ماهیانه نیز از راه رسید و اکثر شرکت های تولیدی گزارش ماهانه خود 
را ارائه کردند که رضایت بخش بوده است. زیرا درامد شرکت ها در بهار ۱۴۰۱ نسبت به بهار ۱۴۰۱ حدود 
۳۰ درصد رشد کرده است. درآمد شرکت های صادرات محوری که محصولشان به نفت یا کالاهای مشابه 
نزدیک است دو برابر شده و درآمد شرکت هایی که محصولات غذایی می فروشند ۷۰ درصد رشد کرده است.

او می افزاید: فضای روانی و ۴ آیتمی که به آن اشاره شد باعث شده است افراد در تصمیم گیری تعلل 
کنند. ضمن اینکه حمایت خاصی هم از بازار حتی به صورت لفظی از ســمت بدنه حاکمیت در دولت که 

صورت نمی گیرد که مشوقی برای بازار محسوب شود.
این تحلیلگر بازار سرمایه با تأکید بر اینکه بازار در فضای رکود به سر می برد، می گوید: اگر چند اتفاق 
به نفع بازار رخ دهد مثلًا توافق سیاسی صورت بگیرد و یا بلوک خودرویی ها عرضه شود می تواند بهانه هایی 
برای برگشت بازار باشد. به طورکلی انتظار برای ریزش یا افت بازار وجود ندارد. اگر چیزی تغییر نکند بازار 

به مرورزمان رشد می کند.

   افزایش تولید فولادی ها در دو ماه نخست امسال
آمار تولید فولادی ها طی دو ماه نخست امسال نشان می دهد، با توجه به اینکه محدودیت برق صنایع از نیمه 
خرداد ماه اعمال شده است، روند افزایش تولیدی که از ابتدای سال آغاز شده بود، ادامه یافت و آمار تولید 

دو ماهه ابتدایی نیز افزایشی رقم خورد.
 طبق  آمار ارائه شده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به ایسنا، طی دو ماه اول امسال میزان تولید کل 
آهن اسفنجی بیشترین افزایش تولید را داشته  و در مقابل کمترین میزان افزایش را مقاطع طویل فولادی 

در این مقایسه آمار به خود اختصاص داده اند.
در مجموع فروردین و اردیبهشت ماه امسال دو میلیون و ۲۸ هزار تن مقاطع طویل فولادی تولید شده 
است که نسبت به یک میلیون و ۹۴۰ هزار تن تولیدی در مدت مشابه سال ۱۴۰۰ رشد چهار  درصدی 

داشته است.
پس از آن تولید شمش فولاد )فولاد میانی( با رشد پنج درصدی و محصولات فولادی با رشد شش درصدی 
از به ترتیب پنج میلیون و ۶۰۵ هزار تن )شمش فولاد( و سه میلیون و ۵۷۶ هزار تن )محصولات فولادی( 

به پنج میلیون و ۸۸۵ هزار تن )شمش فولاد( و سه میلیون ۷۹۷ هزار تن رسیده اند. 
طبق آمار، طی دو ماهه ابتدایی امسال یک میلیون و ۷۶۹ هزار تن مقاطع طویل فولادی )تیرآهن، میلگرد، 
ناودانی، نبشی و سایر مقاطع( تولید شده که نسبت به یک میلیون و ۶۳۶ هزار تن تولیدی طی دو ماهه 

نخست ۱۴۰۰، رشد هشت درصدی را تجربه کرده است.
در نهایت شش میلیون و ۵۳۷ هزار تن آهن اسفنجی در دو ماه ابتدایی سال جاری تولید شده که ۶۵۲ هزار 

تن معادل ۱۱ درصد بیشتر از میزان تولید آن در مدت مشابه سال گذشته است. 
رشد تولید فولادی ها نشان می دهد که تا برق صنایع محدود نشده، امکان افزایش تولید وجود دارد اما به تبع 
با محدودیت های برق اعمالی برای صنایع فولادی که امسال از ۱۵ خرداد ماه اعمال شده است، طبق سنوات 

سال گذشته ، امسال مجدد شاهد کاهش تولید باشیم.

 برای نظارت در روز عید قربان
مدیرکل دامپزشکی استان تهران با بیان اینکه به دلیل جلوگیری از شیوع بیماری های تب کریمه کنگو، تب 
مالت و سیاه زخم کشتار دام در منزل و معابر توصیه نمی شود، گفت: ۸۱ گروه دامپزشکی و ۳۰۴ دامپزشک، 

بازرس بهداشتی و ناظر شرعی در روز عید قربان آماده خدمت رسانی هستند. 
به گزارش ایرنا، مسعود محمدیان در آستانه فرا رسیدن عید سعید قربان، درباره کشتار دام های آلوده و در 

شرایط غیر بهداشتی و شیوع بیماری های تب کریمه کنگو، تب مالت و سیاه زخم هشدار داد. 
وی با بیان اینکه رعایت توصیه های بهداشتی دامپزشکی در مراســم عید سعید قربان تأثیر زیادی در 
جلوگیری از انتقال بیماری های مشترک دارد، گفت: کشتار خارج از نظارت های بهداشتی دامپزشکی 
موجب به خطر افتادن جان شهروندان می  شود، لذا شهروندان از برنامه هایی که دامپزشکی برای مراسم 
قربانی دام در روز عید قربان تدارک دیده اســتفاده کنند تا به راحتی خطر ابتلا به بیماری های مشترک 

پیشگیری شود. 
مدیرکل دامپزشکی استان تهران افزود: طی هماهنگی با انجمن صنفی کشتارگاه های دام استان، تمام 
کشتارگاه ها با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در روز عید سعید قربان فعال و آماده خدمت رسانی هستند. 
محمدیان ادامه داد: براساس هماهنگی با انجمن صنفی واحدهای بسته بندی مقرر شد که ضمن عرضه 
گوشت بسته بندی شده با برچسب گوشت مخصوص عید سعید قربان در تمامی فروشگاه های زنجیره ای، 

سفارشات به صورت اینترنتی نیز با برچسب مخصوص عید قربان عرضه شود.
 

 میوه 10 درصد ارزان شد
رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با توجه به افزایش چندبرابری عرضه ناشی از تولید همزمان محصول از 
استان ها، قیمت میوه نسبت به هفته قبل ۱۰ درصد کاهش یافته است.  مصطفی دارایی نژاد گفت: با توجه 
به افزایش ۲ تا ۳ برابری محصول، قیمت محصولات نسبت به هفته گذشته ۱۰ درصد کاهش یافته است. 

او قیمت هر کیلو آلو قطره طلا را ۱۰ تا ۲۰ هزار تومان، هلو را ۸ تا ۲۰ هزار تومان، شلیل را ۱۳ تا ۱۸ هزار 
تومان، آلبالو را ۲۰ تا ۳۰ هزار تومان و گیلاس را ۳۰ تا ۵۰ هزار تومان اعلام کرد. دارایی نژاد می گوید: هم 
اکنون هر کیلو زردآلو ۱۵ تا ۵۰ هزار تومان، انگور یاقوتی ۲۵ تا ۴۰ هزار تومان، توت فرنگی گلخانه ۴۰ تا ۸۰ 
هزار تومان، گوجه سبز ۲۰ تا ۳۵ هزار تومان، هندوانه ۴ تا ۵ هزار و ۵۰۰ تومان، طالبی ۶ تا ۸ هزار تومان، 
ملون ۵ تا ۸ هزار تومان، جانا ۶ تا ۸ هزار تومان، خربزه ۷ تا ۱۰ هزار تومان و گرمک ۷ تا ۱۲ هزار تومان در 
میدان مرکزی و با احتساب ۳۰ تا ۳۵ درصد سود در خرده فروشی عرضه می  شود. رئیس اتحادیه بارفروشان 
قیمت کنونی هر کیلو موز هندی را ۲۴ تا ۲۵ هزار تومان و هر کارتن آناناس را ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان اعلام 
کرد. گزارش های میدانی نشان می  دهد که قیمت هر کیلو آلو قطره طلا ۳۰ تا ۵۰ هزار تومان، شلیل ۳۰ تا 
۶۰ هزار تومان، هلو ۲۰ تا ۴۵ هزار تومان، آلبالو ۳۵ تا ۷۰ هزار تومان، گیلاس ۵۰ تا ۱۰۰ هزار تومان، زردآلو  
۳۰ تا ۹۰ هزار تومان، ملون ۱۰ تا ۱۵ هزار تومان، طالبی ۱۰ تا ۱۵ هزار تومان، هندوانه ۶ تا ۱۰ هزار تومان 
و خربزه ۱۰ تا ۱۸ هزار تومان است . رئیس اتحادیه بارفروشان اذعان می  کند که امسال به سبب افزایش ۱،۵ 
برابری تولید میوه نه تنها کمبودی در عرضه نداریم، بلکه به سبب ازدیاد عرضه و گرمای هوا روند کاهشی 
قیمت استمرار می  یابد. مسئولان اتحادیه میوه و سبزی و تشکل های تولیدی بر این باورند که در سبد غذایی 

خانوار، میوه ارزان ترین محصول است.
 

 صادرات 2.7 میلیارد دلاری 1000 شرکت صادرات محور در شهرک های صنعتی
معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی از صادرات ۲.۷ میلیارد دلاری ۱۰۰۰ 
شرکت صادرات محور در شهرک های صنعتی در سال گذشته خبر داد و گفت که سهم صنایع کوچک از کل 
صادرات غیرنفتی کمتر از ۱۰ درصد است، چراکه بیشتر نیازهای داخلی را صنایع کوچک تامین می کنند.

عزیزالله قربانی ، با اشاره به فعالیت ۱۰۰۰ شرکت صادرات محور در شهرک ها که سال گذشته ۲.۷ میلیارد 
دلار صادرات داشتند، گفت: با توجه به اینکه بیشتر نیازهای داخلی را صنایع کوچک تامین می کنند، حجم 
صادرات آنها نسبت به شرکت های بزرگ کمتر است.وی از حمایت سازمان صنایع کوچک از ۲۱ شرکت 
مدیریت صادرات خبر داد و گفت: این شرکت ها در حال ارائه آموزش به شرکت کوچک و متوسط هستند.

معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی در پاسخ به ســوالی درباره سهم این صنایع از کل 
صادرات غیرنفتی کشور، اظهار کرد: سهم صادرات صنایع کوچک از کل صادرات غیرنفتی است که همانطور 
که اشاره شد علت اصلی آن تامین نیازهای داخلی از سوی این صنایع است.به گفته وی، از جمله مهم ترین 
موانع صادرات برای صنایع کوچک نداشتن برند است. به همین دلیل توسعه برندسازی در دستور کار قرار 
گرفته و مقرر شده حداقل ۳۱ برند ملی تعریف شود و صنایع کوچک در قالب این برندها صادرات کنند. 

چراکه صنایع به تنهایی برای این کار مشکل دارند. مقدمات این فرایند تعریف شده است.
قربانی با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۱۰ کنسرسیوم صادرات تشکیل شده، تصریح کرد: همچنین قرار 
است برندسازی به این کنسرسیوم های صادراتی منتقل شود تا شرکت ها در قالب آنها بتوانند بازاریابی کنند.

 بررسی آمارهای صادراتی سال گذشته نشان می دهد ســهم گروه های کالایی با ارزش افزوده بالا مثل 
بخش های مختف صنعت، صنایع تبدیلی در بخش کشاورزی و فرش ناچیز است. سهم صنعت ۹.۶ درصد، 
کشاورزی و صنایع غذایی ۱۱ درصد و فروش و صنایع دستی فقط ۰.۴ درصد است. حتی در بخش کشاورزی 
و صنایع غذایی، بیشترین صادرات مربوط میوه و تره بار با ارزش افزوده پایین است و سهم صنایع تبدیلی از 

ارزش صادرات بخش کشاورزی فقط ۱۲ درصد است.
در عوض پتروشیمی و میعانات گازی بیش از نیمه از کل ارزش صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داده 
و معدن و صنایع معدنی هم که مشخص نیست چه بخشی از آن مربوط به خام فروشی است، ۲۷ درصد 
از ارزش صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داده است. این در حالی است که به طور میانگین صادرات 
یک میلیون تن از کالاهای صنعتی حدود یک میلیارد دلار ارز آوری دارد، اما این رقم برای یک میلیون تن 

محصول از گروه پتروشیمی و میعانات گازی بیش از ۳۸۰ هزار دلار است.

 ۵۹0 هزار هکتار مبارزه با بیماری های گندم انجام شد
 مدیرکل دفتر پیش آگاهی سازمان حفظ نباتات کشور اعلام کرد: سال زراعی جاری در سطح ۵۹۰ هزار 

هکتار از اراضی با بیماری های گندم مبارزه شیمیایی شد.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »اکبر آهنگران« سطح مبارزه با بیماری های گندم در سال زراعی 
گذشته را ۵۲۲ هزار هکتار اعلام کرد، افزود: از ۵۹۰ هزار هکتار مبارزه با بیماری های گندم، نزدیک به ۲۶۰ 
هزار هکتار با بیماری فوزاریوم خوشه گندم و بیش از ۷۰ هزار هکتار با بیماری زنگ زرد صورت گرفته است.

مدیرکل دفتر پیش آگاهی سازمان حفظ نباتات کشور اظهار داشت: در سال زراعی جاری سطح مبارزه 
با بیماری فوزاریوم خوشه گندم نسبت به سال گذشته به دلیل فراهم بودن شرایط، دو برابر افزایش یافت 
و به ۲۶۰ هزار هکتار رسید.آهنگران خاطرنشان کرد: در سال زراعی گذشته در سطح ۱۲۵ هزار هکتار با 

بیماری فوزاریوم خوشه گندم مبارزه صورت گرفت.
وی ادامه داد: امسال سطح مبارزه با بیماری زنگ زرد گندم نسبت به سال پیش کمتر بود، زیرا شرایط 
برای بروز این بیماری مساعد نبود و از این رو در برخی مناطق این بیماری به صورت لکه ای بروز کرد که 

سریع و به موقع با آن مبارزه شد.
مدیرکل دفتر پیش آگاهی سازمان حفظ نباتات کشور، سطح مبارزه با بیماری زنگ زرد گندم را در سال 

زراعی گذشته نزدیک به ۲۰۰ هزار هکتار عنوان کرد.

بورس، زیر سایه عوامل داخلی و خارجی



M A R Z E E G H T E S A S D

سواد مالی 
 هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۱۱۹   شنبه  ۱۸ تیر   ۱۴۰۱

علمراهوشمندانهخرجکردن

 یادداشتی ازحسن کریمی

به دست آوردن توازن  در زندگی چگونه باشد؟

M A R Z E E G H T E S A S D

دکتر لیث کریمی پور

با پیچیدگی های تصمیم 
و اراده آشنا هستید؟

در نوجوانــی به خاطر علاقه ی زیادی که به غذا داشــتم همیشــه در حال خــوردن بودم و از این کار لذت 
می بردم. دســت پخت مادرم حرف نداشــت و این هم در خوردن بیش تر و اضافه وزن من، مزید بر علت بود. تا 
جایی که در ۱۸ سالگی نمی توانستم مثل همکلاسی ها و دوستانم تحرک داشته باشم و همیشه از این مشکل 

در رنج و عذاب بودم. 
طوری که احساس گناه می کردم و همین احساس گناه باعث می شد تا هربار، سراغ رژیم غذایی بروم تا بلکه 
وزنم کم شود و لاغر شوم. این کار را به مدت ۱۶ سال ادامه دادم و هر بار که جلوی آینه می ایستادم به خیال 
این که لاغر شــده ام، خیلی هم لذت می بردم. ولی دریغ از کم شــدن وزن و لاغر شدن؛ این کار فقط من را مدام 

در وزن های مختلف و نزدیک هم قرار می داد.
به خیال خودم تصمیم گرفته بودم تا بلکه لاغر شــوم و این جمله ی: »بلکه وزنم کم شود«  تمام تصمیماتم 
را به باد می داد؛ چون تصمیم قطعی نگرفته بودم و هیچ هدفی هم برای آن نداشــتم و با خودم می گفتم باید 
لاغر شــوم؛ ولی چقدر؟ و در چه مدت زمانی؟ این چیزی بود که هرگز تعیین نکرده بودم. ســال ها گذشــت تا 
روزی که نزد دکتری رفتم و او برایم آزمایشــی نوشــت. این آزمایش برای کنترل سلامتی من انجام می شد و 

نتیجه اش گواه افزایش شدید چربی بود و کبد چرب و خلاصه انواع ناهماهنگی ها در بدنم.
بعد از آن روز بود که تصمیمی جدی گرفتم و با برنامه ی غذایی درســت و ســالمی که در پیش گرفتم که 
البته برای آن محدودیت زمانی هم تعیین کرده بودم، توانســتم وزن زیادی کم کنم و ســلامتی ام را به دســت 
آورم. خوشــحال کننده تر این که در نتیجه ی این اتفاق، مشــکلات دیگری مثل زانودرد و کمردرد هم برطرف 
شدند. حالا با گذشت سالیان بسیار از آن تصمیم، دیگر حاضر نیستم به گذشته برگردم؛ چون تصمیمی که از 

همان زمان گرفتم بسیار جدی بود و زحمات زیادی را در راه آن متحمل شدم.
بــه الگویی کــه اتفاق افتاد، یک بــار دیگر دقت کنید. تا وقتــی تصمیم جدی و صحیحــی نگرفته بودم، 
اراده ای هــم بــرای این کار نداشــتم و تنها ایــن تصمیم باعث به وجــود آمدن تغییرات بزرگــی در زندگی 
مــن و به تبع آن کســب وکار من شــد. ما در هر لحظه از زندگــی، تصمیماتی می گیریم. از مســائل جزیی و 
 پیش پاافتــاده مثل این که »شــام چه بخوریم؟« تا مســائل پیشــرفته و مهم تر مثل »در چه رشــته ای ادامه 
تحصیــل دهیــم؟«؛ و بر این باوریم که این تصمیمات را با در نظرگرفتــن مزایا و معایب آن به صورت منطقی 

اتخاذ می کنیم.
در واقع، انتخاب گزینه هایی موثر از بین طیف وســیعی از اقدامات را می توان به عنوان قلب تصمیم گیری 
ارزیابی کرد که البته این مساله یکی از مشخصات و خصوصیات یک مدیر موفق و تاثیرگذار هم محسوب می شود.

ولی چطور باید بدانیم تصمیمی که از بین گزینه های مختلف، اتخاذ شــده، بهتر از دیگری ســت یا تصمیم 
خوبی محسوب می شود؟ حواس تان باشد که داریم از موضوعی حرف می زنیم که بسیار سخت و پیچیده است.

اگر شــما مدیر هســتید، مســیر کار و موفقیت خود را در نظر بگیرید و بررســی کنید از چه معیارهایی 
 بــرای تصمیم گیــری در زمان هــای مختلــف اســتفاده کرده ایــد؟ آیــا مزایــا و معایــبِ همــه ی معیارها

 و تاثیرشــان روی گزینه های موجود و تصمیم خودتان را ارزیابی کرده اید ؟ اهمیت تاثیر اطرافیان،  دوســتان و 
خانواده چقدر بوده است؟

همه ی این ها ســوالاتی هســتند که باید در زمان تصمیم گیری از خودتان بپرسید تا در طی کردن مسیر به 
مشکل نخورید و همیشه تصمیمات درستی را برای زندگی و کسب و کارتان اتخاذ کنید. این مقاله، درک کافی 

از مهارت های مهم و تاثیرگذار در تصمیم گیری را به شما خواهد داد. 
در ضمــن، در نتیجــه ی آن، از طریقه ی برخورد و مدیریت افرادی هم کــه با آن ها کار و زندگی می کنید، 
 شــناخت بهتر و واضح تری خواهید داشــت و به این بیفزایید که کار با داده ها و ارقام هم برای شــما راحت تر 

خواهد شد. 
دیدگاه عقلانی در مورد مدیریت تصمیم گیری می گوید که یک تصمیم موثر و صحیح را می توان از عملکرد 
درســت و موفقِ تمام مراحل کار و فرایند کلی آن شــناخت. حتما همه ی ما تصمیماتی در زندگی روزمره و 
کســب و کار گرفته ایم و در نهایت، از نتیجه ی آن پشیمان هســتیم. مطمئنا هیچ کس را پیدا نمی کنید که در 
طول زندگی هیچ تصمیم اشتباهی نگرفته باشد. تصمیم گیری صحیح مهارتی ست که باید آن را به خود آموزش 

دهیم و این مهارت را تقویت کنیم.
تصمیم گیری صحیح و به موقع، قدرت شما را در رهبری فرایندها و مدیریت آن ها و همچنین در لحظه لحظه ی 
زندگی نشان می دهد. پرسش این است که چرا برخی مدیران در این زمینه با شکست مواجه می شوند؟ در جواب 

باید گفت چون آن ها انتخاب های نادرستی دارند که منجر به تصمیم گیری غلط می شود.
اغلب افراد، خواه در کسب وکار یا در زندگی شخصی، وقتی با تصمیم گیری مواجه می شوند، بیش تر تمایل 
دارنــد کــه بین گزینه های بله یا خیر، یکــی را انتخاب کنند؛ یعنی همان انجام دادن یــا انجام ندادن کار. این 
موضوع، خیلی ســاده به نظر می رسد. در نظر داشــته باشید که زمان، بسیار کوتاه است و خیلی سریع هم در 
حال گذر؛ که این امر باعث می شود خیلی ها حاضر به تصمیم گیری صحیح در زندگی نباشند و با همان بله یا 
خیر تمام تصمیمات شان را پیش می برند.  برای افزایش مهارت تصمیم گیری، اول باید با انواع تصمیم گیری و 
تاثیرات آن آشــنا شوید. در ادامه می خواهم به انواع تصمیم گیری اشاره کنم. امیدوارم که راه گشای تصمیمات 

موفق همه ی شما باشد:
انواع تصمیمات در کسب وکار و مدیریت

تصمیمــات ســازمانی می توانند الگویی از تصمیم گیری ها در تمام مراحل زندگی باشــند، چه فردی و چه 
جمعی؛ اما این تصمیمات، چه انواعی دارند؟ 

تصمیمات ســاختاری: تصمیماتی هســتند که هدف شان روشن اســت و این هدف در تصمیم نهایی قابل 
شناسایی ســت. این تصمیمات، ســاختاری منطقی و منظم دارند و فقط زمان و چگونگی اجرای آن ها می تواند 
تاثیرگذار باشد. مثلا اگر بخواهید در مورد شرکت رقیب اطلاعاتی به دست آورید، برای جمع آوری این اطلاعات، 
تصمیم می گیرید به آرشیو روزنامه ها و سایت های اینترنتی مراجعه کنید یا تحقیقات بازار انجام دهید. به عبارت 
دیگر از روش های شــناخته شــده و متعارف استفاده خواهید کرد و از نتایج به دست آمده، تصمیمات بعدی را 

اتخاذ می کنید. به این  نوع تصمیم ها، ساختاری یا شناخته شده می گویند.
 تصمیمات غیرمتمرکز: تصمیماتی هســتند که برای شخص تصمیم گیرنده، هدف نهایی و امکانات موجود، 

مبهم و ناشناخته هستند. مقایسه ی نتایج و شناخت مزایا و معایب آن بسیار سخت است.
 تصمیمات قابل برنامه ریزی: که جزو تصمیمات ســاختاری هستند و گام ها و روش های مشخصی را دنبال 
می کنند. این روش ها گاهی تکراری هم هســتند. اگر یک تصمیم غیر قابل برنامه ریزی گرفته شــود، در این 
تصمیم، هیچ روش و شــیوه ای برای حل مشکلات احتمالی وجود ندارد و فرصت ها و تهدیدهای پیشِ رو قابل 
شناســایی نیستند. البته بررسی و بازنگری مجدد از خروجی های به دست آمده می تواند باعث ایجاد اصلاحاتی 

در برنامه ریزی شود و نتایج را تغییر دهد.
حلقه های مختلف تصمیم

تصمیمات همچنین می توانند به صورت استراتژیک و به طور کلی متناسب با منابع و امکانات در دسترس و 
در جهت رسیدن به هدفی مشخص انجام شوند. این گونه تصمیمات معمولا ساختار خاصی دارند و فقط موردی 
که می تواند باعث نداشــتن اطمینان  شود، چگونگی رفتار اشخاص یا مشتریان در طول زمان است. و به همین 

خاطر است که باید با استراتژی خاص و قابل انعطافی صورت گیرند.
بعد از تصمیمات اســتراتژیک، این »تصمیمات تاکتیکی« هستند که به کمک آن ها می آیند تا برای تحقق 
هدف های اســتراتژیک وارد عمل شوند. یا بهتر بگویم وقتی تصمیمات استراتژیک برای تحقق اهداف سازمانی 
اتخاذ می شــوند، تصمیمات تاکتیکی در تعیین این که چه عاملی باید برای رســیدن به این اهداف اجرا شوند، 
تعیین کننده هستند. مثلا شما یک تصمیم استراتژیک می گیرد تا با یک محصول جدید وارد بازار کشور همسایه 
شــوید. در حالی که تصمیم تاکتیکی به رویکردهای لازم در احداث کارخانه در همان کشــور می پردازد. و در 
نهایت، تصمیمات عملیاتی هستند که برای اقدامات کوتاه مدت استفاده می شوند. با توجه به مواردی که گفته 

شد می توانیم به این ترتیب در نظر بگیریم که:
تصمیمات استراتژیک: مثل تصمیم برای ورود به بازار کشور همسایه برای افزایش ۵ درصدی فروش در سال.

تصمیمات تاکتیکی: مثل تصمیم برای گسترش صادرات یا تولید محلی در کشور همسایه.
تصمیمات عملیاتی: مثل استخدام متخصصان و کارمندان محلی برای ارائه ی خدمات بهتر و کاهش هزینه.

وقتی با حلقه های مختلف تصمیم آشنا شدید، حالا می توانید برای تصمیم گیری صحیح در هر کدام از این 
حلقه ها به این روش عمل کنید:

مشــکل را شناســایی کنید: شناسایی مشکل، شــما را تا نیمه ی راه، جلو می برد. چون دانستن این که چه 
می خواهیم، راه حل های بهتری را پیش روی ما قرار می دهد.

تعییــن معیارهای ارزیابی: برای هر مرحله از کار و اقداماتی کــه صورت می گیرد، حتما باید ارزیابی انجام 
شود تا مطمئن شویم در مسیر صحیح قرار داریم و از مسیر اصلی منحرف نشده ایم. چون ارزیابی نکردن باعث 

به دست آمدن نتایج معکوس می شود. البته همین ارزیابی ها هم به معیارهایی برای سنجش احتیاج دارند.
شناســایی تمام راه حل های ممکن: همیشه برای هر کاری، راه حل های زیادی وجود دارند. پس با شناسایی 
بهترین، منطقی ترین و ساده ترین راه می توانید به شدت به کارآیی تان بیفزایید و هزینه های اجرای تصمیمات تان 

را کم کنید.
تصمیم گیری: با توجه به موارد بالا و پس از شناسایی آن ها، در نهایت نوبت به تصمیم گیری می رسد و حالا 

می توانید بهترین تصمیم را برای زندگی و کسب وکارتان اتخاذ کنید.
در نهایت باید بگویم مدل ها و روش های متفاوتی برای شــیوه ی تصمیم گیری و کســب این مهارت وجود 
دارند؛ ولی هیچ کدام شــان مفید نخواهند بود؛ مگر این که شــما اول از همه در خود، این باور را به وجود آورید 
که شــما واقعا تصمیم گرفته اید تغییری ایجاد کنید یا کاری را انجام دهید. پس خودِ تصمیم گیری هم نیاز به 
تصمیمی دارد که با اراده و انگیزه ی کافی همراه باشــد. این همان فرایندی ســت که در مورد من اتفاق افتاد و 
در ابتدای این یادداشــت به آن اشــاره کردم و الگویی ست که می توانید به کار ببندید و نتایج نیکش را در تمام 

تصمیمات تان به نظاره بنشینید.

در لذت بخشــمان  تجربه هــای  و  خندیــدن  لبخنــد زدن،  روی  کمــی  بســیار  تاثیــر  مــا  درآمــد  میــزان  تعجــب،  کمــال   »در 
 زندگی دارد.«

)xiv پول شاد، ص(
مطمئنم که حداقل یکی دو کتاب درباره نحوه سرمایه گذاری و پس انداز کردن پول خوانده اید، اما آیا تا به حال کتابی درباره روش های صحیح خرج کردن پول مطالعه کرده اید؟ 
احتمالا تصور می کنید این موضوع که نیازی به کتاب خواندن و آموزش دیدن ندارد! اما آیا می دانستید که تحقیقاتی انجام شده که نشان می دهد چطور می توانیم با پولی که 
شاید آن را به سختی به دست آورده ایم به شادی های بزرگ تر و بیشتری برسیم؟ و این تحقیقات نشان می دهد آنچه تا به حال به طور ناخودآگاه و خودکار انجام می داده ایم، 
نتایج خوبی به دنبال ندارد! الیزابت دان و مایکل نورتون به ما نشــان می دهند که پول واقعا می تواند شــادی بخرد. اما احتمالا نه از آن راهی که تصور می کنید. آنها معتقدند 
ثروت بیشتر اغلب نمی تواند آن قدر که انتظار داریم برای ما شادی به ارمغان بیاورد.در کتاب پول شاد: علم هوشمندانه خرج کردن یاد می گیریم چطور به جست وجوی بی پایان 
 برای پول بیشتر و بیشتر، برای رسیدن به شادی بیشتر و بیشتر، پایان دهیم. این کتاب به ما می آموزد که چطور توجه خود را، به جای درآمد بیشتر، روی درست خرج کردن 

متمرکز کنیم.

ایجاد مدرسه خلاقیت همه خانواده ها را خوشحال 
خواهد کرد که کودکان شش سال به بالا به مدت 
ســه ماه تحت آموزش های مــدرن و خلاقیت و 
ایده پردازی قــرار بگیرند و تبدیل بــه ؟؟؟هایی 
شــوند که برای آینده کشــور بتوانند زمینه ساز 

اشتغال، افتخار و اقتصاد شوند.
برای آشــنایی بیشــتر با این مدارس، به ســایت 
بنیاد جهانگیری مراجعه کنیــد. در روز ۲۵ آبان 
ســمیناری با این عنوان در تهران برگزار می شود 
که علاقه مندان می توانند در این ســمینار شرکت 
کنند، با جزئیات این طرح ملی آشــنا شوند و اگر 
از نظر امکانات یا علاقه واجد شــرایط باشند، برای 

اخذ نمایندگی در هر جای ایران انتخاب شوند.
فرزانه می گوید این طور قبول نیست، برو و همه 
جا را خوب ببین. می رود و وقتی شــروع به دیدن 
می کند که مثلا این ســنگ ها از کجا آمده اند، این 
نمادهای ایران باستان چگونه به اینجا آورده شده اند، 
منظره ها به چه صورت هستند، این نقاشی ها را چه 
کســی کشیده است و ... محو همه اینها می شود و 
بعد از چند ساعت پیش فرزانه برمی گردد. می پرسد 
چه دیدی؟ برایش تعریف می کند. می پرسد قاشقت 
کو؟ می گوید اصلا نمی دانم، ریخت. فرزانه می گوید 
راز فرزانگی این اســت، که هم قاشق روغن نریزد، 

هم همه جا را دقیق و خوب ببینی.
به نظر من این موضوعی اســت که لازم است به 

آن توجه جدی بکنیم.
چیــزی که ما ایرانی ها بهتر اســت به آن توجه 
کنیم، کمال گرایی اســت؛ یعنی حتی اگر دوست 
داریم تــوازن هم برقرار کنیم، تــوازن کمال گرای 
ایده آل باشد. توازن هم درصد دارد، شرایطی دارد، 
در جایی از زندگی همه آدم های موفق دنیا هم عدم 
توازن به وجود می آید، یعنی بر اساس انسان بودن، 
در زندگی خیلی از آدم ها به وجود می آید و ممکن 

است چند ماه تا چند سال تمرکزش از بین برود.
در صورت وقوع این اتفاق، اول اینکه خودشان را 
خطاکار ندانند و شروع کنند. تنها راه خوردن یک 
فیل این است که آن را لقمه  به  لقمه بخوریم؛ برای 

اینکه توازن هم از امروز در زندگی من شروع شود، 
از گوشه ای شــروع و توازن را کمی بیشتر کنم؛ از 
گوشه کوچکی شروع کنم. در زندگی شخصی، کار، 
خانواده و همه اینهــا بدانیم که روزهای بحرانی و 
پرچالــش هم وجود دارد، باید این موضوع را قبول 
کنیم. علاوه بر روزها؛ ماه ها و سال های پرچالش و 
پرتنش هم همیشه دو مسئله در مورد این بحران ها و 
مشکلاتی که به وجود می آیند، باید مدنظرمان باشد؛ 
یکی اینکه این تفکر را داشــته باشیم که بحران را 
به فرصت تبدیل کنیم، با این نگاه، بینش و روحیه 
همیشه جلو برویم؛ به عنوان سرفصلی که مثلا اگر 
صــد بار دیگر هم با بیل گیتــس مصاحبه کنند و 
بپرسند راز موفقیت شما چیست؟، می گوید »تبدیل 
تهدید به فرصت«. بالاخره تهدید و چالش برای هیچ 
آدمی خوشایند نیست؛ باید آن روحیه را داشته باشد 
که این چالش را یک فرصت ببیند. قبلا هم گفتم، 
در بعضی جاها قبول کنید که چالشی پیش می آید، 

تعادل زندگی به هم می خورد و خسارت هایی را هم 
باید بدهید. امروزه در جامعه ما یک بحران اقتصادی 
وجود دارد، فکر نمی کنم هیچ متخصصی هم این را 
رد کند، یک بحران اقتصادی و رکود جدی به وجود 
آمده است، برای همه آدم ها هم هست. وجود دارد.
داریــد شــما  کــه  اســت  ایــن   مثــل 

 در جــاده چالــوس رانندگــی می کنیــد و ترمز 
بریده اید؛ یادتان باشــد که خسارت و هزینه دادن 
حتمی اســت، هیــچ راهی برای اینکه خســارت 
ندهید وجود نــدارد ولی عکس العمــل و مبنای 
فکری تو اســت کــه می گوید خســارت حتمی 
اســت ولی مــن بایــد کاری کنم که خســارت 
کمتــری ببینــم. در موضــوع عدم تــوازن هم 
 که بــرای خیلی از ما بــه وجود آمــده و می آید،

 یکســری هزینه ها و خســارت ها وجود دارد. باید 
قبول کنیم زندگی بدون هزینه معنا ندارد، توازن 

هم بدون هزینــه معنا ندارد. بله، کســی که قید 
سلامتی و خانواده و همه اینها را بزند، ممکن است 
در دوره هایــی از کارش موفق تر هم بشــود؛ حالا 
می شــود دوام این موفقیت را کمی بیشــتر کرد، 
از آن طرف توازن را هم ایجاد کرد، یعنی می شــود 
هزینه اش را بــا زمان و کیفیت حضوری که داریم، 

داد.
هر موقع که احســاس کردیم توازن مــا از بین رفته 
است، به این موضوع برگردیم که از کجا شروع کنیم، 
به چه صورت توازن را روی مســیری که می خواهیم، 
برگردانیم. ولی نگاه ایده آلی مان را هم کنار بگذاریم، 
هیچ وقت توازن کامل در همه اجزای زندگی ما )کار، 
خانواده، تفریح، ورزش، خیریه و ...(، حداقل برای من، 

وجود نداشته است.
مثالی برای این موضوع می زننــد که در حوزه کاری 
و شخصی مهم اســت، ما انســانی بار آمده ایم که از 
بچگی، حک کردن چیزهایی را روی صفحه ذهنمان 
شروع کرده ایم؛ من یک ســنگ قبر را مثال می زنم؛ 
ســنگ قبر بالاخره برای ما ســاخته شده است، کلی 
چیز را روی آن حک کرده ایم. وقتی این ســنگ قبر 
را در مدت ۳۰ یا ۴۰ ســال حــک کرده ایم، یک روزه 
نمی توانیــم آن را پاک کنیم. از یک گوشــه بگیرید و 
ذره ذره پاک کنید، ممکن اســت لازم نباشد ۳۰ سال 
طول بکشد تا این ســنگ قبر پاک شود، ولی ممکن 
است واقعا سه سال زمان بخواهد تا ذره ذره پاک شود. 
بعضی ها ممکن اســت با ریختن یک ماشــین خاک 
رویش، بخواهند آن را پاک کنند ولی من معتقدم که 
زمانی می گذرد تا بتوانی آنها را درست کنی و ذره ذره 
سنگ قبر را پاک کنی و در مسیر درستش قرار دهی.

اگر برای مثال طي ۱۰ ســال گذشته در زندگی شما 
اصلا توازن وجود نداشــته است، همه تمرکزتان روی 
کار بوده اســت و قید ســلامتی و خانواده را زده اید، 
اگر انتظار داشــته باشــید از همین فردا شروع کنید 
و توازن را ایجاد کنید، همه چیز را می بازید. خیلی از 
ورشکستگی ها به همین خاطر است، یکهو می خواهد 
همه چیز را درست کند؛ باید قبول کند که به تدریج، 

ذره ذره و گام به گام جلو برود.

خلاقانه نبینیم و نشنویم!
ارزش یک آهن ربا همیشه بیشــتر از یک جاروبرقی است و آنچه 
آهن ربا جمع می  کند، برای ما مفیدتر و کاربردی تر اســت تا آنچه 

یک جاروبرقی جمع می  کند، حتی اگر قطعه ای طلا باشد!
چرا که کیســه جاروبرقی را بدون نگاه کــردن به محتویات آن در 
ســطل زباله خالی می  کنیم ولی از آنچه آهن ربا جمع آوری کرده 
اســت، در آزمایشــگاه و در امور کاری به بهترین نحو اســتفاده 

می  کنیم.
خلاقانه ندیدن و خلاقانه نشــنیدن به ما کمک می  کند تا بتوانیم 
خلاقانه آنچه سودمند، مناســب، کاربردی، مفید و درخور ماست 
را ببینیم و بشــنویم و ذهن، فکــر و حواســمان را از دیدنی ها و 

شنیدنی های غیرمفید یا مضر، بمباران نکنیم.
همانطور که می  دانیم انسان های خلاق و نابغه های قرون متفاوت، 
آدم های چندان باهوشــی نبوده اند و شاید آنقدر باهوش نبوده اند 
که بتوانند به چند موضوع متفاوت به طور همزمان بپردازند و چون 
هوش محدودی داشته اند، پس بر روی یک موضوع خاص تمرکز 
کرده و توانسته اند آن موضوع را به طور عمقی کشف و درک کنند، 

به جای آنکه چندین موضوع را به طور سطحی بفهمند.
خلاقانه ندیدن و خلاقانه نشــنیدن به ما کمــک می  کند تا عمق 
دانسته های ما همچون یک چاه قنات پرآب و عمیق باشد نه اینکه 

همچون یک اقیانوس باشیم به عمق چند سانتی متر...
تمرین کنیم نبینیم و نشــنویم و خودمان را از دام این اعتیاد 

نجات دهیم تا بتوانیم مفیدتر باشیم و بیشتر لذت ببریم پس:
۱- یاد بگیریم هر چیزی را گوش نکنیم و هدفمند بشنویم.

۲- زاویه نگاهمان را مدیریت کنیم و بدانیم ضرورتی ندارد همه 
چیز را با دقت ببینیم و اظهارنظر کنیم.

۳- ما آنقدر عمر نمی  کنیم که بتوانیم همه مشکلات دنیا را حل 
کنیم، پس اگر هر فرد یک مســئله را حل کند، روزی می رسد که 

دنیا محل قشنگ تری برای زندگی شود.
۴- تمرین کنیم که بر روی یک کار، رشــته، تخصص و فعالیت 

تمرکز کنیم.
۵- باور داشته باشیم که همه چیز را همگان دانند، پس تلاش 
نکنیم در مورد همه چیز اظهارنظر کنیم که مجبور شویم در مورد 

همه چیز یاد بگیریم.
۶- اگر حواســمان نبوده اســت و معتاد به پرداختن به مسائل 
گوناگــون و غیرمرتبط اجتماعی، سیاســی، اقتصادی، فرهنگی و 
حوادث روزمره شده ایم، زنگ خطر را به صدا درآوریم که نخواهیم 

توانست اثری ماندگار از خود به جا بگذاریم.
۷- به جای صحبت درباره دیگران، طوری عمل کنیم که دیگران 

درباره ما بگویند، البته مثبت.
گوش دادن به خبرهای گوناگون و توجه دقیق نسبت به صحنه ها 
و اتفاقات روزمره در ســطح جامعه گاهی اوقات ما را به یک انسان 
همیشــه منتقد و به تدریج منفی نگر تبدیل می  کند که تبعات آن 
ناامید شدن، ازدست دادن انگیزه، کم کاری و در نتیجه کناره گیری 

از جامعه است.
حتما شما هم افرادی را می شناسید که مدام اخبار را از مجاری 
گوناگون و در زمان های متفاوت پیگیری کرده و با تفسیر و تحلیل 

آن سعی می  کنند دیگران را هم با آن درگیر کنند. 
این افراد بدون آنکه متوجه باشند، اسیر دام اعتیاد به شنیدن و 
دیدن معضلات جامعه شده اند. آنها هنگام رانندگی از اینکه کسی 
بین دو خط رانندگی نکند یا راهنما نزند یا زباله ای را از خودرو به 
بیرون بیندازد، کنترل خود را از دســت می دهند، عصبی می شوند 

و از رانندگی کــردن و از  بودن در آن لحظه نه تنها لذت نمی  برند، 
بلکه اذیت می شــوند و این حس منفی را به همراهان خود و یا به 
کسانی که در اطراف آنها هستند، انتقال می  دهند.اگرچه رفتار آن 
کســانی که اصول رانندگی و آداب اجتماعی را رعایت نمی  کنند، 
بســیار ناپسند و ناشایست اســت ولی ما با پرداختن به آن مسئله 

بدون حضور کسی که آن رفتار را مرتکب شده است،

 هیچ کاری را نمی  توانیم از پیش ببریم. مثل این می  ماند که ما 
در جمع خودمان بنشــینیم و مردمان کشور دیگری را که در فقر، 
فحشــا یا فساد غرق شده اند، مدام مورد انتقاد و نقد قرار دهیم در 
صورتــی که نه می  توانیم برای آنهــا کاری انجام دهیم و نه آنها از 

ما تاثیرپذیری دارند.
خیلی از انسان های موفق در عرصه های گوناگون را می  شناسیم 
که انگار از بسیاری از مسائل حاشیه ای جامعه اطلاعی ندارند و از 
مهم ترین خبری که قشر عادی جامعه در مورد آن ساعت ها گفت وگو 

می  کند، حتی مطلع هم نیستند.
لازم می  دانــم هرازگاهــی یــادآوری کنم که در این نوشــتار 
نمی  خواهیــم بی تفاوتــی را آمــوزش دهیــم، مــا می  خواهیم از 
حســاس بودن بیش از حد بکاهیم و به جای پرداختن به حاشیه ها 
به اصل بپردازیم که مهم ترین کار انجام وظایف خودمان به بهترین 

نحو است.
اگر کمی دقیق شویم، متوجه می  شویم که دانشمندان حوزه های 
علمی و تخصصی، اصولا اطلاعات عمومی زیادی ندارند، آنها خلاقانه 
ذهن خود را فیلتر کرده اند و فقط مانند یک آهن ربا که ذرات آهن 
را جذب می  کند، حتی ذرات طلا را هم جذب نمی  کنند چون نقش 

و وظیفه آنها مشخص است.

  یادداشت

کتابی برای آنها که می خواهند در بازار کسب وکار 
ایران شاخص باشند.

برای تهیه این کتاب عدد ۱۳۶۱ را به شماره ۱۰۰۰۴۶۴۴۶ 
پیامک کنید. چاپ دوم
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 یادداشتی ازحسن کریمی

احسان عبدلی 

بهترین جای دنیا برای پول
 درآوردن کجاست؟

پیش از آنکه وارد اصل مقاله شــوم، بهتر اســت پرسش مطرح شده در تیتر را دقیق تر بپرسم: بهترین جای 
دنیا برای پول درآوردن، برای یک » ایرانی« که حداقل دو دهه ابتدایی عمرش را در ایران زندگی کرده اســت، 
کجاست؟ و پاسخ، صریح و سرراست این است: »ایران«. شاید شما با این پاسخ موافق نباشید، به خصوص اگر 
زندگی در یک کشــور دیگر را تجربه نکرده باشــید. من هم قصد ندارم نظر خودم را ثابت کنم، فقط  می خواهم 
تجربه ها و مشــاهدات خودم را با شــما در  میان بگذارم. مطمئنم که پس از به پایان بردن این مقاله، خودتان به 

بهترین پاسخ خواهد رسید. 
یک ایرانی ممکن اســت فکر  کند که اگر نتوانســته به پول و درآمد دلخواهش برسد، اشکال از این است که 
در ایران به دنیا آمده است و در این کشور زندگی  می  کند. البته در خصوص به دنیاآمدن دیگر  نمی  شود کاری 
کرد- به محض اینکه آدم متولد  می  شــود دیگر کار تمام شــده اســت و راه عقب گردی نیست! اما در خصوص 
کشور محل زندگی، با هزار و یک اماواگر البته، ممکن است فرد بتواند در جایی و سرزمین دیگری رحل اقامت 
بیفکند؛ و برای این کار، چه جایی بهتر از کشورهای جهان اول؛ به خصوص آمریکا، کانادا یا استرالیا، یا یک پله 
آن طرف تر، یکی از کشــورهای اروپای غربی. این کشــورها بازار آزاد و سرمایه داری دارند؛ مخصوصا آمریکا که 

اصلا ادعایش این است که سرزمین فرصت هاست.
 هر چه نباشــد، »ســیلیکون ولی« در این کشور است که از دل آن اپل و مایکروسافت و گوگل و فیس بوک 
و خیلی شــرکت های دیگر متولد شــده اند که امروزه هر کدام، از حیث تعداد کاربــر و  میزان نقدینگی، برای 

خودشان کشوری هستند.
 آنقدر که مثلا می  شنوی فیس بوک قرار است در انتخابات آلمان کمک حال دولت این کشور باشد تا آگهی ها 
و پســت های درج شده در این شبکه اجتماعی، جهت گیری نسبت به یک جناح و حزب سیاسی خاص نداشته 
باشد. همین طور دیده ایم که خیلی از ایرانی های موفق، سر از آمریکا درآورده یا با تحصیل و کار در این کشور، 

پله های موفقیت را طی کرده اند.
 اصلا افسانه ای هست که پدربزرگ ها شب یلدا، وقتی همه دور کرسی نشسته اند، تعریف  می  کنند که نصف 
دانشمندان ناسا را ایرانی ها تشکیل  می  دهند. البته بعضی چیزها هم دیگر افسانه نیست. مثل »دارا خسروشاهی«، 
مدیرعامل جدید »اوبر« که تبار ایرانی دارد، یا »انوشه انصاری« که شرکتی  میلیون دلاری را تاسیس کرد و به 
خاطر همان توانست هزینه سفر شخصی اش به فضا را تامین  کند. افسانه اینجاها  می  گوید اینها اگر ایران بودند، 
نهایتش در یک اداره ای، شــرکتی داشــتند یک کار معمولی می  کردند. اما افسانه عادت دارد که روی چیزهای 

کمیاب و استثنایی انگشت بگذارد.
 اگر اینطور نباشــد، یک قصه معمولی و شــاید کسالت بار  می  شود که کسی حوصله ندارد برای گوش کردن 
به آن وقت بگذارد. افسانه  می  گوید در »خارج«، طرف  می  تواند با آمازون برای فروش کالاهایش همکاری کند 
و درصــد بگیرد، یا اصلا یک کســب وکار برای خودش در ئی بی )eBay( راه بینــدازد. حتی  می  تواند کالاهای 
فیزیکی ای را بفروشــد که در چین تولید  می  شــوند و در انبارهای آمازون نگهداری  می  شوند و برای خریداران 

در سراسر دنیا ارسال  می  شوند. 
یعنی طرف در خانه اش پشت لپ تاپ بنشیند، یا اصلا لپ  تاپش را بردارد برود در استارباکس بنشیند و قهوه 
تلخ نوش جان کند و یک عالمه »دلار« درآورد. یک عالمه. افســانه اســت دیگر، شیرین است. اغواکننده است.  
یا اصلا طرف  می  تواند یک انتشــاراتی برای خودش در آمازون راه بیندازد. کتاب چاپی را هم از طریق آمازون  
می تواند on_demand )بسته به سفارش( چاپ کند و برای خریدار بفرستد، بدون اینکه لازم باشد چندصد یا 
چندهزار نســخه را همان ابتدای کار چاپ کند و کلی هزینه چاپ و انبارداری بدهد. یا اینکه اصلا بزند در کار 

کتاب های الکترونیک و در بازار »کیندل« )کتاب های الکترونیک آمازون( سری توی سرها درآورد.
 یا هیچ کدام نه، یک »اپ« درســت کند برای اندروید و iOS، یک دلار هم قیمتش باشــد؛ کافی است یک  
میلیون از آن را بفروشد تا میلیونر شود به دلار. زرشک! اینجا پر است از دوره های آموزشی آنلاین که وعده های 
عجیب وغریب در خصوص درآمدزایی از این روش ها  می  دهند، هر روز یک وبینار، هر روز یک بســته آموزشی، 
هر روز یک روش جادویی که تا حالا کسی از آن خبردار نشده است. اما گردوخاک ادعا که فرومی نشیند، طرف 
دوروبرش را نگاه  می کند و  می  بیند اکثریت مطلق جامعه صبح تا شب )یا همان ۹ صبح تا ۵ بعدازظهر حداقل( 
ســر کار هستند و امیدشان به پولدارشدن، بیشتر بسته به خرید بلیت های لاتاری و برنده شدن یک هوییِ چند  

میلیون دلار پول قلمبه است.
  اینها تازه کســانی هســتند که خودشان سال هاســت اینجا زندگی  می کنند، همین جا متولد شده اند یا با 
جامعه کم وبیش اخت شده اند. زرنگ ترهایشان توانسته اند نیازهایی از جامعه را تشخیص بدهند و برای برآوردن 
آن نیازها، کسب وکاری راه انداخته اند و به پول پاروکردن که شاید نرسیده باشند، اما با هر روز سر کاربودن و 

خون دل خوردن، زندگی نسبتا مرفهی دارند.
 اما کمی که این لایه موفقیت ظاهری را کنار  می  زنی و وارد دنیای درونی فرد  می  شــوی،  می  بینی که این 
موفقیت به قیمت فداکردن خیلی چیزها به دست آمده است. مثلا دلتنگی برای کشوری که از آنجا آمده است. 
گاهی احساس بیگانگی از خود و از دست دادن معنای زندگی. ما ممکن است یک ایرانی تیپیکال را نشناسیم، 
اما حداقل نسبت به یک ایرانی و خواسته هایش، بیشتر شناخت داریم تا یک کانادایی ، هندی، روس یا مکزیکی. 
اگر با یک ایرانی کار کنیم بیشتر راحت هستیم تا مثلا یک چینی. از سریال و فوتبال و سیاست گرفته تا کتاب 
و حرف های شــخصی، خیلی راحت تر با یک هم وطن و هم زبان  می  توانیم ارتباط برقرار کنیم تا کســی که این 

جغرافیا و سرزمین را تجربه نکرده است. 
خدمت کردن به آن ایرانی هم در قالب کســب وکار، برایمان خوشــایندتر است، چون هم نیازهایش را بهتر  
می شناسیم، هم برایمان معنادارتر است که کاری را برای کسانی انجام بدهیم که در سرزمین ما زندگی  می  کنند 
و تاریخ و جغرافیای مشترکی را با هم تجربه کرده ایم، هم نفوذ به بازار ۸۰ میلیونی ایران راحت تر است تا بازاری 

هرچند شاید بزرگ تر اما پر از ناشناختگی. 
شــاید بپرســید بحث صادرات در کجای قضیه  می گنجد؟ آن داستانش کمی فرق  می  کند. در صادرات، فرد 
ابتدا بازاری در کشــور خودش دارد و بعد  می  رود بازارهای دیگر را هم بگیرد. در »جایی« هســت که احساس  
می  کند به آنجا تعلق دارد )جایش را یافته اســت به قول »دُن خوان« در آموزه هایش به »کارلوس کاســتاندا«( 

و فونداسیون محکمی زیر پایش است.
 اما مهاجرت به یک کشــور غریبه و راه اندازی کســب وکار در آن، مثل معلق بودن  میان زمین و آســمان 
است. جاذبه سرزمین مادری، هم معنوی و هم مادی، همواره فرد را به سمت خود  می  کشد و سایه ای از غمی 

نوستالژیک را بر جان او می  اندازد. 
فردی اســت در کانادا که هفته نامه شــکیل و خوشخوانی را برای مخاطبان ایرانی اینجا منتشر  می  کند. اما 
وقتی به ایران ســفر  می  کند و برمی گردد، با شــوق از بازار پررونق مطبوعات و شــور مردم  می  گوید. چیزی که 
اینجا نیست. هفته نامه اش به آگهی سرپاست و با توزیع مجانی هم خیلی ها حوصله برداشتن آن را از سبدهای 

جلوی مغازه های خواروبار و خواندنش، ندارند.
 بازار آن هفته نامه محدود به جامعه کوچک ایرانی اســت، اما دیگری شــرکت ساختمانی موفقی در تورنتو 
دارد با مشتریانی از هفتاد ملت، با این حال از دیدن عکس های »پل طبیعت« بر فراز بزرگراه مدرس و خواندن 
مطالبی درباره آن بیشتر ذوق  می  کند تا خبر آسمانخراش ۸۵طبقه ای که قرار است اینجا ساخته شود و بلندترین 
ســاختمان شهر خواهد شد و رسانه ها حســابی به آن پرداخته اند. در چشم هایش  می  خوانی که دوست داشت 

همین کسب وکار موفق را در تهران  می  داشت. 
یکی دیگر شرکت نصب و راه اندازی و تعمیرات وسایل گرمایشی و سرمایشی دارد و کل سال و خوشگذرانی 
با رفقا و ســفرهای آمریکا و مکزیک و اروپایش را یک طرف  می  گذارد و ســفر به ایران را یک طرف دیگر. و 
همه اینها، صاحبان کسب وکارهای کوچک و متوسط و دیگرانی که اینجا شغل های حقوق بگیری دارند، ترجیح  
می  دادند در ایران  می  بودند. آنقدر که شــما در ایران آشنا و شبکه ارتباطی داری، اینجا هرگز  نمی  توانی داشته 
باشــی. آنقدر که آنجا  می توانی بزرگ شــوی،  اینجا  نمی  توانی. آنقدر که آنجا می توانی برای کسب وکارت معنا 

پیدا کنی، اینجا  نمی  توانی.
 اما اینکه چرا افراد رنج از صفر شــروع کردن در ســرزمینی دیگر را به جان  می  خرند، دلایلی دارد؛ گاهی 
وقت ها به ســادگی ســرعت اینترنت و دسترسی آزاد به آن، یا مقدم بودن قانون بر سلیقه. یک ایرانی، در ایران 
راحت تر می  تواند پول درآورد، چه از راه کارآفرینی چه از راه کار برای دیگران و این شیوه، برایش خوشایندتر 

و معنادارتر است. 
در ایــران بــه خاطر اینکه در آمد دولت وحکومت از جای دیگر تامین می گردد  اصولا برای رشــد افراد در 

زمینه پولدار شدند بهترین جا می باشد . 
نگرانــی دولــت از برخورداری از بودجه لازم جهت اداره مملکت و وابســتگی آن به نفت و انرزی باعث این 
گردیده که سختگیری مالیاتی در ایران کمتر باشد و همین موضوع برای افرادی که دارای هوش اقتصادی زیاد 

می باشند  راهکاری باشد برای کسب در آمد بیشتر .
در ایران کسی که درارای خلاقیت و نو آوری باشد از طرف دولت تشویق و راهکار های بیشتری برای کسب 

درآمد برای اشخاص صاحب ایده در نظر گرفته می شود. 
هرچند تا وقتی در ایران است، از شدت نزدیکی به گنج ممکن است آن را نبیند، با این حال حتی با دیدن 
گنج هم کاستی های بزرگ او را آزار  می  دهد.حمایت های از شرکت های دانش بنیان یکی از دلایلی است که 

پول در آوردن را در ایران راحتتر کرده است. 
 او دوســت دارد در ســرزمین خودش باشــد، ریشــه در آنجا داشــته باشــد و اگر خواســت، شــاخ و 
بــرگ به تمــام دنیا بگســتراند. دوســت دارد بــا هویت ایرانــی اش راحــت و محترمانه به نقــاط مختلف 
دنیــا ســفر کند، در همایش ها و نمایشــگاه ها شــرکت کنــد، واحد پول کشــورش در سیســتم های مالی 
 دنیــا پذیرفتــه شــده باشــد و بتوانــد آزادانه با تمــام دنیا تراکنش مالی داشــته باشــد و اگر دســتگاهی 

 می  سازد یا اپلیکیشنی درست  می  کند، کتابی  می نویسد یا خدمتی عرضه  می  کند، آن را با افتخار به نام ایران 
به تمام دنیا معرفی کند. 

آموزگاران پیشرفت شخصی و کاری، در یک هفته چه جملات انگیزشی نوشتند؟

اصول جدید سرمایه گذاری

توصیه برای مبارزه با اعتیاد به کار
 بر اساس نظرسنجی گالوپ در سال ۲۰۱۵، ۴۰ درصد از آمریکایی ها 
بیشتر از ۵۰ ساعت در هفته کار می کنند. مخصوصا کارآفرینان به دلیل 
فشــار های مداوم ناشی از مدیریت یک کســب وکار، اغلب ساعت های 
زیادی را به کارکردن اختصاص می دهند. ســاعت های کاری بالا )بدون 
در نظر گرفتن دلایل مختلف آن مانند علاقه، ترس یا...( تاثیرات مخربی 
بر زندگی دارد. اگر شما فکر می کنید که ممکن است معتاد به پرکاری 
باشید و می خواهید دوباره اولویت هایتان را ارزیابی کنید، این توصیه های 

مشاوران فوربس را در نظر داشته باشید:
1-با خود فکر کنید که آیا واقعا می خواهم تغییر کنم.

تعادل داشتن در زندگی فکر بسیار خوبی به نظر می رسد، همه دوست 
دارند تعادل زندگی شان را حفظ کنند اما حقیقت این است که ما اغلب 
چیزهایی را می خواهیم که در نظر همه خوب اســت اما آنقدر برایمان 

اهمیت ندارد که برایش تلاش کنیم. اولین قدم برای کارآفرینان معتاد 
به پرکاری این است که از خود بپرسند: »آیا واقعا می خواهم در زندگی ام 
تعادل داشــته باشــم؟« و اگر جواب بله بود: »از چه چیزهایی می توانم 

برای رسیدن به تعادل صرف نظر کنم؟!« 
2-برای تجدید قوا از دسترس خارج شوید.

کارآفرینان عاشق کارشان هستند و می دانند تبدیل ایده هایشان به 
واقعیــت نیازمند زمان طولانی و کار زیاد اســت. با این حال آنها نباید 
هدف اصلی شــان را فراموش کنند، ای میل هــا، تماس ها و نگرانی های 
فراوان این کار را بســیار سخت می کند. زمانی را به خودتان اختصاص 
دهید و از دسترس خارج شوید تا بتوانید به یاد بیاورید که هدف اصلی 

این کارها چه بوده است. 
3-توازن ایجاد کنید.

افراد زیادی با این مشکل مواجه می شوند و روش من بسیار ساده 
است. اولویت های زندگی تان )خودتان، خانواده، استراحت، سلامتی، 
کار( را یادداشت کنید و ببینید که بیشترین و کمترین وقت را به چه 
مواردی اختصاص داده اید. با این کار شــما می توانید برای کار هایی 

که وقت کمی اختصاص داده اید، راهی پیدا کنید. 
4-زمان بندی کنید.

بــرای هرکاری، زمان خاصی در نظــر بگیرید. به طور مثال فکر 
کنید که شما می خواهید ۳۰ درصد وقتتان را به گسترش و توسعه 
اختصاص دهید. برای این کار دوساعت زمان در هرروز در نظر بگیرید. 
حالا که فقط دو ساعت در روز برای گسترش و توسعه زمان دارید، چه 
کاری انجام خواهید داد؟ با زمان بندی دقیق شما می توانید آرامش 

بیشتری داشته باشید و از وقتتان به بهترین شکل استفاده کنید.

  یادداشت
  از پول اضافی تان کار بکشید

یکــی از چیزهایــی کــه در کارم بــه آن 
علاقه مندم، این است که می  بینم مردم از سمت 
چپ مربع نقدینگی به سمت راست آن می  روند. 
فرآیند تبدیل زندگی کارمندی به کارآفرینی 
و مالکیــت کســب وکار شــبیه بــه فرآیندی 
اســت که در آن کرم ابریشــم به پروانه تبدیل 
می شــود. زمان بر اســت و اغلب بــه تغییرات 
زیــادی در ذهنیــت و نــوع رفتار نیــاز دارد.  
یکــی از ایــن تغییرات رفتاری این اســت که 
 بدانیــد وقتی پول اضافــی ای در اختیار دارید،

 باید با آن چه کار کنید. چه ارثی به شما رسیده 
باشد، چه پاداش و چه مزایای سالیانه کاری تان، 
بایــد بدانید که بهترین روش ســرمایه گذاری 
چیســت. افــرادی که در ســمت چــپ مربع 
نقدینگی قرار دارند، وسوســه خواهند شد که 
توصیه های معمول برای پس انداز پول را دنبال 
کننــد یا آن را برای خودرو یا مســافرت خرج 
کنند. توصیه های معمول، اغلب سرمایه گذاری 
در برنامه های بازنشستگی یا ادامه دادن زندگی 
در سطحی پایین تر از حد دلخواهتان است. من 
مطالب زیادی را درباره این دو مورد نوشــته ام 

و تایید نمی  کنم.

  اگر پول اضافی ای به دســت آوردید، وقت 
آن رسیده اســت که به توصیه پدر پولدار من 
عمــل کنید: آن را در یک نوع دارایی پولســاز 

سرمایه گذاری کنید. 
اما برای این کار باید از چند قانون اساســی 
ســرمایه گذاری باخبر باشید. این قواعد را پدر 
پولدارم به من آموخت و من نیز می خواهم آنها 

را با شما در میان بگذارم. 

قانون شماره یک سرمایه گذاری: بدانید 
که برای چه نوع درآمدی مشــغول به کار 

هستید. 
بســیاری از مردم فقط به پول درآوردن فکر 
می کننــد. نمی دانند که انواع مختلفی از درآمد 
وجود دارد. پدر پولدار من در طول چندین سال 

به من آموخت که سه نوع درآمد وجود دارد: 
درآمد معمولی: معمولا از طریق شغل اصلی 
ایجاد می شــود. معمولا مالیــات زیادی به آن 
می  خورد و بــه همین دلیــل ثروت اندوزی به 
وســیله این درآمد کار تقریبا غیرممکنی است. 
ضمنــا با دریافت این نوع درآمد، در واقع دارید 
»زمان« تان را با »پول« مبادله می کنید. توانایی 
کسب درآمدتان به این بستگی دارد که چه مدت 

بتوانید کار کنید. 

 درآمد اوراق: معمولا از طریق اوراق بهادار، 
سهام و صندوق های ســرمایه گذاری به دست 
می  آید. این نــوع درآمد نیز مشــمول مالیات 
می شــود و به ســختی می توان بــه کمک آن 

ثروت اندوزی کرد. 
درآمد منفعل: معمولا از املاک و مستغلات، 
ســرمایه گذاری ها و کارآفرینــی پدید می  آید. 
کمترین میزان مالیات شــامل آن می شود و در 
زمینه پتانســیل ثروت اندوزی، بالاترین رتبه را 

در میان انواع درآمد دارد. 
پــدر پولــدارم می گفت: »اگــر می خواهی 
ثروتمند باشــی، ســعی کن درآمد منفعل به 

دست آوری.«

قانون شماره دو سرمایه گذاری: تبدیل 
درآمد معمولی به درآمد منفعل

بســیاری از مردم زندگی حرفه ای شــان را 
با درآمــد معمولی شــغل های کارمندی آغاز 
می کنند. مسیر ثروت اندوزی از درک این مسئله 
آغاز می شود که انواع دیگری از درآمد نیز وجود 
دارد و باید هرچه سریع تر درآمد معمولی را به 

درآمد منفعل تبدیل کرد. 
او می گفت: »هر سرمایه گذاری باید این کار را 
انجام دهد. درآمد معمولی اش را به درآمد اوراق 
و سپس منفعل تبدیل کند؛ به همین سادگی.«

به همین دلیل اســت که وقتی کســی پول 
اضافی ای به دســت مــی  آورد، بــه او توصیه 
نمی کنم که آن را در برنامه های بازنشســتگی 
ســرمایه گذاری کرده یا در سطح پایین تری از 
ســطح دلخواهش زندگی کند تــا پس اندازی 
داشته باشد. در عوض به او می گویم که »سهم 
خودت را کنار بگذار« و آن پول را در دارایی های 
پولساز سرمایه گذاری کن. خلاصه اینکه درآمد 

اضافی تان را به درآمد منفعل تبدیل کنید. 

 قانون سوم سرمایه گذاری: آماده باشید.
بیشتر مردم سعی می کنند پیش بینی کنند 
کــه چه اتفاقی در چه زمانــی رخ می  دهد. اما 
یک سرمایه گذار واقعی خود را آماده هر اتفاقی 
می  کند. پدر پولدار می  گفت: »اگر با تحصیلات، 

تجربه و سرمایه روز مبادا 
خود را آماده نسازید، موقعیت های خوب را 

از دست خواهید داد
پدر پولدار این طور ادامه داد که بهتر اســت 
آنچه اتفاق خواهد افتاد را پیش بینی نکنید، بلکه 
تمرکز خــود را روی آنچه می  خواهید بگذارید، 
چشــمانتان را بــه خوبی باز کنید تــا از همه 
رویدادها باخبر باشید و عکس العمل درست و به 
موقعی نسبت به موقعیت هایتان نشان دهید. با 
یادگیری مادام العمر و به کارگیری دانسته هایتان 

می توانید به این مهم دست پیدا کنید. 

  قانون چهارم سرمایه گذاری: معامله های 
خوب، پول را به سوی خود جذب می  کنند.

یکی از بزرگ ترین دغدغه های من به عنوان 
یک سرمایه گذار تازه کار این بود که در صورت 
پیداکردن معامــلات عالی، چطور پول کافی را 

برای سرمایه گذاری در آنها به دست آورم. 
پدر پولدار گفت: »اگر آماده باشید که یعنی 
اینکه علم و تجربه کافی داشته باشید و معامله 
خوبی پیدا کنید، یا پول راهش را به سوی شما 
پیدا می کند و یا شما این راه را خواهید یافت.«.«

در واقع پدر پولدار بر این عقیده بود که جذب 
پول، بخش ساده ماجراست. قسمت سخت کار 
این اســت که معامله ای پیــدا کنید که ارزش 
ســرمایه گذاری را داشته باشد. به همین خاطر 
است که افراد زیادی حاضرند در صورت پیداشدن 
معامله ای مناســب و سودآور، سرمایه شان را به 

سرمایه گذار، یعنی شما بسپارند. 

ارزیابی  قانون پنجم ســرمایه گذاری:   
ریسک و پاداش ریسک را بیاموزید.

زمانی که دارید به یک ســرمایه گذار موفق 
تبدیل می شــوید، باید یاد بگیریــد که میزان 
ریسک و دستاوردهای احتمالی آن را بسنجید. 

پدر پولدار برایم مثالی زده بود تا این مسئله را 
به خوبی درک کنم. 

او از مــن پرســیده بود: »اگر پســر برادر یا 
خواهرت بخواهد یک فســت فود راه اندازی کند 
و به ۲۵ هزار دلار ســرمایه نیاز داشته باشد، آیا 

سرمایه ات را به او اختصاص می  دهی؟«
گفتم: »نه! میزان پاداش ریسک احتمالی در 

این مسئله خیلی کم است.«
او ادامه داد: »بسیار خب. اما اگر به تو بگویم 
که این پسر برادر یا خواهرت ۱۵ سال از عمرش 

را در رستوران های زنجیره ای فست فود سپری 
کرده و آنجا مشغول به کار بوده، کمی 

بعد به ســمت نایب رئیس منسوب 
شده و اکنون دیگر آماده است تا 
رســتوران زنجیره ای خودش را 
بسازد و تو می توانی تنها با ۲۵ 
هزار دلار، مالک پنج درصد این 
کسب وکار شوی، باز هم همین 

پاسخ را می  دهی؟«
پاسخ  بار دیگر  »این  گفتم: 
مثبت می دهــم، چون در قبال 

ریسکی که انجام می دهم، پاداش احتمالی خوبی 
را نیز دریافت خواهم کرد.«

یادگیری و تســلط بر قوانین سرمایه گذاری 
نیازمند این است که عمر خود را صرف یادگیری 
مسائل اقتصادی کنید. این چند تاکتیک شروع 
خوبــی برایتان خواهند بود. بعد از خواندن این 
مقاله و شــناخت اصول اولیه، دیگر به خودتان 
بســتگی دارد که چقدر برای یادگیری بیشــتر 

تلاش کنید.

صفحه رسمی زیگ زیگلار:
گفتار بدون عمل، هیچ گونه ارزشی ندارد.

صفحه رسمی جان آساراف:
داشتنِ یک طرز تفکر مثبت و یک ساختار سالم 
احساسات، انتخاب هایی کاملا در دسترس هستند. 

»جان آساراف«

صفحه رسمی تی هارو اکر:
معتبر بودن، هزاران بار مهم تر و موثرتر از 

کامل بودن است. »تی هارو اکر«

صفحه رسمی جک کنفیلد:
رهبری، یک انتخاب است، نه یک جایگاه شغلی. 

»استفان کاوی«



M A R Z E E G H T E S A S D

اخبار شهرستان 
 هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۱۱۹   شنبه  ۱۸ تیر   ۱۴۰۱

 نفوذ یارانه نقدی بر هزینه ها
 بیتا حسن پور -  مرز اقتصاد |  مازاد یارانه 
نقــدی برای هر فرد روســتایی دهــک اول ۱۶۲ 
هزارتومان، دهک دوم ۹۰ هزارتومان و دهک سوم 

۴۲ هزارتومان است. 
براساس تازه ترین یافته ها، یارانه پرداختی ۳۰۰ تا 
۴۰۰ هزارتومانی به ازای هر نفر می تواند بخشی از 
هزینه های اجرای سیاست ارزترجیحی در سال جاری 
را پوشش دهد. این درحالی است که طبق هدفگذاری 
دولت، خانوارهای روستایی و دهک های پایین جامعه 
بیش از سایر دهک ها و مناطق کشور قادر به جبران 
هزینه های سیاست جدید دولت از طریق یارانه نقدی 
هستند. با این حال افزایش درآمد خانوارها درسایر 
دهک ها هزینه های برآورد شده را پوشش خواهد داد.

پس از سیاست دولت مبنی بر حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی و آغاز مرحله جدید آزادســازی قیمت ها، 
قیمت کالاهای اساسی مشمول افزایش قیمت شد. 
از سوی دیگر برای آنکه اثر افزایش قیمت ها کاهش 
یابد، دولت یارانه معیشتی افراد و خانوارها را افزایش 
داد. مرکــز آمار ایران در یک گزارش تحلیلی تأثیر 
متقابل افزایش قیمت ها و افزایش یارانه معیشتی بر 
هزینه و درآمد خانوار را مورد بررسی قرار داده است. 
همچنین دراین گزارش با توجه به افزایش قیمت ها 
مابه التفاوت مورد نیاز برای حفظ قدرت خرید در 
ســال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ محاسبه و ارائه 

شده است.
پس از حذف ارز ترجیحی برخی کالاهای اساسی 
قیمت این کالاها به صورت مستقیم و قیمت کالاهای 
مرتبط با این اقلام به صورت غیر مســتقیم افزایش 
یافت. افزایش قیمت کالاها با توجه به مقدار و نوع 
کالا در دهک هــای مختلف، متفاوت خواهد بود. با 
ثابت نگه داشتن مقدار مصرف افراد در دهک های 
هزینه ای ســال ۱۴۰۰ و افزایش هزینه ها بر اساس 
تورم دهکی پیش بینی شــده برای ســال ۱۴۰۱، 
هزینه های سال ۱۴۰۱ در دهک های هزینه به دست 

آمده است.
 ســپس با توجه به یارانه معیشتی پرداختی به 
خانوارهــا که برای دهک های اول تا ســوم ماهانه 
۴۰۰ هزار تومان و دهک های چهارم تا نهم ماهانه 
۳۰۰ هــزار تومان بوده، مابه التفاوت هزینه ســال 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ محاســبه شــده است. با توجه به 

افزایش درآمدها در ســال ۱۴۰۱ بخشــی از این 
افزایش هزینه ها از طریق درآمد جبران خواهد شد. 
اما بخش دیگر آن نیازمند پرداخت کمک معیشتی 

دولت به خانوارهاست.  

 هزینه خانوارها چقدر افزایش می یابد
برپایه ایــن گزارش، در کل کشــور برای آنکه 
خانوارهای دهک اول در ســال ۱۴۰۱ در وضعیت 
ثابت ســال ۱۴۰۰ باقی بمانند، می بایست درآمد 
سرانه ماهانه ۴۰۰ هزار و ۸۸۹ تومان افزایش یابد. 
در صورتــی که مقدار افزایــش درآمد برای دهک 
اول حتی صفر باشد، یارانه پرداختی دولت )ماهانه 
۴۰۰ هزار تومان( توانسته تمام این افزایش هزینه 

را پوشش دهد.
با بالا رفتن دهک هزینه افراد، میزان هزینه نیز 
افزایش می یابد. ما به التفاوت هزینه ۱۴۰۱ نسبت به 
سال ۱۴۰۰ برای هر نفر در دهک دهم کل کشور، ۲ 
میلیون و ۵۵۰ هزار و ۳۳۲ تومان است که با توجه 
به عدم پرداخت یارانه به افراد حاضر در این دهک، 
تمام این تفاوت هزینه ای می بایست از طریق افزایش 
درآمد جبران شود. در مناطق شهری نیز پرداختی 
کمک معیشتی دولت به افراد حاضر در دهک اول 
موجب شده که این پرداختی تمام افزایش هزینه ها 
)ماهانه ســرانه ۳۹۷ هزار و ۶۹۸ تومان( را در این 
دهک جبــران کند. افزایش هزینه ها برای افراد در 
دهک دهم مناطق شهری ۲ میلیون و۵۰۲ هزار و 
۵۴۲ تومان است که در صورت عدم دریافت یارانه 
کمک معیشتی، برای آنکه قدرت خرید سال ۱۴۰۰ 

حفظ شــود، تمام افزایش هزینه از افزایش درآمد 
می بایست جبران شود. 

در مناطق روســتایی با توجه به پایین تر بودن 
هزینه خانوارها متوســط افزایش هزینه ها در سال 
۱۴۰۱ نســبت به ۱۴۰۰ برای هــر نفر در دهک 
اول ماهانه ۲۳۸ هزار و ۵۱ تومان اســت که کمک 
معیشتی پرداختی توسط دولت نه تنها این و برای 
هر نفر افزایش هزینه را پوشــش داده، بلکه میزان 
پرداختی موجب بهبود وضعیت رفاهی نســبت به 
سال ۱۴۰۰ نیز شده است. خانوارهای دهک دهم 
در مناطق روســتایی به میزان ســرانه ماهانه یک 
میلیون و ۳۵۶ هــزار و۱۳۹ تومان افزایش هزینه 
درســال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ داشته اند که 
قطعاً برای این افراد بخشی با کمک یارانه معیشتی 
پرداختی جبران شده و بخش دیگر از افزایش درآمد 

جبران خواهد شد.  

 پوشــش هزینه خانوارهای روستایی با 
یارانه

همانگونه که اشاره شد، در دهک اول نه تنها برای 
خانوارهای روستایی و شهری بلکه برای کل کشور، 
یارانه پرداختی افزایش هزینه ها در ســال جاری را 
پوشش می دهد. براساس تقسیم بندی دولت، برای 
دهک اول تا ســوم به ازای هر نفر ماهانه ۴۰۰ هزار 
تومان یارانه نقدی پرداخت می شــود. بدین ترتیب 
هزینه هر فرد در دهک اول مناطق روستایی ۲۳۸ 
هزار و ۵۱ تومان افزایش می یابد که تقریباً نیمی از 
یارانه پرداختی دولت اســت. برای افراد شهری نیز 

میزان افزایش هزینــه ماهانه به ازای هر فرد ۳۹۷ 
هزار و ۶۹۸ تومان محاســبه شــده که یارانه ۴۰۰ 
هزارتومانی تمام آن را پوشش می دهد. همچنین با 
توجه به افزایش هزینه ۴۰۰ هزار و ۸۸۹ تومانی برای 
کل کشور نیز به طور متوسط یارانه تمام هزینه ها 
را پوشــش می دهد. این درحالی اســت که تقریباً 
تا دهک ســوم که افــراد از یارانه ۴۰۰ هزارتومانی 
بهره مندند می توانند میزان افزایش هزینه ها بواسطه 
سیاســت اصلاح ارز ترجیحی را پوشش دهند به 
طوری که هر فرد روســتایی در دهک دوم ماهانه 
 ۳۱۰ هــزار و ۵۶۳ تومــان افزایــش هزینه دارد 
و ایــن رقم برای دهک ســوم نیز بــه ۳۵۷ هزار و 
۵۸۱ تومان می رســد که برای هر دو دهک یارانه 
۴۰۰ هزارتومانــی جوابگوســت. اما برای ســایر 
دهک ها، افراد در کنــار یارانه نقدی دریافتی باید 
از محل افزایــش درآمد خود هزینه هــای برآورد 
شــده را مدیریت کنند. این درحالی اســت که در 
سال جاری، حداقل دســتمزد کارگران ۵۷ درصد 
افزایش یافته اســت که به رشد درآمدهای حدود 
۱۵ میلیون کارگر کشــور منجر می شود. از سوی 
دیگر، بــا توجه به آثــار مثبت اصلاح سیاســت 
ارزترجیحی روی شــاخص های پولی و اعتباری از 
جمله پایه پولی و نقدینگی می توان انتظار داشــت 
 که بتدریج نرخ تورم بالایی که از سال های گذشته

 در اقتصاد ایران ماندگار شــده مهار و از این محل 
ضمن کاهش هزینه خانوارها، درآمد واقعی آنها نیز 

افزایش یابد.  

 متوسط افزایش هزینه ها
مرکــز آمار ایران در بخش دیگــری از گزارش 
خود متوســط افزایش هزینه ها در ســال جاری را 
برآورد کرده اســت. براین اساس، متوسط افزایش 
هزینه ســرانه ماهانه در ســال ۱۴۰۱ با توجه به 
تورم دهکی پیش بینی شــده برای این سال، ۸۴۹ 
هــزار و۱۱۸ تومــان در مــاه و۱۰ میلیون و۴۲۱ 
هزار و ۱۸۹ تومان در ســال اســت که فرد بتواند 
 مصرف ســال ۱۴۰۰ خود را داشــته باشــد. این 
رقم در مناطق شــهری و روستایی به ترتیب یک 
میلیون و ۵۸۷ هزار و ۳۳ و ۵۹۷ هزار و ۱۹۹ تومان 

سرانه ماهانه برای حفظ قدرت خرید است.

استقبال مردم از فروش نان با کارتخوان هوشمند
 در پی اصلاح نظام عادلانه یارانه ها و جلوگیری از قاچاق و فروش غیرمجاز آرد از شبکه توزیع، دولت سیزدهم اقدام به تجهیز سیستم کارتخوان فروش هوشمند نان در سراسر کشور کرد که 

اجرای این طرح در مناطق مختلف مورد استقبال شهروندان قرار گرفت.
 یکشنبه شب اعضای ستاد اقتصادی دولت در حضور رئیس جمهوری به تشریح طرح مهیا )مدیریت هوشمند یارانه آرد و نان( در استان های مختلف پرداختند. براساس خبر رسمی منتشر 
شده از این نشست مهم، وزارت اقتصاد دستاوردهای طرح مهیا را برای حاضران تشریح و اعلام کرد؛ تاکنون ۵۷ درصد نانوایی های کشور زیر پوشش این طرح قرار گرفته اند و قرار است تا پایان 

تیرماه این رقم به ۱۰۰ درصد برسد.
برآوردهای مقدماتی وزارت اقتصاد نشان می دهد که تاکنون ۴۰درصد یارانه آرد به ارزش سالانه معادل ۵۰هزار میلیارد تومان به صورت نان به مردم داده نمی شد و هدر می رفت. وزارت اقتصاد 
می گوید: از این پس و در نتیجه اجرای این طرح به صورت حقیقی و در قالب خدمات دیگر به مردم بازمی گردد. در گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، آثار مثبت و سازنده حکمرانی مبتنی بر 
داده ها و اطلاعات به عنوان یکی دیگر از ویژگی ها و نتایج اجرای طرح مدیریت هوشمند یارانه آرد و نان مطرح شده است. این گزارش نشان می دهد که دولت هم اکنون اشراف کامل تری بر میزان 
هدر رفت یارانه ها در زنجیره تامین آرد و نان به دست آورده است .رئیس جمهوری در این نشست بر لزوم گران نشدن قیمت و ثابت ماندن بهای نان در سراسر ایران تأکید و اعلام کرد: هدف از 

اجرای این طرح، اصلاح زیرساخت ها و روش های پرداخت یارانه آرد و نان است و به هیچ عنوان افزایش قیمت نان مطرح نبوده و نخواهد بود.
طرح فروش نان با کارتخوان هوشمند از اواخر اردیبهشت ماه امسال از استان زنجان کلید خورد.  در سیستم جدید فروش نان قرار است شهروندان مانند روال سابق و با همان قیمت های قبلی 

و بدون محدودیت، خرید خود را انجام دهند تنها تفاوتی که مردم با آن مواجه می شوند خرید نان از طریق دستگاه های کارتخوان جدیدی است که در نانوایی ها نصب شده است.
این دستگاه های جدید که کار با آنها نیز چندان تفاوتی با کارتخوان های معمولی ندارد، با یک نرم افراز اندرویدی کار می کند و هدف از ساخت و طراحی آن ثبت دقیق میزان دقیق فروش 

نان و حتی نوع نان در نانوایی ها است.

سخاوت آسمان، واپسین امید اهالی تالاب های رنجور گلستان
مناطق  امید ساکنان  قبل  تا چند سال  که  تالاب های گلستان   
پیرامونی برای کسب روزی حلال بود این روزها به کویری خشک و 
کانونی برای انتشار ریزگردها تبدیل شده و روستانشینان حاشیه این 
پهنه های آبی برای بازگشت به روزهای خوش گذشته چشم امید به 

سخاوت آسمان و همچنین همت مدیران استانی و ملی دارند.
 ساکنان اطراف تالاب های بین المللی گنبدکاووس و گمیشان که 
در گذشته ای نه چندان دور طعم نعمت پر آبی این ذخیره گاه های 
طبیعی را چشیده و با حسی خوب همراه با شادی و نشاط به صید 
آبا و اجدادی شان  و صیادی، کشاورزی و دام پروری به عنوان شغل 
مشغول بودند این روزها با چشمانی حسرت زده و نگاهی غمبار شاهد 

نابودی این برکه های بزرگ طبیعی هستند.
آنان که با ماهیگیری، کشاورزی و جمع آوری نی و حصیربافی 
درآمد خوبی داشتند با افزایش خشکسالی در چند سال اخیر و کاهش 
چشمگیر حجم ورودی آب از رودخانه اترک تنها راه برون رفت از 
وضعیت فعلی را نزول رحمت آسمانی و پیگیری مسوولان استانی و 

کشوری برای تامین آب از مناطق بالادست می دانند.
وقوع سیلاب اگر برای هر نقطه ای از ایران همراه با خسارت باشد 
برای مردم ساکن در اطراف تالاب ها که با خشکسالی شدید دست به 
گریان هستند نعمتی بزرگ محسوب می شود چرا که ورود هر قطره از 
رواناب های جاری به این ذخیرگاه های طبیعی با کمک به تداوم زندگی 

گونه های مختلف جانواری و گیاهی آن برابر است.
وجود علف شور، جارو ترکمنی، سلمه سفید، گزشاهی، خارشتر 
و یوالف و زیست پستاندارانی نظیر روباه معمولی، روباه سردم سیاه 
)ترکمنی(، گربه دشتی، شغال، گراز، تشی، جردبزرگ، جردلیبی و 
موش صحرایی و خزندگانی مانند قورباغه مردابی، وزغ سبز، الک پشت 
برکه ای، الک پشت افغانی، انواع مارمولک ، کورمار سلیمانی، مارآبی، 
شامل  ماهی  انواع  و  افعی  و  کفچه مار  تیرمار،  مارآتشی،  مارچلیپر، 
فیتوفاک،  گامبوزیا،  ماهی،  اسبله  کلمه،  پاروا،  سرگنده،  »گاوماهی، 
کپور، آمور، کاراس و سیاه ماهی« و حضور طیف وسیعی از پرندگان 
آبزی، کنارآبزی و خشکی زی از جاذبه های تالاب های گلستان محسوب 
می شود که این روزها خشکسالی بر ادامه حیات آنها هم تاثیر مستقیم 
گذاشته است و هر چقدر که سطح خشکی گسترده تر شود به همان 

نسبت از جمعیت جانوری و گیاهی منطقه هم کاسته خواهد شد.
این  المللی گنبدکاووس  بین  تالاب های  اطراف  اهالی روستاهای 
روزها که امکان کشاورزی و صید و صیادی برایشان وجود ندارد و از 
طرفی هم نگهداری دام هزینه های سنگینی بر دوششان گذاشته است 
برای تامین معاش خانواده هایشان مجبور به فعالیت به عنوان کارگر 
روزمزد در گمرک اینچه برون شدند.دهیار روستای اوخی تپه که در 
فاصله ۲۰۰ متری از تالاب های بین المللی گنبدکاووس واقع است 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: مردم این روستا که روزگاری 
با قایق در تالاب ها تردد داشتند این روزها با رسیدن سطح آب به 

کمترین حد خود موتورسیکلت را جایگزین قایق کردند.
مسعود گوگ افزود: ماهیگیری و شکار پرندگان در کنار کشاورزی 
و دامپروری و همچنین حصیربافی از جمله شغل های پررونق اهالی 
به واسطه وضعیت آبی مساعد تالاب ها ناشی از سیلاب های ورودی 
از سمت رودخانه اترک بود.وی ادامه داد: در چند سال اخیر با کاهش 
نزولات آسمانی و حاکم شدن خشکسالی بر منطقه با شروع وزش 
تالاب ها  و غبار در حوزه  از گرد  زیادی  بلند شدن حجم  باد شاهد 
شهر  نزدیکی  به  روزها  این  که  هستیم  آن  حاشیه  روستاهای  و 

گنبدکاووس هم رسیده است.
تالاب  از  درصد   ۹۰ اینک  هم  گفت:  تپه  اوخی  روستای  دهیار 
آجی گل خشک شده و آب موجود در ۱۰ درصد باقی مانده هم به 

دلیل املاح و شوری زیاد حتی برای دام ها قابل مصرف نیست.
گوگ تاکید کرد: وضعیت تالاب های آلماگل و آلاگل هم بهتر از 
آجی گل نیست و از مسوولان درخواست داریم یا از طریق رایزنی با 
استان خراسان شمالی زمینه رهاسازی آب از سد شیرین دره را فراهم 
کنند و یا اینکه راه حل دیگری برای تامین حقابه تالاب ها ارائه دهند.

وی افزود: مردم روستاهای اوخی تپه و تنگلی و شهر اینچه برون 
که به دلیل خشکسالی دیگر امکان فعالیت در حرفه های قبلی را ندارند 
کارگری در گمرک  به  معاش خانواده های خود مجبور  تامین  برای 

مستقر در مرز اینچه برون هستند.     
میان  در  روز  یک  تپه  اوخی  روستای  اهالی  کرد:  تصریح  گوگ 
باحضور در گمرک و جابجایی کالاهای صادراتی از جمله سیمان از 
خودروهای ایرانی در کامیون ها و واگن های ریلی ترکمنستان درآمدی 

هر چند ناچیز را بر سفره های خود می برند.
یعقوب آق از دیگر حاشیه نشینان تالاب های سه گانه گنبدکاووس 
هم از مشکلات اقتصادی ناشی از خشکی تالاب ها گلایه کرد و گفت: 
شدت ریزگردها هر روز در منطقه بیشتر می شود و روستاییان هنگام 
 تردد در خارج از خانه ها برای مصون ماندن از گرد و غبار باید چهره های

 خود را با پارچه بپوشانند.
وی بیان کرد: زندگی بدون آب بسیار سخت است و این روزها 
برای تامین آب مورد نیاز دام ها مشکل داریم و خیلی از اهالی مجبور 
به فروش دام های خود شدند.آق شغل اصلی بسیار از اهالی حاشیه 
تالاب ها را دامداری دانست و گفت: مردم روستا با توجه به خشکسالی 

به  مجبور  دام ها  نگهداری  و  زندگی  هزینه های  تامین  برای  حاکم 
کارگری روزمزد در گمرک اینچه برون هستند.

وی از مسوولان خواست به جای استفاده از نیروهای شرکتی غیر 
بومی در گمرک اینچه برون، اهالی بومی منطقه که امیدشان برای 
کسب روزی از دل زمین به دلیل کاهش نزولات جوی کم شده را 

جذب و به کارگیری کنند.

 معرفی تالاب های گلستان
تالاب های بین المللی آلاگل با ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار، تالاب  آجی گل 
با ۳۲۰ هکتار و تالاب آلماگل با مساحت ۲۰۷ هکتار در نزدیکی مرز 
ایران و ترکمنستان و در بخش داشلی برون گنبد واقع شدند و تامین 
آب آنها از طریق سیلاب های فصلی رودخانه مرزی اترک است و تالاب 
گمیشان هم در زمره تالاب های ساحلی - دریایی و به عنوان یک تالاب 
حاشیه ای و بین المللی در جنوب شرقی دریای خزر قرار گرفته که به 

طور مستقیم تحت تاثیر نوسانات آب دریای خزر قرار دارد.
سرچشمه رودخانه اترک از استان خراسان رضوی است و سد بزرگی 
در مسیر آن به نام شیرین دره در خراسان شمالی احداث شده که 
بخش قابل توجهی از آب ورودی این رودخانه را ذخیره سازی می کند.

به گفته کارشناسان، بررسی وضعیت تالاب های بین المللی گلستان 
حاکی از آن است که میزان حجم آب موجود در این منابع آبی به دلیل 
تغییرات اقلیمی و کاهش بارندگی ها در کنار عوامل مختلف انسانی 
مانند برداشت بی رویه و تخصیص ندادن به موقع حق آبه به کمترین 
سطح خود رسیده و ادامه این روند خشکسالی گسترده و به دنبال آن 
گسترش پدیده گرد و غبار در شمال این استان را در پی خواهد داشت.

طبق تحقیقات انجام شده، میزان بارندگی سالیانه در این تالاب ها ۲۵۰ 
تا ۳۰۰ میلی متر است و تنها در ماه های دی و بهمن میزان بارندگی از 
تبخیر بیشتر می شود و همچنین سطح رطوبت بین ۲۶ تا ۱۰۰ درصد 

و تبخیر سالیانه ۱۸۰۰ تا ۱۹۰۰ میلی متر متغیر است. 

 علل وضعیت فعلی تالاب های گلستان
تبدیل  گنبدکاووس،  دانشگاه  استاد  فرهنگی  محمد  گفته  به 
تالاب ها به زمین های کشاورزی، ورود فاضلاب های شهری، کشاورزی 
و صنعتی به تالاب ها، ورود انواع سموم کشاورزی، برداشت مواد توربی 
از تالاب ها، استفاده مکرر اقتصادی نظیر استخراج نمک، مواد معدنی 
و پرورش آبزیان، تغییر مسیر آبراهه ها که با پمپاژ آب های زیرزمینی 
نواحی مجاور ایجاد شد، کنترل آب رودخانه ها، تبدیل اراضی حاشیه 
به مرتع، زهکشی های کشاورزی از اراضی بالادستی و تغییرات ناشی 
از آن در خواص فیزیکی و شیمیایی آب، از بین بردن پوشش گیاهی 
برای مصارف محلی، چرای بی رویه دام و تصرف غیرمجاز اراضی از 

مهمترین عوامل انسانی تهدید کننده تالاب های استان است.

 تامین آب شهرک صنعتی و پارکینگ اربعین مهران 
مدیر امور آبفای شهرستان مهران از تامین آب شهرک صنعتی و پارکینگ اربیعن مهران خبر داد 
نامگذاری  به  توجه  با  داشت:  اظهار  سجاد  سهرابیان  ایلام،  استان  آبفای  عمومی  روابط  گزارش  به 
امسال توسط مقام معظم رهبری به سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین و در جهت استمرار 
امانی نسبت  امور بصورت  این  ناحیه مهران،  و رفع کمبود آب شهرک صنعتی  اشتغال  و  تولید  در 
است.  نموده  اقدام  کیلومتر  بطول حدود ۳  متر  میلی  اتیلن ۹۰  پلی  لوله  با  گذاری  لوله  اجرای   به 
وی با اشاره به سایر خدمات ابفای شهرستان افزود: همچنین در راستای مصوبات جلسه ستاد اربعین 
 جهت آبرسانی به پارکینگ اربعین ، نسبت به اجرای ۶۰۰ متر لوله گذاری با لوله ۶۳ پلی اتیلن اقدام شد. 
عامل  مدیر  های  فعالیت  و  تلاش  از  تقدیر  ضمن  ادامه  در  مهران  شهرستان  ابفای  امور  مدیر 
در  استان  مدیریت  مجموعه  تلاش  با  گفت:  حسینی  اربعین  زوار  آب  تامین  جهت  شرکت 
پایانه  به  ابرسانی  جهت  چشمگیری  های  فعالیت  عامل  مدیر  ناصری  مهندس  آن  راس 
هستیم. منطقه  این  اب  کیفی  و  کمی  افزایش  شاهد  امسال  و  گرفته  صورت  مهران   مرزی 

وی در پایان گفت: با توجه به افزایش دمای هوا ضروری است مردم در مصرف آب صرفه جویی کنند.

  بیش از ۶0 شرکت دانش بنیان به مجموعه پارک علم و فناوری خراسان رضوی افزوده 
شدند

مشهد-  بیش از ۶۰ شرکت، واحد فناور و موسسه جدید دانش بنیان امروز، سه شنبه در آیینی به 
مجموعه پارک علم و فناوری خراسان رضوی به عنوان تنها پارک با رتبه ی توسعه یافته در کشور اضافه 

شدند.
 رییس پارک علم و فناوری خراسان رضوی در جمع مدیران این شرکت های دانش بنیان در مشهد، 
گفت: پیمودن این مسیر برای حضور در مجموعه بزرگ پارک علم و فناوری استان، شامل ۱۵ پردیس 
وابسته و هفت پارک علم و فناوری در شهرستان های مختلف خراسان ر ضوی، یک فرصت طلایی برای 
جهش تولید محسوب می شود.دکتر مسعود میرزائی شهرابی خطاب به مدیران این شرکت های دانش 
بنیان، افزود: برای ایستادن روی پای خود و رسیدن به مرحله بلوغ و ارائه محصول به جامعه، باید تلاش 
مضاعفی صورت گیرد و بر همین اساس توصیه می شود برای پیمودن این مسیر از همین ابتدای راه، باید 

با تلاش و پشتکار کفش های پولادین به پا کرد.
وی ادامه داد: برای پیمودن این مسیر باید صبور بود و دست به اقدام های شتاب زده همچون دریافت 
فوری تسهیلات، وام و گرفتن سرمایه گذار نبود و توصیه می شود در مرحله نخست، با قوانین و مقررات 

لازم آشنا شوید و تحقیق و توسعه را اساس کار خود قرار دهید.
عضو هیات علمی دانشگاه فردوسی مشهد ضمن توصیه جدی گرفتن تعامل با مسوولان و کارشناسان 
پردیس در کنار مراکز رشد، اضافه کرد: از تیم خود، یک نفر را مسوول فراگیری و تکمیل مستندات 
فرآیندهای پذیرش، نظارت، ارزیابی، شناخت خدمات، حمایت های پارک و ارائه منظم گزارش های 
ارتباطی  مراتب  سلسله  نقش  در  پردیس،  و  رشد  مرکز  مدیر  گفت:  دهید.میرزائی  قرار  درخواستی 
شرکت های دانش بنیان، با مجموعه پارک علم و فناوری خراسان رضوی است و باید مسائل و مشکلات  
شرکت ها با این افراد برای پیگیری و رسیدن به نتیجه بازگو شود. همچنین برخی از دوره های آموزشی 
که حضور شرکت ها در آن مهم و الزامی است بر اساس نیاز مبتنی بر رشد مقدماتی شرکت ها، برای 

ارتباط و فعالیت بهتر در پارک بر حسب تجربه به دست آمده است.
وی با خطاب قرار دادن مدیران این شرکت ها، افزود: سعی کنید از همین ابتدا با مفاهیم دانش بنیان و 
شاخص های شرکت های خلاق، آشنا شوید و با آگاهی کامل در این مسیر قدم بردارید. همچنین شرکت 
های دانش بنیان تولیدات کیفی و با پیچیدگی فراوان و متنوع داشته باشند تا در شاخص های مختلف، 
رشد متناسبی را تجربه کنند و به عبارتی شرکت های دانش بنیان و به خصوص شرکت های تازه 

تاسیس، تمام ظرفیت های خود را در یک سبد نگذارند.
وی عنوان کرد: از حضور در رویدادها، نمایشگاه ها و به دست آوردن مستمر نیازهای فناورانه شبکه 
مشتریان با شرکت ها غافل نشوید و همزمان با تکمیل ایده محوری و فناورانه خود، نیازهای موجود و 

بالفعل استان و کشور را رصد کنید.

 2 هزار تن علوفه برای استفاده دام عشایر اصفهان توزیع شد
اصفهان-  مدیرکل امور عشایر استان اصفهان گفت: در سه ماه نخست امسال بالغ بر ۲ هزار تن انواع علوفه 

برای استفاده دام عشایر این استان توزیع شده است.
مختار اسفندیاری افزود: با توجه به اینکه سطح مراتع استان اصفهان در مدت اخیر به دلیل بارش های کم 

تا حدی علوفه خود را از دست داده است، توزیع علوفه  برای دام عشایر انجام گرفت.
اصفهان همچون دیگر مناطق کشور  استان  افزایش گرمای هوا در  تداوم  به  اشاره  با  وی همچنین 
خاطرنشان کرد: روزانه به وسیله ۱۰ تانکر  بالغ بر یک میلیون لیتر آب در اختیار عشایر استان قرار 
می گیرد.مدیرکل عشایر اصفهان با بیان اینکه از این حیث مشکلی وجود ندارد تصریح کرد: احداث 

مجتمع های آبرسانی نیز از دیگر اقدامات امسال به شمار می رود.
اسفندیاری اضافه کرد: افزایش قیمت نهاده های دامی سبب بیشتر شدن هزینه این قشر شده است و 
آنان خواهان خرید تولیدات خود با قیمت بالاتر از سوی دولت هستند.حدود هشت هزار و ۵۰۰ خانوار 
عشایری شامل ایل های قشقایی، بختیاری و عرب جرقویه در استان اصفهان سکونت دارند.عشایر کوچرو 
اصفهان، بیش از ۶ ماه از سال را در شهرستان های ییلاقی و کوهستانی غرب، جنوب و جنوب غربی این 
استان مستقر می شوند.دهاقان و شهرضا به ترتیب در ۹۰ و ۷۵ کیلومتری جنوب غرب و جنوب استان 

اصفهان واقع شده اند.

 مجموعه آثار بانوان داستان نویس زنجانی »طوبا« رونمایی شد
زنجان -  همزمان با آیین بزرگداشت روز قلم، مجموعه آثار بانوان داستان نویس زنجانی با حضور اساتید 

دانشگاهی، داستان نویسان و نویسندگان و شاعران »طوبا« رونمایی شد.
 نویسنده و پژوهشگر ادبیات فارسی و استاد دانشگاه روز سه شنبه  با قرائت آیه »ن وَالقَْلمَِ وَمَا یسَْطُرُونَ«  
در این مراسم به چرایی قدیس بودن قلم اشاره کرد و افزود: خداوند متعال در قرآن کریم همه جا به 
مظاهر عالم وجودی که خود خلق فرموده قسم می خورد و در آیه اول سوره القلم نیز به نام قلم سوگند 
یاد کرده است.مهدی محبتی، قلم را غریبه آشنا خطاب کرد و  گفت: در همه  فرهنگ های دینی و غیر 
دینی قلم مقدس است اما ارزش این غریبه آشنا)قلم( آنچنان که باید و شایسته آن است در جامعه درک 
نمی شود و ارزش قلم این است که ما را از محدودیت و تنگناها نجات می دهد و کسی که یک بار نوشتن 
را تجربه کند به نوعی به جنون نوشتن دچار می شود.این پژوهشگر و استاد دانشگاه با اشاره به ملکوت 
و عالم غیب نیز ادامه داد: عالم ملکوت بطن عالم است و انسان خاکی با حواس پنچگانه نمی تواند با این 
عالم  ارتباط برقرار کند و در این میان تنها وسیله ای که ما از قلمرو حس که محدود و خسته کننده است، 
می تواند نجات دهد و به عالم ملکوت برساند، همین کلمات است.   وی، با بیان اینکه کلمه پلی است که 
ما را از عالم محدود به عالم نامحدود وصل می کند گفت: کلمات خدا، خلق انسان ها، حیوانات، اشراف و 
احجام است و خدا از دل این کلمات خودش را به ما نشان می دهد.  مجموعه داستان »طوبا« ۱۷ اثر از 
آثار بانوان داستان نویس زنجانی است که طی انتشار فراخوان واحد آفرینش های ادبی حوزه هنری زنجان 
توسط نویسنده جوان و فعال استان مریم بیات تبار گردآوری و به همت حوزه هنری استان زنجان با 
شمارگان ۵۰۰  نسخه در ۱۵۸ صفحه و در قطع رقعی توسط انتشارات قلم مهر چاپ و منتشر شده است.

 متقاضیان نهضت ملی مسکن آورده نیاورند حذف می شوند 
سید محمد نظری۱مدیرکل راه و شهرسازی استان مازندران گفت : آن دسته از متقاضیان طرح 
نهضت ملی مسکن که واجد شرایط هستند و برای آنها پیامک واریز وجه ارسال شده اگر نسبت به تامین 

آورده اولیه اقدام نکنند نفراتی از اولویت های بعدی جایگزین آنها خواهند شد
افزود: سهمیه استان  سیدمحمد نظری مدیرکل راه و شهرسازی مازندران ضمن اعلام این خبر 
مازندران در طرح نهضت ملی مسکن سالیانه ۳۸۵۰۰ واحد است که هیچ مشکلی در بخش زمین نداریم 

زمین برای دوسال آینده تامین شده است و تا چهار سال آینده هم تامین خواهد شد.
وی افزود: در بعضی از مناطق پیمانکاران وارد فعالیت های ساختمانی شده اند و در برخی نقاط هم 

زمین در اختیار پیمانکاران قرار گرفته که به زودی کارهای اجرائی شروع می شود .
مدیرکل راه و شهرسازی استان مازندران درباره آن دسته از متقاضیان نهضت ملی مسکن در استان 
مازندران که تکلیفشان مشخص نشده است گفت: به تمام کسانی که واجد شرایط شناخته شده اند 
پیامک داده ایم تا نسبت به واریز وجه اولیه اقدام کنند اگر آورده را به موقع واریز نکنند نفراتی از اولویت 
های بعدی جایگزین آنها می شوند.نظری تصریح کرد: اگر کسی واجد شرایط است و برای او پیامک 
ارسال نشده موضوع را از طریق سایت پیگیری کند چنانچه نتیجه نگرفت به اداره راه و شهرسازی 
شهرستان مربوطه مراجعه نماید .وی درخصوص آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن در استان 
مازندران گفت: پروژه ها خوب پیش می رود بیش از ۷۰۰۰ واحد به مرحله اجرا رسیده که به زودی 
چندین پروژه دیگر به این رقم افزوده می شود.مدیرکل راه و شهرسازی استان مازندران گفت : تاکنون 
بیش از ۱۱۷ هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند که پالایش آنها تقریبا در حال اتمام 
است . ثبت نام جدید هم به زودی انجام می گیرد بنابراین گزارش دولت سیزدهم بر اساس قانون جهش 
تولید و تامین مسکن مصوب ۱۷ مرداد سال ۱۴۰۰ ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال 
را در برنامه خود گنجانده است. حدود ۵/۴ میلیون نفر برای این طرح نام نویسی کرده اند که۳/۶ میلیون 
نفر تائید شده اند. طبق اعلام وزیر راه و شهرسازی از روز ۱۵ تیرماه ۱۴۰۱ ثبت نامه مجدد آغاز می 
شود.نام نویسی در سامانه طرح های جامع حمایتی مسکن به نشانی saman.mrud.ir  انجام خواهد شد.



M A R Z E E G H T E S A S D

ورزشی
 هفته نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۱۱۹   شنبه  ۱۸ تیر   ۱۴۰۱

 عبــاس جندقی زاده -   مــرز اقتصاد| 
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شروع 
تمرینات پیش فصل این تیم گفت: مهم ترین روزهای 
پرسپولیس در حال گذر است و بازیکنان باید حواس 

خود را جمع کنند.
ناصر ابراهیمی با اشاره به شروع تمرینات پیش 
فصل پرسپولیس گفت: مهم ترین زمان ممکن برای 
یک تیم در روزهای پیش فصل است. اگر باشگاهی 
ادعای قهرمانی دارد علاوه بر فعالیت با نظر سرمربی 
تیم در بازار نقل و انتقالات لازم است شرایط خوبی 

را برای تمرین کردن فراهم کند.
سرمربی پیشــین پرســپولیس افزود: اهمیت 
تمرینات پیش فصل کمتر از بازی های فصل نیست. 
اگر قرار اســت یک بازیکن حضورش در ترکیب و 
همچنین بالا بردن توان جســمانی اش را تضمین 
کند باید در این تمرینات به خوبی شــرکت کند تا 
مشــکلی در طول فصل پیدا نکند و ضریب آسیب 

دیدگی اش را کاهش دهد.
وی در خصــوص ورود بازیکنان مطرح فوتبال 
کشور به پرسپولیس تاکید کرد: اولین نکته که برایم 
اهمیت داشت خروجی های پرسپولیس بودند. واقعاً 
خوب نیســت بازیکنی از تاجیکستان و ازبکستان 
که ســطح ممتازی هم ندارد به فوتبال ایران بیاید 
و فیکس شود. بازیکنان آن منطقه از لحاظ فیزیکی 

بــا ما خیلی فرق دارند. دیدید که تمیروف با وجود 
دوندگی نتوانســت هیچ کار مثبتی کند. یک دفاع 
دیگر هم پرسپولیس داشت که آن هم خوب نبود. 
حتی اســمش را هم من یاد نگرفتم. رفتن چنین 
بازیکنانی می تواند کلاس پرسپولیس را بالاتر بیاورد. 
ضمن اینکه واقعاً چند بازیکن دیگری هم که رفتند 
توان فنی بالایی نداشتند و درکی از جایگاه خیلی 
مهم در قلب میلیون ها هوادار نداشتند که شب ها با 
پرسپولیس می خوابند و صبح ها با رؤیای موفقیت 

تیمشان بیدار می شوند.
مربی سابق پرسپولیس درباره حضور سیدجلال 

حسینی در جمع مربیان فصل پیش روی پرسپولیس 
گفت: ابتدا به او بابت ســال ها تلاش و فعالیت در 
بالاترین سطح فوتبال کشور خسته نباشید می گویم. 
امیدوارم در مربیگری بدرخشــد. ســیدجلال باید 
تجربه های خــود را در اختیار جوان ترها قرار دهد. 
امیدوارم بازیکنان فعلی قدر بدانند و پس از رفتن 
از پرسپولیس حسرت نخورند که قدر جایگاه خود 

را خیلی دیر فهمیدند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس درباره ارقام 
نجومی که گفته می شــود بازیکنان پرســپولیس 
گرفته اند گفت: من درباره یک تیم یا بازیکن خاص 

صحبت نمی کنم اما اعدادی را می شــنوم که برایم 
غیر قابل هضم اســت. واقعاً باشــگاه ها دارند شکم 
کدام دلال را بزرگ می کنند؟! چرا باید یک بازیکن 
معمولی ۱۰ میلیارد تومان بگیرد. باشــگاه ها باید 

بازیکن سازی کنند. 
چندین ســال اســت هیچ بازیکن نخبه ای از 
سن پایین وارد فوتبال ملی نشده است. این اتفاق 
ترسناکی است که نباید به راحتی از آن گذر کنیم.

ابراهیمی تاکید کرد: فوتبال ایران بیشتر از پول به 
زیر ساخت های جدید نیاز دارد. ما در هیچ بخشی 
پیشرفت نکردیم و فقط پول هایی را خرج می کنیم 
که برای یک نفر و اطرافیانش جذاب اســت. قطعاً 
هواداران یک باشگاه وقتی ببینند محصول آن باشگاه 
رشد می کند و در تیم های بزرگسالان می درخشد 
بیشتر لذت می برند و متوجه می شوند که یکسری 
مســائل از قهرمانی هم مهم تر است.»نیمکت ها و 
فضای مجازی بگذارنــد از فوتبال لذت ببریم«. او 
در بخش پایانی صحبت هایــش ضمن گفتن این 
جمله اظهار داشــت: غیر از دعــوا بگذارید فوتبال 
هم ببینیم. من منکر تلاش تیم ها نمی خواهم شوم 
امــا لذت از فوتبال نباید از بین برود. این مهم ترین 
وظیفه ارکان فوتبال است. فضای مجازی هم باید 
 بــه این موضوع کمک کنــد. نباید کاری کنند که 

فوتبال سمی شود.

خروجی های پرسپولیس مهم تر از ورودی ها هستند

دخالت فیفا در پرونده انتقال بازیکن تیم ملی ایران به اسپانیا!
در صورتی که مشکل خروج از کشور بازیکن تیم ملی فوتسال ایران برای پیوستن به تیم پالما اسپانیا رفع نمی شد، فیفا این بازیکن را از حضور در هر باشگاه دیگری محروم می کرد.

 مسلم اولادقباد ملی پوش فوتسال ایران بعد از درخشش در جام جهانی ۲۰۲۱ فوتسال مورد توجه باشگاه پالما اسپانیا قرار گرفت و چند ماه پیش قراردادش را با این تیم به امضا رساند. به 
این ترتیب اولادقباد فصل آینده در تیم پالما حضور خواهد داشت اما پروسه پیوستن او به لیگ اسپانیا به خاطر مشکلاتی که پیش آمد، کمی پیچیده شد و حتی دخالت فیفا را در پی داشت.
ســفر ایــن  بــه  مربــوط  امــور  انجــام  حیــن  در  امــا  بشــود  اســپانیا  راهــی  قــراردادش  نهایــی  امــور  انجــام  بــرای  ابتــدا  بــود  قــرار   اولادقبــاد 

 متوجه مشکل گرفتن مجوز خروجش از کشور شد.
ملی پوش ایران تصور می کرد باتوجه به قانون سربازی و عدم مشکل خروج از کشور برای بازیکنان ۳۰ ساله، می تواند بدون دردسر به پالما برود. با این حال این قانون برای بازیکنان فوتبال 

مصداق داشت و ملی پوشان ساحلی و فوتسال از آن بی بهره بودند. در واقع اولادقباد طبق این قانون باید هر ماه از اسپانیا به ایران بازمی گشت تا مجوز خروجش از کشور را تمدید کند.
این نگرانی و دغدغه بزرگ، دلسردی بازیکن ایران را در پی داشت تا جایی که اولادقباد در مصاحبه ای اعلام کرد قید رفتن به پالما را می زند چون برایش امکانپذیر نیست هر ماه به ایران 

بازگردد و دوباره به اسپانیا سفر کند. این تصمیم حتی واکنش مدیران پالما را هم در پی داشت و تلاش برای منصرف کردن بازیکن ایران از تصمیمش به هر نحوی آغاز شد.
اولادقباد گفته بود ، مشکل را این طور توضیح داده بود: »هم با سرمربی هم با مدیر ورزشی باشگاه در ارتباط هستم. وقتی فهمیدند تصمیم دارم به اسپانیا نروم، خیلی ناراحت شدند. آنها 

گفتند روی تو حساب کردیم و به خاطر توافق با تو، با بازیکن دیگری صحبت نکردیم. حتی مدیر ورزشی باشگاه گفت که اگر نیایی شرایط برایت سخت خواهد شد.«
اظهارات مدیر ورزشــی پالما نشــان می دهد باشــگاه اسپانیایی قصد داشته در صورت جدایی اولادقباد و عدم سفرش به اسپانیا، اقدامات حقوقی را برای فسخ یکطرفه قرارداد ملی پوش 

ایران در پیش بگیرد و پرونده را در مسیر شکایت به فیفا قرار بدهد.

 سوپرجام ایران بعد از جام جهانی
با تصمیم سازمان لیگ قرار است سوپرجام فوتبال ایران بعد از جام جهانی ۲۰۲۲ برگزار شود.

 سهیل مهدی درباره زمان برگزاری سوپرجام فوتبال ایران اعلام کرد این دیدار در آغاز نیم فصل دوم 
لیگ بیست ودوم برگزار می شود. با این حساب این دیدار بعد از جام جهانی ۲۰۲۲ برگزار خواهد شد.

تیم فوتبال استقلال به عنوان قهرمان لیگ و نساجی به عنوان قهرمان جام  حذفی در سوپرجام به 
مصاف هم خواهند رفت. 

 سیلوا در جمع آبی ها ماندنی شد
رافائل سیلوا با عقد قراردادی به طور رسمی در جمع آبی پوشان پایتخت ماندنی شد.

رافائل ســیلوا، مدافع فصل گذشته آبی پوشان با عقد قراردادی به مدت دو فصل قرارداد خود را با 
باشــگاه اســتقلال تمدید کرد.او در پیامی کوتاهی خطاب به هواداران استقلال گفت: سلام هواداران 

استقلال. حالتون چطوره؟ من دارم می آیم. 

 قربانی سرمربی شهرداری آستارا شد
پیروز قربانی به عنوان سرمربی شهرداری آستارا معرفی شد. پیروز قربانی، سرمربی فصل قبل رایکا 

بابل با عقد قراردادی به عنوان سرمربی جدید تیم فوتبال شهرداری آستارا انتخاب شد.
این ســومین تیم قربانی در قامت ســرمربی بعد از سردار بوکان و رایکا بابل است.شهرداری آستارا 

فصل گذشته با ۴۲ امتیاز در رده یازدهم قرار گرفت. 

 استقلال تمام شروط انتقال محبی را پذیرفت
باشگاه سانتاکلارا در ازای دریافت ۳۰۰ هزار دلار حاضر است رضایتنامه محمد محبی را به صورت 
قرضی صادر کند. محمدمحبی بازیکنی  که سه باشگاه استقلال، سپاهان و پرسپولیس تهران خواهان جذب 
او هســتند اما باشگاه سانتاکلارا در ازای دریافت ۳۰۰ هزار دلار حاضر است رضایتنامه این بازیکن را 
به صورت قرضی صادر کند.در این بین مدیران تیم استقلال که به شدت تحت فشار هواداران هستند، 
تمام شــروط انتقال محبی را پذیرفته اند و حاضر هستند قرارداد قرضی این بازیکن را امضا کنند که 
احتمالا این انتقال تا هفته آینده نهایی خواهد شد.گفتنی است استقلال از انتقال امیرحسین حسین 
زاده به شــارلوا ۲۵۰ هزار دلار درآمد کسب خواهد کرد و قرار است این پول صرف گرفتن رضایتنامه 

قرضی محبی شود تا آبی ها در پست وینگر تقویت شوند.

 امتیاز سپاهان به تهران رسید!
سازمان لیگ فوتسال بر خلاف مصوبه خود، با انتقال امتیاز تیم فوتسال سپاهان به تهران موافقت 
کرد. اعضای هیات رئیسه سازمان لیگ فوتسال مصوب کرده بودند که انتقال امتیاز تیم ها به خارج از 

استان بعد از انجام قرعه کشی مسابقات لیگ برتر امکانپذیر نیست و تخلف محسوب می شود.
باشــگاه ســپاهان که از چند ماه پیش انحلال تیم فوتسال خود را اعلام کرده بود، در نهایت امتیاز 
خود را به »سفیر گفتمان« تهران واگذار کرد. این اتفاق بعد از قرعه کشی لیگ برتر رخ داد و سازمان 
لیگ فوتسال تا امروز به این انتقال واکنشی نشان نداده بود.با این حال آرش جابری سرپرست سازمان 
لیگ فوتسال در حاشیه نشست هم اندیشی سازمان لیگ که امروز دوشنبه برگزار شد، این انتقال را 
تایید کرد تا به نوعی مصوبه این ســازمان را نادیده بگیرد.جابری در حاشــیه این مراسم درباره دلایل 
موافقت با انتقال سپاهان به تیمی خارج از این استان، گفت: به خاطر حفظ شاکله تیم و اینکه استان 
تهران به عنوان پایتخت نمی تواند بدون تیم باقی بماند، هیات رئیسه این انتقال را پذیرفت!وی با بیان 
اینکه ســفیر گفتمان تهران رســماً جایگزین سپاهان شده است، تاکید کرد: اداره کل استان اصفهان 
اعلام کرده بود که تیمی در این استان نتوانست امتیاز سپاهان را خریداری کند؛ در حالی که به تمام 
شهرستان های این استان اعلام کرده بودند. از یک طرف باشگاه سفیر گفتمان اعلام آمادگی کرد و از 

طرف دیگر تهران شهری بدون نماینده در لیگ برتر فوتسال بود!

  بازیکنی که راه را اشتباه آمده بود!
بازیکن فصل پیش پرسپولیس با انتشار پستی از هواداران این تیم خداحافظی و از مسئولان باشگاه 
گلایه کرد! رامین رضاییان که در بازگشــت کوتاه مدتش به پرسپولیس نتوانسته برای این تیم مفید 
باشد از سوی کادر فنی در فهرست بازیکنان مازاد قرار گرفت اما در پستی که منتشر کرده به گلایه 

از مسئولان باشگاه پرداخته است!
این بازیکن که بر سر مبلغ دریافتی اش از باشگاه حاشیه ساز شد و دنبال القا رایگان بازی کردن 
برای پرســپولیس نزد هواداران بود، قصد داشــت با حضور در پرسپولیس به تیم ملی برسد و در جام 

جهانی حضور داشته باشد اما عملکردش در این تیم نتوانست سرمربی تیم ملی را راضی کند.

  بیرانوند تیم ملی را پس می گیرد؟
مربی تازه وارد پرسپولیس آمار مطلوبی با دروازه بان های الریان در لیگ ستارگان قطر نداشته است 

و باید دید در پرسپولیس و با حضور علیرضا بیرانوند چه عملکردی خواهد داشت.
 عملکرد پر فراز و نشــیب حامد لک در فصل گذشته رقابت های لیگ برتر باعث شد تا یحیی گل 
محمدی در نقل و انتقالات زمستانی تصمیم بگیرد احمد گوهری را از صنعت نفت آبادان برای جانشینی 
او انتخاب کرده تا به سرخپوشــان در بازی های برگشــت کمک کند.با این حال اشتباهات فردی لک 
و تزلزل گوهری سبب شد تا نه تنها باشگاه پرسپولیس تصمیم به بازگرداندن علیرضا بیرانوند بگیرد 
بلکه داود فنایی مربی دروازه بان های پرسپولیس نیز از جمع دستیاران گل محمدی خارج شود. حامد 
لک نیز به مس رفسنجان پیوست تا علیرضا بیرانوند بدون رقیب جدی به چارچوب دروازه پرسپولیس 
بازگردد.بیرانوند در حالی پس از دو فصل ناکامی در فوتبال باشگاهی اروپا به پرسپولیس برگشته که 
قرار است با مربی جدید در فوتبال باشگاهی ایران کار کند.»ولسلی ننکا« مربی دروازه بان های الریان 
قطر از ســال ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۲ با پرســپولیس قرارداد بسته است تا فصل آینده به یحیی گل محمدی 
برای بهبود آمار گل خوردن های تیم کمک کند.ننکا در حالی به جمع مربیان تازه وارد خارجی فوتبال 

ایران اضافه شده است که آمار مطلوبی در دوران حضورش در الریان نداشته است.
دروازه بان های الریان زیر نظر او در فصل گذشــته ۴۰ گل خورده داشــته اند. آماری که در فصل 
۲۰۲۱-۲۰۲۰ بــا دریافت تنها ۲۲ گل از ۲۲ مســابقه همراه بود. ننکا که یکی از مطرح ترین مربیان 
خارجی نســل جدید برای فوتبال قطر محســوب می شد در حالی به بیرانوند تمرین خواهد داد که او 

دنبال باز پس گیری جایگاه خود در تیم ملی ایران برای حضور ثابت در جام جهانی ۲۰۲۲ است.
باید دید ننکا با روند سینوســی در کار با دروازه بان های الریان چطور خواهد توانســت به بیرانوند 

برای افزایش بازدهی خود کمک کند.

  پایان نقل و انتقالات الاهلی با دو بازیکن ایرانی!
باشگاه الاهلی در حالی به فعالیت خود در فصل نقل و انتقالات تابستانی پایان داد که از ۵ بازیکن 
خارجی تیم دو بازیکن ایرانی هســتند. به نقل از الرای، باشگاه الاهلی به فعالیت خود در فصل نقل و 
انتقالات تابســتانی پایان داد. این باشــگاه با جذب سفیان هنی الجزایری پرونده خود در فصل نقل و 
انتقالات را بســت و دیگر نمی تواند بازیکن جدیدی را جذب کند.طبق قانون لیگ ســتارگان قطر هر 
باشگاه می تواند از ۵ بازیکن خارجی استفاده کند.از ۵ بازیکن خارجی الاهلی دو بازیکن ایرانی هستند 
به طوری که این تیم در فصل جدید لیگ ستارگان قطر از زوج محمد حسین کنعانی زادگان و شجاع 
خلیل زاده استفاده خواهد کرد. خوزه لوئیز بوزو، یزن النعیمات و سفیان هنی دیگر بازیکنان خارجی 
الاهلی هســتند.الاهلی در فصلی که گذشــت عملکرد خوبی نداشت و در رده هفتم جدول رده بندی 
قرار گرفت. سران این باشگاه بسیار امیدوار هستند که با تغییراتی که در خط دفاع و حمله دادند بتواند 

عملکرد بهتری نسبت به فصل قبل داشته باشند. 

 یک بازیکن 23 میلیارد از ما پول خواست!
معاون باشگاه مس رفسنجان می گوید ۶۰ درصد لیست بازیکنانی که سرمربی این تیم خواسته بود، 
جذب شده اند. علی علیزاده در حاشیه تمرین تیم فوتبال مس رفسنجان اظهار کرد: فصل جدید شروع 
شده و تمام تلاشمون رو می کنیم که از رتبه پارسال خودمان دفاع کنیم. ما پارسال ششم شدیم. بازیکنان 
توانمندی از جمع ما جدا شدند و بازیکنان توانمندتری جذب کردیم. در پست دروازه بانی لک را گرفتیم 
و تیم خوبی داریم.او درباره اینکه گفته می شود منشا با پیشنهاد بهتری در مس رفسنجان ماندنی شده 
هم گفت: اگر اجازه بدهند قرارداد منشا را رسانه ای می کنم. ما حدود ۸۰ هزار دلار کمتر از پیشنهاد 
پرسپولیس به او دادیم.وی در پاسخ به این سوال که پرسپولیس چقدر به منشا پیشنهاد داده بود؟ هم 
گفت: نمی دانم! اما ما کمتر به منشا دادیم. او به خاطر آقای ربیعی در مس ماندنی شد.علیزاده درباره 
اینکه گفته می شود پیشنهاد پرسپولیس به منشا ۲۰۰ هزار دلار بود هم گفت: اگر پیشنهاد آنها ۲۰۰ 
هزار دلار بود، قطعا به آنجا می رفت. او بازیکن ماست و از این بابت خوشحالیم. بازیکن باید پول بگیرد 
اما به اندزه. بازیکنی پارسال ۳ میلیارد قراردادش بود اما امسال ۱۸ میلیارد درخواست کرده است. این 
را کســی قبول نمی کند. متاســفانه برخی بازار را خراب کردند. اگر تیم ها قراردادها را رسانه ای کنند، 
ما هم رســانه ای می کنیم.وی درباره نقل وانتقالات مس رفسنجان هم گفت: آقای ربیعی لیستی به ما 
داده بودند که ما در بازار نقل وانتقالات دیدیم بازیکنانی ۲۲ و ۲۳ و ۱۸ میلیارد تومان پول می خواهد. 
نمی توانیم چنین بازیکنی جذب کنیم. اگر ۱۰ بازیکن ۱۸ میلیاردی بگیریم، باید ۱۸۰ میلیارد هزینه 
کنیم. واقعا نمی شــود چنین بازیکنانی جذب کرد. ما حدود ۶۰ درصد لیست آقای ربیعی را گرفتیم. 

ما سقف ۸ میلیارد را رعایت کردیم. 

 سنگربان جوان استقلال از چند پیشنهاد خوب داخلی و خارجی اش 
بعد از قهرمانی با آبی ها گفت.

علیرضا رضایی، دروازه بان تیم فوتبال استقلال درباره شرایط خودش 
در جمع آبی پوشان پایتخت اظهار کرد: فصلی که گذشت، فصل نسبتا 
خوبی برای من بود. با حضور رشــید مظاهری و سیدحسین حسینی، 
کم تر کسی فکر می کرد که من به ترکیب اصلی برسم. با لطف هواداران 
و برخی از کارشناسان و نمرات سایت های کارشناسی، من جزو بازیکنان 
خوب به شمار آمدم. برای خیلی ها غیرقابل باور بود که سال اول حضورم 
در استقلال این طور پیش برود. بابت این مساله از خداوند تشکر می کنم. 
خوشحالم در ســال اول حضورم، توانستم خوشحالی هواداران را بابت 

قهرمانی ببینم و امیدوارم فصل آینده، فصل بهتری باشد.
او ادامه داد: قطعا تیمی که قهرمان می شود، پیشنهاد قابل توجهی به 
بازیکنانش میِ رسد. من هم چند پیشنهاد داخلی و ۲ پیشنهاد خارجی 
دارم که برای هر کسی وسوسه کننده است. صحبت هایی با باشگاه شده 
است که تا الان مثبت بوده است و فکر می کنم خبرهای خوبی به دست 

همه برسد و اتفاقات خوبی رقم بخورد.
دروازه بان استقلال در پاسخ به این سوال که آیا اولویت علیرضا رضایی 
ماندن در استقلال است؟ گفت: من معتقدم که پیشرفت من به پیشرفت 
تیم وابسته است و این دو باهم هم سو هستند. تیم ما سال گذشته قهرمان 
شده است و این در دیده شدن من تاثیرگذار است. دوست دارم حتی اگر 
من در استقلال نباشم، بهترین اتفاقات برای استقلال رقم بخورد ولی با 
شــرایطی که پیش آمده است، هواداران اگر کمی صبر کنند، خبرهای 
خوشی را می شنوند. من دوست دارم در شرایطی از استقلال جدا شوم 
که شرایط مالی خوبی برای تیم به وجود بیاید و رفتن من به هر تیمی، 

باعث شود، مبلغ خوبی عاید استقلال شود.
رضایی درباره ریکاردو ساپینتو، سرمربی جدید آبی پوشان پایتخت 
خاطرنشــان کــرد: مربی اروپایی در ســال اول حضــور خود در لیگ 
ایران، کار راحتی نخواهد داشــت چون فوتبــال ما با کل دنیا متفاوت 
اســت و مــا این را می دانیم جو ســنگینی در تیم ها وجــود دارد. اگر 
 من در اســتقلال حضور داشــته باشــم، تلاش می کنیم تا مثل فصل

 گذشته شرایط را هموار کنیم و تمام وجودم را برای استقلال بگذارم و 
باعث خوشحالی هواداران شوم.

دروازه بان استقلال، درباره شرایط تیم ملی امید ایران و حضور پیدا 
نکردن او در رقابت های قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا گفت: اجازه بدهید وارد 
جزییات نشوم. یک سری تعصبات و مشکلات بین اشخاص وجود دارد 
که باعث می شود تیم ملی آسیب ببیند. اگر شرایط به وجود می آمد که 

من بار دیگر لباس تیم ملی را می پوشیدم، شاید شرایط متفاوت می شد 
چون من قبلا این کار را کردم و تیم ملی صعود کرد و در تیم کلین شیت  
داشتم و با کل بازیکان هماهنگ بودم و مدافعان را می شناختم. کیفیت 
بازیکنان ما طوری نبود که تیم ملی امید در مرحله گروهی حذف شود. 
من این اطمینان را داشتم که اگر در تیم ملی امید حضور داشتم، تیم 
نتیجه شایسته تری می گرفت اما بحث هایی که میان عزیزان پیش گرفت، 
باعث شد خودشان بیش تر ضرر ببینند. همه می دانند شرایط من در تیم 
ملی و تیم باشگاهی چگونه است. من با بازیکنان هماهنگ بودم و همه 
بازیکنان بعد از تورنمنت می گفتند که کاش تو در این رقابت ها حضور 
داشتی و خیلی نبودنت حس شد. من دوست داشتم به تیم ملی کمک 
کنم و از حذف تیم ملی ناراحت شدم و امیدوارم شاهد چنین اتفاقاتی 

نباشیم. و تیم ملی آسیب نبیند.
او دربــاره آینده فوتبالی اش و فصل آینده مســابقات تاکید کرد: در 
فوتبال، کسی موفق است که بتواند بیش ترین تلاش را بکند. وقتی بدن 
فعالیتش کم تر بشود، ما بیش تر صحبت می کنیم. شما می دانید که من 
سعی می کنم خیلی مصاحبه نکنم. من تلاش کردن را بیش تر از صحبت 
کردن دوست دارم. کسی نمی داند که من چند جلسه تمرین می کنم. 
هر چه در توانم اســت، می گذارم. سقفی برای آرزوهایم نگذاشتم چون 
برای رسیدن به اهداف،   هیچ سقفی وجود ندارد. با تمریناتی که انجام 
می دهم، مطمئن هســتم که تمام اهداف را تیک خواهم زد و روزی به 
رویایم خواهم رســید. راهی که می روم، به نظر من راه درستی است و 
از هواداران می خواهم به من انرژی مثبت بدهند و من را دعا کنند که 
بتوانم به عنوان فرزند استقلال، نماینده خوبی باشم و پرچم استقلال را 

هر کجا هستم، بالا ببرم.

هواداران استقلال منتظر خبرهای خوش در خصوص جدایی من باشند!

تیم ون پارس اصفهان جواز حضور در رقابت های 
فصل جدید لیگ دسته اول فوتبال ایران را کسب کرد.

تیم ون پارس با کسب تســاوی دو بر دو مقابل 
شهرداری بندرعباس در دیدار برگشت پلی آف صعود 
به لیگ دسته یک و با توجه به پیروزی یک بر صفر 

در بازی رفت، جشن صعود گرفت.
بازی رفت دو تیم روز ســه شــنبه هفتم تیر در 
ورزشــگاه فولادشهر برگزار شد. ون پارس این دیدار 
جنجالی را که صحنه بحث برانگیز داوری زیادی داشت 
را با پیروزی یک بر صفر به پایان رساند تا با دست پر 

راهی بندرعباس شود.

شــهرداری بندعباس در حضور پرشور هواداران 
خود آمده بود تا با جبران شکست بازی رفت، راهی 
لیگ یک شود. این تیم اما در پایان دادن به حسرت 
چندین ساله هوادارانش ناکام بود و در دیدار پرتنش 
و پر افت و خیزی که چهار گل داشت، به تساوی دو 
بــر دو رضایت داد تا این حریف اصفهانی باشــد که 

جشن صعود می گیرد.
تیم ون پارس اصفهان در اولین تجربه حضور خود 
در لیگ دســته دو موفق به صعود شد تا یک روند 
صعودی شگفت انگیز را رقم بزند. شاید جالب باشد 
که بدانید ون پارس اصفهان در سال ۱۳۹۸ تاسیس 

شد و با دو صعود متوالی از لیگ استان و لیگ دسته 
سه خود را به لیگ دو رساند. اگر همین روند صعودی 
ادامه داشته باشد باید شاهد برگزاری لیگ بیست و 
سوم با حضور سه تیم اصفهانی باشیم؛ البته باید دید 
که نماینده اصفهان می تواند این روند صعودی را تا 
لیگ برتر ادامه دهد یا در رقابت تنگاتنگ صعود در 

لیگ یک اسیر خواهد شد.
یکی از جذابیت های تیم ون پارس حضور احمد 
مومن زاده در ترکیب این تیم است؛ مهاجم سال های 
دور استقلال همچنان در ۴۸ سالگی فوتبال بازی می 
کند و عضو تیم اصفهانی اســت. او چندی پیش در 

گفت و گو با ورزش سه با اطمینان از روند صعودی 
تیمش صحبت کرده بود: مطمئن باشید سال های 
بعد از ون پارس خواهید شنید. این باشگاهی نیست 
کــه همینطوری به وجود بیاید و همینطوری کار را 
کنار بگذارد. این تیم کاملا حرفه ای عمل می کند. ما 
می خواهیم این باشگاه به قله فوتبال ایران برسد و فرا 
مرزی شود. هدف ما این است و امیدواریم که دوستان 
به ما کمک کنند. ما اول کار هستیم و دوست داریم 
تیم ون پارس به نقطه های بالای فوتبال آسیایی برسد. 
کار خیلی سختی داریم چون سختی های فوتبال را 

دیده ایم و چشیده ایم.

بیش از سه هفته از برگزاری انتخابات پرُحاشیه فدراسیون سوارکاری 
می گذرد اما تا به امروز وزارت ورزش نه برای گزینه منتخب مجمع حکم 

ریاست صادر کرده و نه سرپرستی تعیین کرده است!
 بــا وجود تاکید چندبــاره ای مســئولان وزارت ورزش در رابطه 
بــا عدم پذیــرش مجمع انتخاباتی فدراســیون ســوارکاری و نتیجه 
 آن داشــتند و حتــی برنامــه ای کــه جهــت انتخابات سرپرســت

 در این فدراســیون داشــتند اما تا به امروز هیچ اقدامی در این راستا 
انجام نشده است.

انتخابات فدراسیون سوارکاری در حالی ۲۱ خردادماه برگزار شد که 
یک روز پیش از آن وزارت ورزش تشکیل مجمع را لغو و برگزاری آن را 
به ۳۱ خردادماه موکول کرد با این حال اما دبیر و دیگر اعضای مجمع 
این فدارســیون اقدام به تشکیل آن در همان زمان مقرر اولیه کردند 
امــا بدون حضور نماینده ای از وزارت ورزش و با حمایت کامل کمیته 

ملی المپیک و در محلی که این کمیته در اختیارشان گذاشته بود.
نتیجه هم ادامه ریاســت مسعود خلیلی برای سومین دوره متوالی 
شد. وی البته تا به امروز حکم ریاست خود را از وزارت ورزش دریافت 
نکرده است اما با این حال دوره جدید مدیریتش در این فدراسیون را 
آغاز کرده به خصوص که فردی هم به عنوان سرپرست و برای رسیدگی 

به رتق و فتق فدراسیون تعیین نشده است.
مسعود خلیلی در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: از نظر برخی افراد و 
با استناد به اساسنامه فدراسیون ها و آئین نامه انتخاباتی، مجمع برگزار 
شده برای فدراسیون سوارکاری کاملا قانونی بوده است. با این حال باید 
مرجع رســمی باشد که در این زمینه حکم بدهد و در مورد سلامت و 

صحت مجمع و نتجیه آن قضاوت کند.
وی ادامه داد: احتمالا دوســتان مان در وزارت ورزش در این زمینه 
اســتعلام هایی گرفته اند، امیدوارم زودتر پاســخ آن مشخص و اعلام 
رسمی شود. منتظر هستیم با دوستان به توافق برسیم و بدون مشکل 

کارها دنبال شود.
رئیس منتخب مجمع فدراسیون سوارکاری با تاکید بر اینکه فعالیتش 
در این فدراسیون را آغاز کرده است، خاطرنشان کرد: چاره ای نبود، من 
کارم را آغاز کرد. طبیعی است وقتی فرد جدیدی معرفی نشود فردی 

قبلی همچنان مسئول است و باید کارش را ادامه دهد.
خلیلی همچنین با تاکید بر اینکه طبق اساســنامه مجمع بالاترین 
رکن در هر فدراســیونی اســت، تصریح کرد: اساسنامه فدراسیون ها 
مصوب دولت است و تاییدیه شورای نگهبان را دارد. طبق این اساسنامه، 
تصمیماتی مانند انتخاب رئیس با مجمع است و نتیجه آن ملاک عمل 

قرار می گیرد. مجمع فدراسیون سوارکاری هم قانونی تشکیل شد آن 
با حضور و رای حداکثری؛ بنابراین امیدوارم با درایت، تدبیر و مدیریت 

وزارت ورزش موضوع حل و فصل شود.
وی در واکنش به این پرسش که »تا به امروز برای پیگیری موضوع 
و به خصوص صادر شدن حکم ریاست مکاتبه و رایزنی با وزارت ورزش 
داشته اید؟«، گفت: خیر، اقدام اینچنینی نداشتم. شاید به خاطر صحبت 
هایی که از طرف مســئولان وزارت ورزش مطرح می شد ترجیح دادم 
اقدام نداشته باشم اما حتما در صورت ادامه این روند خدمت دوستان 

در وزارت ورزش می رسم تا پیگیر قضیه باشم.
رئیس فدراســیون سوارکاری همچنین با تاکید بر اینکه تا به امروز 
از طــرف وزارت ورزش دعوت نامه ای برای حضور در این وزارتخانه و 
انعقاد تفاهم نامه همکاری دریافت نکرده است، گفت: در کل طی چندماه 
گذشــته فقط یک مرحله تخصیص از وزارت ورزش داشتیم که آنهم 
مربوط به هفته های پایانی دوره قبلی ریاستم می شود. مبلغ دریافتی 
هم خیلی ناچیز بود. بعد از آن از محل اعتبارات وزارت ورزش مبلغی 
به حساب مان واریز نشد. از طرف بودجه ۲ میلیاردی مصوب مجلس 
هم تا کنون هیچ دریافتی نداشــته ایم. در این زمینه هم باید تعیین 

تکلیف شود که نحوه تخصیص به چه صورت است.

آقای »گل نزن« در یک قدمی لیگ برتر!

وضعیت سوارکاری سه هفته بعد از انتخابات
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    تکنو لوژیتکنو لوژی

رونمایی  از اولین شیائومی  
نمونه خودرو برقی

بیت کوین و آلت کوین ها هر آن چه را در هفته قبل به دســت 
آورده بودند، از کف دادند. کاهش بیت کوین به زیر ۲۰۰۰۰ دلار 
نشان می دهد که خرس ها قدرت را در دست دارند. به نقل از کوین 
تلگراف، بازارهای سهام ایالات متحده بخشی از میزان افزایش قیمت 
خود را در هفته ی گذشته از دست دادند و این مسئله باعث شده 
است که بیت کوین )BTC( نیز به حمایت روانی ۲۰۰۰۰ دلار برسد. 
این وضعیت نشان می دهد سرمایه گذاران برای خرید دارایی های 

پرخطر بسیار نگران و مردد هستند.
بســیاری از تحلیلگران انتظار دارند که بیت کوین به سقوط 
خــود ادامه دهد و در نهایت بین ۱۰۰۰۰ تا ۱۲۰۰۰ دلار به کف 
قیمت خود برســد. با این حال، جان بولینجــر، خالق اندیکاتور 
معاملاتی محبوب باندهای بولینجر، معتقد است که نمودارهای 
ماهانه نشان می دهند بیت کوین به »یک مکان منطقی برای کف 

قیمت« رسیده است.
بیت کوین در ۲۶ ژوئن )۵ تیر( از ۲۲۰۰۰ دلار کاهش یافت و 
به تدریج به حمایت فوری در ۱۹۶۳۷ دلار سقوط کرد. این اتفاق 
نشان داد که خرس ها )معامله گرانی که به دنبال کاهش قیمت ها 
هســتند( کنترل بازار را در دســت دارند و با هر افزایش قیمتی، 

شروع به فروش می کنند.

چنان چه قیمت بیت کوین زیر ۱۹۶۳۷ دلار بسته شود، پادشاه 
ارزهای دیجیتال ممکن اســت در خطر سقوط به سطح حمایت 
کلیدی ۱۷۶۲۲ دلاری قرار بگیرد. این سطح بسیار مهمی است 
که معامله گران باید مراقب آن باشند، زیرا شکسته و بسته شدن 
قیمت در زیر آن می تواند شــروع مرحله بعدی روند نزولی باشد. 
آن گاه قیمت بیت کوین ممکن است تا ۱۵۰۰۰ دلار نیز کاهش یابد.

از سوی دیگر، اگر قیمت از ۱۹۶۳۷ دلار به سمت بالا بازگردد، 
به این معنی است که تقاضا در سطوح پایین تر افزایش یافته است. 
آن گاه خریداران سعی خواهند کرد قیمت را به بالاتر از میانگین 
متحرک نمایی ۲۰ روزه )۲۲۳۹۳ دلار( برسانند. اگر آن ها موفق 
شــوند، قیمت بیت کوین می تواند به میانگین متحرک ساده ۵۰ 
روزه )۲۶۷۳۵ دلار( نیز برسد.اتریوم )ETH( در ۲۶ ژوئن، از متحرک 
نمایی ۲۰ روزه )۱۲۶۸ دلار( به سمت پایین حرکت کرد؛ این اتفاق 
نشان می دهد که احساسات منفی در بازار باقی مانده و معامله گران 
با اندکی افزایش قیمت شــروع به فروش می کنند.شــیب منفی 
میانگین های متحرک و قرار گرفتن شاخص قدرت نسبی )RSI( در 
ناحیه ی منفی نشان می دهند که خرس ها به خوبی کنترل بازار را 
در دست دارند. فروشندگان تلاش خواهند کرد تا قیمت را به زیر 
ســطح حمایت فوری ۱۰۵۰ دلار برسانند. اگر آن ها موفق شوند، 
قیمت اتریوم ممکن است به پایین ترین سطح روزانه ی ۱۸ ژوئن 
)۲۸ خرداد( یعنی ۸۸۱ دلار ســقوط کند.شکستن قیمت به زیر 
این حمایت نشانه ی از سرگیری روند نزولی است. حمایت بعدی 
در جهــت نزولی نیز ۶۸۱ دلار خواهد بود.در مقابل، اگر قیمت از 
۱۰۵۰ دلار به سمت بالا بازگردد، نشان می دهد تقاضا برای خرید 
در سطوح پایین تر افزایش یافته اســت. آن گاه خریداران تلاش 
دیگــری را برای افزایش قیمت به بالای میانگین متحرک نمایی 
۲۰ روزه و آغاز حرکت به سمت ۱۵۰۰ دلار و سپس ۱۷۰۰ دلار 

انجام خواهند داد.

همزمــان با افزایش فروش رایانه هــای مک در چین، دولت 
این کشــور به دنبال جایگزینی یک سیستم عامل بومی به جای 
سیستم عامل های آمریکایی است. به نقل از فایومک، مانند هر 
کشور دیگری در جهان، بازار رایانه های شخصی در چین تقریباً 
بین دو سیستم عامل ویندوز و مک تقسیم شده اند. اپل در سال 
های اخیر به طور پیوسته سهم خود را در این بازار افزایش داده و 
در حال حاضر حدود ۱۵ درصد از بازار مذکور را در اختیار دارد، 
در حالی که ویندوز ۸۵ درصد دیگر از این بازار را در اختیار دارد  
و سیستم عامل های رقیب مانند لینوکس چندان موفق نیستند.

دولت چین سال هاست که به علت دغدغه های امنیتی از اتکا به 
فناوری های ایالات متحده ناراضی است و دانشگاه ملی فناوری های 

دفاعی ارتش آزادی بخش خلق چین را موظف به توسعه سیستم 
عاملی داخلی کرده است. این سیستم عامل موسوم به Kylin در 
ســال ۲۰۰۱ شکل گرفت. اگر چه از کیلین بر روی سیستم های 
کامپیوتری نظامی و دولتی استفاده می شود، ولی در واقع نفوذ آن 
محدود به همین رایانه هاست.این کشور برای تغییر این وضعیت 
با ایجاد یک نسخه منبع بازاز کیلین، موسوم به openKylin، تلاش 
های هماهنگ تری را برای افزایش استفاده از سیستم عامل مذکور 
آغاز کرده است. اولین نسخه های Kylin مبتنی بر سیستم عامل 
منبع باز FreeBSD بودند، در حالی که نسخه های فعلی مبتنی بر 
لینوکس هستند.Kylinsoft، یکی از شرکت های تابعه شرکت دولتی 
چاینا الکترونیکس، هفته گذشته با بیش از ۱۰ نهاد چینی، از جمله 
مرکز تحقیقات توسعه امنیت اطلاعات صنعتی ملی، متحد شد تا 
یک جامعه حامی کدهای منبع باز راه اندازی کند.سیستم عامل 
اوپین کیلین به برنامه نویسان اجازه می دهد تا کدهای کامپیوتری 
مربوط به سیستم عامل کیلین را منتشر کرده و به اشتراک بگذارند. 
ایــن تلاش در بحبوحه افزایش تنش بین ایالات متحده و چین 
انجام می شود. چین در تلاش است تا تولید محلی فناوری های 
کلیدی از نیمه هادی ها گرفته تا انواع نرم افزار را تقویت کند تا در 
صورت تشدید درگیری با آمریکا بتواند نیازهای خود را برطرف کند.

۲ زیرســویه جدید امُیکرون تحت عنــوان BA.۴ و BA.۵ به 
سرعت در حال گسترش هستند و موجب افزایش ابتلا به کرونا 

در سراسر جهان شده اند ؟
به نقل از بی بی ســی، کرونا دوباره در جهان خیز گرفته و در 
برخی از کشــورها به اوج قله ابتلا نزدیک است. تعداد مبتلایان 
در آمریکا و اروپا روز به روز در حال گسترش است. دولت مردان 
مردم را به رعایت شیوه نامه ها خصوصا استفاده از ماسک دعوت 
می کنند و از آنها می خواهند که واکسن بزنند. تولیدکنندگان 
واکسن در حال توسعه و تولید دوزهای تقویت کننده برای مهار 

سویه های جدید امیکرون هستند. 
محققان دو زیرسویه جدید امیکرون را BA.۴ و BA.۵ نامگذاری 
کردند که دلیل شــیوع دوباره کرونا در کشورها هستند.BA.۴ و 
BA.۵ به امیکرون که زمســتان گذشته شــیوع پیدا کرده بود، 
نزدیک هســتند. این دو سویه در ماه مارس به فهرست نظارت 

سازمان بهداشــت جهانی اضافه و به عنوان انواع نگران کننده 
ویروس در اروپا تعیین شــدند.  بنابراین این سویه ها قبلا هم 
وجود داشــته اند و اکنون به نظر می رسد که بسیار سریع تر از 
ســایر گونه ها در حال پخش شدن هســتند. اکثر کشورهای 
اروپایی اکنون درگیر این ســویه هستند و پیش بینی می شود 
به زودی از سایر انواع کرونا پیشی بگیرند. این گونه ها پیش تر 
در پرتغال بودند و BA.۵ اکنون در آنجا سویه غالب است. مقامات 
آمریکایی می گویند که شاهد افزایش تعداد ابتلاهای ناشی از دو 
سویه جدید هستند. ابتلا به کرونا در بریتانیا نیز در حال افزایش 
اســت که ناشی از BA.۴ و BA.۵ همین سویه است. استرالیا نیز 
مواردی را گزارش کرده است.کارشناسان مطمئن نیستند این 
دو ســویه چه ضربه سختی به کشورها وارد خواهند کرد. تصور 
نمی شــود که BA.۴ و Omicron ۵.BA کشنده تر از سایر انواع 
کرونا باشند. بسیاری از افراد نسبت اکنون واکسن دریافت کرده 
اند که به کاهش خطر ابتلا به بیماری کمک می کند.اما به نظر 
می رسد که زیرســویه های جدید راحت تر در حال گسترش 
هســتند. این تا حدی به این دلیل است که ایمنی ممکن است 
کاهش یابد. بســیاری از کشــورها نیز محدودیت های کرونایی 
خود را برداشته اند، به این معنی که مردم بیشتر با هم در تعامل 
 ۴.BA .هستند که به ویروس شانس بیشتری برای انتشار می دهد
 و BA.۵ می توانند افرادی که اخیرا به امیکرون مبتلا شــده اند 

رو دوباره درگیر کنند. 

تحلیل قیمت بیت کوین و اتریوم 

برنامه های تازه چین برای جایگزینی سیستم عامل بومی

سویه های جدید کرونا را بیش تر بشناسید

براساس گزارشی جدید، شیائومی قصد دارد ماه آگوست نمونه ای از اولین خودرو الکتریکی 
خود را رسماً معرفی کند.

شیائومی را بیشتر با گوشی های هوشمندش می شناسیم؛ اما این برند محصولات مختلفی 
مثل اسکوتر برقی و تلویزیون و سیستم تهویه ی هوا را نیز تولید می کند. غول فناوری چینی 
ســال گذشته اعلام کرد در ۱۰ سال آینده، مبلغ درخورتوجه ۱۰ میلیارد دلار در حوزه ی 

خودروهای الکتریکی سرمایه گذاری خواهد کرد.
انتظار می رود لی  جون، بنیان گذار شــیائومی، نمونه ی اولیه ی خودرو برقی این شرکت 
را در ماه آگوست رونمایی کند. این خودرو با همکاری HVST Automobile Desing ساخته 
شــده که مدل مفهومی Maven از WM Motor را نیز طراحی کرده اســت. این شرکت پس 
از معرفی نمونه ی اولیه، آزمایش  آن را در جاده ها آغاز خواهد کرد و می توان انتظار داشت 

کمپین روابط عمومی واحد خودرو این برند نیز فعالیت خود را آغاز کند.

  نخستین داروی مبتنی بر فناوری »کریسپر« در راه است

نتایج موفقیت آمیز آزمایش های فناوری »کریســپر« حاکی از این هســتند که به زودی، 
نخستین داروی مبتنی بر این فناوری ارائه خواهد شد.

 ،)CRISPR(»به نقل از فست کمپانی، تا همین اواخر، فناوری ویرایش ژن موسوم به »کریسپر 
بیشتر شبیه به داستان های علمی-تخیلی بود تا پزشکی. این فناوری که شبیه به یک قیچی 
مولکولی ساخته  شده در آزمایشگاه است، برای بریدن بخش های مشکل ساز DNA در سلول های 
بیمار و با هدف درمان بیماری استفاده می شود. به زودی می توانیم شاهد این موضوع باشیم 
که نخســتین درمان با اســتفاده از فناوری ویرایش ژن و در تلاش برای مبارزه با اختلالات 

خونی نادری که میلیون ها نفر را در سراسر جهان تحت تأثیر قرار می دهند، تأیید می شود.
متخصصــان بیماری های نادر شــرکت های آمریکایی »ورتکس«)Vertex( و »کریســپر 
تراپیوتیکــس«)CRISPR Therapeutics( در یک همــکاری ۹۰۰ میلیون دلاری، درمانی را 
ابداع کرده اند که »exa-cel« نام دارد. پیشــتر شــواهد امیدوار کننده ای جمع آوری شده اند 
که نشــان می دهند این روش می تواند به بیماران مبتلا به تالاسمی بتا و »بیماری کم خونی 

داسی شکل«)SCD( کمک کند.
تالاسمی بتا با ژن های آسیب دیده یا از دست رفته همراه است که باعث می شوند تا بدن، 
هموگلوبین کمتری تولید کند و به بزرگ شدن کبد، طحال یا قلب و شکل گیری استخوان های 
ناقص یا شکننده منجر شود. تخمین زده می شود که از هر ۱۰۰ هزار نفر در جهان، یک نفر 
به این بیماری مبتلا شود و برای جلوگیری از جدی ترین عوارض آن، تزریق خون به صورت 

منظم ضروری است.
اگرچه آمار دقیق در مورد تعداد افراد مبتلا به بیماری کم خونی داسی شــکل، ناشناخته 
اســت اما تخمین زده می شــود که این بیماری ۱۰۰ هزار نفر را در آمریکا و میلیون ها نفر را 
در سراسر جهان تحت تاثیر قرار دهد. این بیماری را به یک ژن معیوب نسبت می دهند که 
باعث ایجاد هموگلوبین بد شــکلی می شود که سفت، چسبنده و داسی شکل است؛ از این رو 

می تواند مانع انتقال اکسیژن به واسطه سلول های خونی سالم در بدن شود.
گزارش ها نشــان می دهند که درمان Exa-cel، نیاز به انتقال خون یا بروز حوادث پزشکی 
جدی و تهدیدکننده زندگی را برای ماه ها تا ســال ها پس از دریافت درمان توســط بیماران 

کاهش می دهد.
نتایج جدید و چشمگیر کارآزمایی بالینی، در یک کنفرانس بزرگ و بین المللی پزشکی در 
ماه ژوئیه اعلام شــد و چشم انداز شرکت ها را برای تولید نخستین درمان ویرایش ژن در نوع 

خود و همچنین، دسترسی به بازار گسترده تر و بیماران بیشتر تقویت کرد.
ســازندگان exa-cel می گویند که قصد دارند تا پایان ســال جاری، این دارو را برای تایید 
نظارتی در آمریکا، بریتانیا و اروپا ارائه کنند. این بدان معناســت که exa-cel می تواند مجوز 
بازاریابی را در ســال ۲۰۲۳ دریافت کند زیرا شرکت های دارویی بیشتر به دنبال روش های 

ژن درمانی جدید هستند.
درمان ورتکس و کریســپر تراپیوتیکس، از آنچه که ژن درمانی »ex-vivo« نامیده می شود، 
استفاده می کند. در این روش، سلول های بنیادی بیمار استخراج می شوند؛ سپس، DNA سلول 
با روش exa-cel اصلاح می گردد تا تولید ژن را تحریک کند. نوعی هموگلوبین که بدن معمولا 
فقط در دوران نوزادی تولید می کند و سلول های اصلاح شده برای تقویت هموگلوبین سالم و 

تولید گلبول های قرمز خون، به بیمار بازگردانده می شود.
جدیدترین داده های بالینی exa-cel که در کنگره »انجمن هماتولوژی اروپا«)EHA( ســال 
۲۰۲۲ در ســوئیس ارائه شــد، نشان داد که همه ۷۵ بیمار مبتلا به تالاسمی بتا یا کم خونی 
داسی شکل که با ویرایش ژن تحت درمان قرار گرفتند، نیازی به تزریق خون نداشتند یا این 
که نیاز به تزریق خون یا بروز انسدادهای تهدیدکننده زندگی در آنها بسیار کاهش یافته بود. 
همه به جز دو نفر از ۴۴ بیمار مبتلا به تالاســمی، طی یک تا ۳۷ ماه پیگیری پس از تجویز 

درمان، نیازی به تزریق خون نداشــتند و نیاز به تزریق خون در دو نفر باقیمانده نیز تا ۷۵ و 
۸۹ درصد کاهش یافته بود.

کریســپر، تنهــا نوع ژن درمانی نیســت کــه موجی از آن ایجاد شــده اســت. گروهی 
از مشــاوران »ســازمان غــذا و داروی آمریــکا«)FDA( در اوایــل مــاه ژوئیه، بــه اتفاق آرا 
توصیه هایــی را در مــورد نوعی ژن درمانــی ارائه کردند کــه بر فناوری کریســپر مبتنی 
نبــود و شــرکت »بلوبرد بایــو«)Bluebird Bio( آن را ارائه داده بود. ایــن درمان ها، ژن های 
مرتبط با تالاســمی بتا و اختــلال نادری به نام »آدرنولکودیســتروفی مغــزی«)CALD( را 
 هــدف قــرار می دهند. آدرنولکودیســتروفی مغزی، نوعی بیماری اســت که ماده ســفید 
مغز را در کودکان از بین می برد، درمان های کمی دارد و معمولا طی پنج تا ۱۰ ســال منجر 

به مرگ می شود.
روش درمانی شرکت بلوبرد بایو به دلیل ارتباط آن با افزایش خطر ابتلا به نوعی سرطان، 
با مشــکلات بالینی مواجه شده است اما مشاوران به این نتیجه رسیدند که مزایای آن هنوز 
برای برخی از بیماران، کمی بیشــتر از خطرات آن است. سازمان غذا و داروی آمریکا مجبور 

نیست از توصیه های پنل های مشاوره خود پیروی کند اما معمولا این کار را انجام می دهد.
حدود ۲۰ نوع درمان سلولی و ژنی وجود دارد که تا به امروز تأییدیه سازمان غذا و داروی 
آمریکا را دریافت کرده اند؛ اگرچه هیچ کدام مبتنی بر ویرایش ژن کریســپر نیستند. برنامه 
توســعه دارویی موسوم به »NEWDIGS« دانشــگاه »ام آی تی«)MIT( نشان می دهد که ممکن 
 اســت تا ســال ۲۰۳۰، بیش از ۶۰ درمان ژنی و ســلولی در بازار آمریکا وجود داشته باشد.

 این امر می تواند به دگرگونی نحوه تفکر ما در مورد بیماری های غیرقابل درمان بیانجامد.
کشــف دارو، یک فرآیند طولانی و غیرقابل پیش بینی اســت اما تاثیری که ویرایش ژن 
می تواند بر توسعه دارو و نحوه تفکر ما درباره بیماری داشته باشد، از قبل مشخص شده است؛ 
همان گونه که »جان مور«)Jon Moore(، مدیر ارشــد علمی شرکت زیست فناوری »هورایزن 
دیسکاوری«)Horizon Discovery( در سال ۲۰۱۶ گفت: هدفی که ما با فناوری کریسپر پیدا 
می کنیم، قرار اســت به کشف داروهایی کمک کند که در سال ۲۰۲۰ ارائه می شوند.قابلیت 
اولیه exa-cel تنها شش سال بعد از این حرف، نشان می دهد که این یک شرط معقول است. 

تقویت کننده های واکسن کرونا نیاز به آزمایش بالینی ندارند

سازمان غذا و داروی آمریکا اعلام کرد واکسن هایی که برای مقابله با زیرسویه های کرونا 
تقویت می شوند،  نیازی به انجام آزمایشات بالینی ندارند.

 به نقل از انگجت، یکی از مقامات سازمان غذا و داروی آمریکا گفت که سازندگان واکسن 
کرونا، برای به روز رســانی تقویت کننده های واکســن کرونا نیاز به انجام آزمایشات بالینی 
ندارند.پیتر مارکس، مدیر مرکز ارزیابی و تحقیقات بیولوژیکی FDA گفت : این ســازمان از 
داده های آزمایش های قبل برای واکسن هایی که BA.۱ را هدف قرار می دهند، استفاده خواهد 
کرد. داده های مورد استفاده برای ارزیابی واکسن ها ممکن است از داده های ایمنی و بالینی 

مطالعات حیوانی باشد.
چند روز قبل این سازمان از تولیدکنندگان خواست تا واکسن های تقویت کننده را برای 
هدف قرار دادن ســویه های جدید اومیکرون BA.۴ و BA.۵ تغییر دهند. این سازمان امیدوار 

است تقویت کننده های به روز شده تا پاییز آماده شوند.
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها می گوید سویه BA.۱ دیگر در ایالات متحده گردش 
ندارد، اما BA.۴ و BA.۵ اکنون بیش از ۵۲ درصد از ابتلاها به کرونا در این کشور را تشکیل 

می دهند.
فایزر و مدرنا این هفته داده های کارآزمایی بالینی را منتشــر کردند که نشــان می دهد 
نســخه هایی از واکســن ها که BA.۱ را هدف قرار می دهند، نســبت به واکســن های اولیه 
 ۵.BA ۴ و.BA کرونــا ایمنــی قوی تری ارائه می کننــد. اما این تقویــت کننده ها در برابــر 

به خوبی عمل نکردند.


